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Inhoud
Nr. 55 Maandag 7 juni 1993

Berichten van verhindering, blz. 2081

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 2081

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 2081

Voorafbeelding door het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 2081

Verslagen
Indiening, blz. 2081

Resolutie van de Vlaamse Gemeenschaps-
commissie
Indiening, blz. 2082

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 2082

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 2082

Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 2082

Ontwerp van decreet houdende wijziging
van artikel 79 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
- 264 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4
Voorstel van decreet van mevrouw M.
Vogels en mevrouw V. Dua houdende
wijziging van de artikelen 2, 12, 15, 16 en
79 van de wet van 29 maart 1962 houden-
de organisatie van de ruimtelijke ordening
en van de stedebouw
- 162 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimteli’ke ordening en van de stedebouw
- 265 i1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 88 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 266 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 2083

Spreker : De heer J. De Mol, verslag-
gever

Motie van orde
Voorstel tot verdaging van een agenda-
punt, blz. 2087

Sprekers : de heren A. Denys, G. Car-
doen, J. De Mol, J. De Seranno, E.
Van Rompuy, minister T. Kelchter-
mans

Ontwerp van decreet houdende wijziging
van artikel 79 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
- 264 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4
Voorstel van decreet van mevrouw M.
Vogels en mevrouw V. Dua houdende
wijziging van de artikelen 2, 12, 15, 16 en
79 van de wet van 29 maart 1962 houden-
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de organisatie van de ruimtelijke ordening
en van de stedebouw
- 162 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 265 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 88 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 266 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking (Voortzetting),
blz. 2089

Sprekers : De heren J. Van Eetvelt,
verslaggever, V. Vautmans, P. Tant ,
mevrouw M. Vogels, de heren J. De
Mol, J. De Seranno, J. Caudron, R.
Van Rompaey, minister T. Kelchter-
mans

Regeling
0

van de werkzaamheden,
blz. 211

Ontwerp van decreet houdende wijziging
van artikel 79 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
- 264 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4
Voorstel van decreet van mevrouw M.
Vogels en mevrouw V. Dua houdende
wijziging van de artikelen 2,12,15,16  en
79 van de wet van 29 maart 1962 houden-
de organisatie van de ruimtelijke ordening
en van de stedebouw
- 162 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 265 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 88 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 266 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking (Voortzetting),
blz. 2110

Sprekers : De heren P. Tant, J. De
Mol, R. Van Rompaey, J. De Seran-
no, minister T. Kelchtermans

Ontwerp van decreet houdende wijziging
van artikel 79 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
- 264 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2116

Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 265 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2117

Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 88 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 266 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2117

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2118

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 2119

Nr. 56 Dinsdag 8 juni 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 2123

Project Vlaanderen-Europa 2002  van de
Vlaamse regering
Debat, blz. 2123

Sprekers : de heren E. Van Rompuy,
A. Denys, L. Hancké, J. Geysels, E.
Baldewijns, F. Dewinter, H. Lauwers,
L. Dierickx, minister H. Weckx, mi-
nister N. De Batselier, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Regeling van de werkzaamheden, blz.
2146

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 2147

Nr. 57 Dinsdag 8 juni 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 2155

Project Vlaanderen-Europa 2002 van de
Vlaamse regering
Debat (Voortzetting), blz. 2155

Sprekers : de heren J. Geysels, E. Van
Rompuy, L. Dierickx, P. Van Grem-
bergen, H. Suykerbuyk, R. Van Hoo-
land, C. Lisabeth, W. Verreycken, P.
Tant, A. Denys, J. De Mol, M. Ca-
poen, J. Ansoms, L. Hancké, J. Cau-
dron, J.-P. Van Rossem, minister-
president L. Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 2183

Regeling van de werkzaamheden, blz.
2183

Nr. 58 Woensdag 9 juni 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhinderhtg, blz. 2185



Interpellaties (Regl. art. 89)
Interpellatie van de heer E. Van Vaeren-
bergh tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen ,
Welzijn en Gezin, over de discriminatie
van onafhankelijke groepen in de sector
van de gezins- en bejaardenhulp, blz. 2185

Sprekers : de heren E. Van Vaeren-
bergh, E. De Groot, M. Maertens,
minister W. Demeester- De Meyer

Met redenen omklede motie, blz. 2191
Interpellatie van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over bijkomende
federale steun aan het Brusselse Hoofd-
stedelijk Gewest, blz. 2191

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, E. Van Rompuy, J. Van Hau-
them, H. Schiltz, minister-president
L. Van den Brande

Met redenen omklede motie, blz. 2196
Interpellatie van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het invoeren
van een energietaks op het privé-energie-
verbruik ter compensatie van de concur-
rentie- en tewerkstellingsbevorderende
maatregelen door de federale regering,
blz. 2196

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, J. Geysels, minister-president L.
Van den Brande

Interpellatie van mevrouw V. Dua tot de
heer N. De Batselier, minister vice-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Leefmilieu en Huisvesting,
over een mogelijke afbouwstrategie voor
de fosfaatindustrie, blz. 2198

Sprekers : mevrouw V. Dua, minister
N. De Batselier

Regeling van de werkzaamheden, blz.
2204

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 2205

Nr. 59 Woensdag 9 juni 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 2209

Samenstelling van een commissie
Wijziging onder de plaatsvervangende
den , blz. 2209

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer J. Caubergs

le-

tot

de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over een vrije dag voor Genkse
leerlingen ter gelegenheid van een islami-
tische feestdag, blz. 2210
Actuele vraag van de heer L. Appeltans
tot de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over de stopzetting van het Koda-
ly-project in het muziekonderwijs,
blz. 2211
Actuele vraag van de heer J. Tavernier
tot de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over een eventuele bevriezing van
het aantal lesuren in het HOKT, blz. 2212
Actuele vraag van de heer H. Van Dien-
deren tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het Duw-
vaarttracé, blz. 2213
Actuele vraag van de heer G. Vermassen
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de werkgelegenheid
in het Maasland, blz. 2214
Actuele vraag van de heer G. Lisabeth
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de resultaten van de
Groep Begemann, blz. 2215
Actuele vraag van de heer J. Laverge tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de financiering van de op-
starting van de Boelwerf, blz. 2216
Actuele vraag van de heer P. Chevalier
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de huisvuilverbrandingsoven
in Brugge, blz. 2217
Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer T. Kelchtermans, Vlaam-
se minister van Openbare Werken, Ruim-
telijke Ordening en Binnenlandse Aange-
legenheden, over het bermbeheer, blz.
2218
Actuele vraag van de heer J. Van Hau-
them tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de vernietiging
van een gemeenteraadsbesluit van Sint-
Martens-Latem, blz. 2219

Actuele interpellaties (Regl.  art. 79)
Actuele interpellatie van de heer H.
Candries tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en

Externe Betrekkingen, over de veranke-
ringsstrategie van de Vlaamse regering
Actuele interpellatie van de heer A. De-
nys tot de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de eventuele privati-
sering van de GIMV en andere overheids-
bedrijven
Actuele interpellatie van de heer L. Barbé
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de mogelijke oprich-
ting van een ankerholding, blz. 2220

Sprekers : de heren H. Candries, A.
Denys, E. Van Rompuy, L. Barbé,
H. Schiltz, L. Hancké, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Met redenen omklede motie, blz. 2231

Ontwerp van decreet houdende wijziging
van artikel 79 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
- 264 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4
Hoofdelijke stemming, blz. 2231

Sprekers : de heren V. Vautmans, J.
De Mol, A. Denys, J. Van Eetvelt, J.
Valkemers, mevrouw M. Vogels, de
heren L. Bril, W. Goossens, J. Cau-
bergs, L. Van Nieuwenhuysen , W.
Seeuws

Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 265 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 2235

Ontwerp van decreet houdende aanvul-
ling met een artikel 88 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stedebouw
- 266 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 2236

Voorstel van resolutie van de heer P. De-
wael betreffende de sanering van de mijn-
terreinen
- 342 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 2237

Spreker : de heer P. Dewael

Met redenen omklede motie van de heer
H. Van Dienderen tot besluit van de op
25 mei 1993 door de heer A. Denys ge-
houden interpellatie tot de heer H.
Weckx, Vlaamse minister van Cultuur en
Brusselse Aangelegenheden, over de poli-
tisering  van de re ionale televisie
- 352 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2238

Met redenen omklede motie van de heer
P. Chevalier tot besluit van de op 25 mei
1993 door de heer A. Denys gehouden
interpellatie tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
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Regeling 
2252 

'6 

se Aangelegenheden, over de politisering
van de regionale televisie
- 353 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2239

Spreker : de heer F. Van den Eynde

Met redenen omklede motie van de heer
S. Platteau C.S. tot besluit van de op 26
mei 1993 door de heer S. Platteau gehou-
den interp ellatie tot de heer T. Kelchter-
mans, Vlaamse minister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en Bin-
nenlandse Aangelegenheden, over de ge-
meentelijke opcentiemen op de vennoot-
schapsbelastingen
- 354 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 2240

Sprekers : de heren S. Platteau, J.
Valkeniers, E. Van Rompuy, C. Lisa-
beth

Met redenen omklede motie van de heer
H. Van Dienderen C.S. tot besluit van de
op 26 mei 1993 door de heer H. Van Dien-
deren gehouden interpellatie tot de heer
T. Kelchtermans, Vlaamse minister van
Openbare Werken, Ruimtelijke Ordening
en Binnenlandse Aangelegenheden, en de
heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over mogelijke maatregelen
ter bevordering van het gebruik van de
fiets,
- 356 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2244

Sprekers : de heren H. Van Diende-
ren, A. Denys

Met redenen omklede motie van de heer
H. Van Dienderen C.S. tot besluit van de
op 27 mei 1993 door de heer H. Van Dien-
deren gehouden actuele interpellatie tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over het afschaffen van een
reeks weekenddiensten door De Lijn
- 357 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2246

Motie van aanbeveling van de heer F. De-
winter C.S. tot besluit van het op 8 juni
1993 gehouden debat over het project
Vlaanderen-Europa 2002 van de Vlaamse
regering
- 360 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2247

Spreker : de heer F. Dewinter

Voorstel van resolutie van de heer P. De-
wael betreffende de sanering van de mijn-
terreinen
- 342 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 2248

Sprekers : de heren P. Dewael, J. Ul-
burghs, minister-president L. Van den
Brande

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
(Voortzetting)
Actuele interpellatie van de heer R. Van
Hooland tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse

Aangelegenheden, over de stakingen en
de dienstregeling van de brug- en sluis-
wachters, blz. 2249

Sprekers : de heer R. Van Hooland,
minister T. Kelchtermans

Regeling  van de werkzaamheden, blz.
33 3

Nr. 60 Maandag 21 juni 1993

Berichten van verhindering, blz. 2253

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 2253

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 2253

Beleidsbrief
Indiening en verwijzing, blz. 2253

Verslagen
Indiening , blz. 2253

Memorandum
Indiening , blz. 2254

Besluit van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 2254

Kennisgeving van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 2254

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 2254

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening , blz. 2255

Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 2255

Regeling
blz. 2255

van de werkzaamheden,

Ontwerp van decreet houdende bescher-
ming van het archeologisch patrimonium
- 258 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
Voorstel van decreet van de heer J. Ga-
briels houdende bescherming van het ar-
cheolo isch patrimonium
- 46 BZ 1992) - Nrs. 1 en 2P
Algemene bespreking, blz. 2256

Sprekers : mevrouw M . Tyberghien-
Vandenbussche, verslaggever, de he-
ren J. De Mol, J. De Seranno, J. Cau-
dron, J. Eeman, F. Van den Eynde,
minister J. Sauwens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 2267
Sprekers : de heren J. De Mol, J. De
Seranno, minister J. Sauwens

Ontwerp van decreet tot wijziging van de
wet van 7 augustus 1931 op het behoud

van monumenten en landschappen, gewij-
zigd bij decreet van 13 juli 1972
- 307 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 2276

Sprekers : de heer J. De Mol, verslag-
gever, minister J. Sauwens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 2277
Sprekers : de heren J. De Mol, J. De
Seranno, minister J. Sauwens

Interpellaties (Regl. art. 89)
Interpellatie van de heer D. Ramoudt tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over de exploitatie van bij-
zondere vormen van geregeld vervoer,
blz. 2280

Sprekers : de heren D. Ramoudt, J.
De Mol, minister J. Sauwens

Interpellatie van de heer F. Dewinter tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over de rol van de minister
van Staatshervorming, blz. 2285

Sprekers : de heren F. Dewinter, G.
Annemans, minister J. Sauwens

Met redenen omklede motie, blz. 2292
Interpellatie van de heer M. Capoen tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over de bescherming als
landschap van het militair. domein van
Lombardsijde
Interpellatie van mevrouw M. Vogels tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de stand van zaken betreffen-
de het dossier militaire domeinen,
blz. 2293

Sprekers : de heer M. Capoen, me-
vrouw M. Vogels, de heren J. De Mol,
J. Demeulenaere, minister J. Sau-
wens, minister T. Kelchtermans

Met redenen omklede motie, blz. 2301

Regeling van de werkzaamheden, blz.
2301

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 2303

Nr. 61 Dinsdag 22 juni 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 2315

Interpellaties (Regl. art. 89)
Interpellatie van de heer J. Geysels tot de
heer N. De Batselier, minister vice-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Leefmilieu en Huisvesting,
over problemen naar aanleiding van de
overeenkomst tussen het Vlaamse Gewest
en de NV Aquafin, blz. 2315
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(1992-1993) - 

Sprekers : de heren J. Geysels, A.
Denys, J. Van Eetvelt, minister N. De
Batselier

Interpellatie van de heer J. Van Eetvelt
tot de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de achterstand bij de uitbe-
taling van de huisvestingspremies ingevol-
ge de inwerktreding van het nieuwe pre-
miestelsel op 1 april 1993, blz. 2323

Sprekers : de heer J. Van Eetvelt, mi-
nister N. De Batselier

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2325

Nr. 62 Dinsdag 22 juni 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 2327

Interpellaties (Regl. art. 89)
Interpellatie van de heer A. Denys tot de
heer L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over problemen met de privé-
partner in de NV Boelwerf-Vlaanderen,
Interpellatie van de heer C. Lisabeth tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over de verbintenissen van de
groep Begemann inzake de Boelwerf,
blz. 2327

Sprekers : de heren A. Denys, C. Li-
sabeth, F. Wymeersch, E. Van Rom-
puy, L. Barbé, minister-president L.
Van den Brande

Met redenen omklede moties, blz. 2337

Motie van orde
Voorstel tot aanvulling van de agenda,
blz. 2337

Interpellaties (Regl. art. 89) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer H. Suykerbuyk
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de houding van de
Vlaamse regering naar aanleiding van de
recente ontwikkelingen in Zuid-Afrika,
blz. 2337

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
D. Van der Maelen, J. Valkeniers, S.
Platteau, P. Van Grembergen, F. De-
winter, mevrouw M. Aelvoet , de heer
J. Geysels, minister-president L. Van
den Brande

Met redenen omklede moties, blz. 2353

Beleidsbrief Gezinsbeleid
- 313 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Debat, blz. 2353

Sprekers : mevrouw A. Leysen, de
heer G. Anthuenis, mevrouw T.
Merckx-Van Goey, de heer L. Van
Nieuwenhuysen, mevrouw L. Maxi-
mus, de heer M. Maertens, minister
W. Demeester-De Meyer

Motie van aanbeveling, blz. 2364

Regeling van de werkzaamheden, blz.
2364

Nr. 63 Woensdag 23 juni 1993

Berichten van verhindering, blz. 2365

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 19-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-

-tingsjaar 1993
- 13 ( 1992-1993 ) - Nr. 1 (Toelichting)
- 18 1992-1993 - Nrs. 1 en 2\

21 (1992-1993)- Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1993
- 13 (1992-1993) - Nr. 1 (Toelichting)
- 19-B (1992-1993) - Nrs. 1 tot 7
- 20-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2 (Aange-
paste administratieve begroting)
- 21(1992-1993)  - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Ontwerp van decreet houdende maatrege-
len tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1993
- 335 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 2365

Spreker : de heer J. Taylor

Regeling van de werkzaamheden, blz.
2365

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotings’aar 1992
- 19-A (1992-19933 - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-

-tingsjaar 1993
- 13 1992-1993 - Nr. 1 (Toelichting)
- 18 1992-1993 - Nrs. 1 en 2

21 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1993

- 13 (1992-1993) - Nr. 1 (Toelichting)
- 19-B (1992-1993) - Nrs. 1 tot 7
- 20-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2 (Aange-
paste administratieve begroting)

21 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Ontwerp van decreet houdende maatrege-
len tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1993
- 335 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
A$e2;;~ bespreking (Voortzetting),

Sprekers : de heren J. Taylor, S. Plat-
teau

Motie van orde
Vraag over coördinatie van de werkzaam-
heden van de Raad met die van de Wet-
gevende Kamers, blz. 2369

Sprekers : de heren H. Schiltz, E. Van
Rompuy, R. Daems

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotings’aar 1992
- 19-A (1992-19933 - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1993 -

-
- 13 (1992-1993) - Nr. 1 (Toelichting)
- 18 (1992-1993) - Nrs. l‘en 2 -’

21 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1993
- 13 (1992-1993) - Nr. 1 (Toelichting)
- 19-B (1992-1993) - Nrs. 1 tot 7
- 20-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2 (Aange-
paste administratieve begroting)

21 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Ontwerp van decreet houdende maatrege-
len tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1993
- 335 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
h;4&ge2;;& bespreking (Voortzetting),

Sprekers : de heren S. Platteau, H.
Schiltz, E. Van Rompuy, A. Denys,
F. Van den Eynde, W. De Vlieghere,
L. Hancké, R. Van Hooland, minister
W. Demeester-De Meyer

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotings’aar 1992
- 19-A (1992-19931 - Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2380

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-

_tingsjaar 1993
- 13 1992-1993
- 18 I 1992-1993

- Nr. 1 (Toelichting)
- Nrs. 1 en 2

21 (1992-1993x- Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2381
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Detiège, 

tingsjaar 1993 
— 13 (1992-1993) - 
- 18 (1992-1993) - 

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1993
- 13 (1992-1993) - Nr. 1 (Toelichting)
- 19-B  (1992-1993) - Nrs. 1 tot 7
- 20-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2 (Aange-
paste administratieve begroting)
- 21(1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2381

Ontwerp van decreet houdende maatrege-
len tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1993
- 335 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2390

Regeling van de werkzaamheden, blz.
2391

Nr. 64 Donderdag 24 juni 1993

Berichten van verhindering, blz. 2393

Motie van orde
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 2393

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer R. Swinnen tot
de heer J. Sauwens, Vlaamse minister van
Verkeer, Buitenlandse Handel en Staats-
hervorming, over archeologisch onder-
zoek langs het SST-tracé in Bierbeek,
blz. 2394
Actuele vraag van de heer F. Dewinter
tot mevrouw L. Detiege, Vlaamse minis-
ter Tewerkstelling en Sociale Aangelegen-
heden, over een arbeidsvergunning aan
een illegale vreemdeling, blz. 2394
Actuele vraag van de heer L. Barbé tot
mevrouw L. Detiège, Vlaamse minister
Tewerkstelling en Sociale Aangelegenhe-
den, over de kwaliteit van het strandwa-
ter, blz. 2395
Actuele vraag van de heer J. Vandeurzen
tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin, over het moratorium op de zwaar-
medische diensten, blz. 2396
Actuele vraag van de heer G. Anthuenis
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de geplande produk-
tie-afbouw van de n.v. Cabrita in Zele,
blz. 2398
Actuele vraag van de heer J. Vande La-
notte tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en

Externe Betrekkingen, over de aanvraag
tot erkenning van doelstelling Sb-gebie-
den, blz. 2399
Actuele vraag van de heer J. Laverge tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over het preventief bedrijfsbeleid,
blz. 2400
Actuele vraag van de heer E. Van Vae-
renbergh tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het spoed-
programma van Vlabinvest
Actuele vraag van de heer F. Dielens tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over het spoedprogramma van
Vlabinvest, blz. 2400
Actuele vraag van de heer E. Schuermans
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse mi-
nister van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over parkeersystemen met dubbel
tarief, blz. 2402
Actuele vraag van de heer W. Verreycken
tot de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den, over reclame voor pepmiddelen op
TV, blz. 2403
Actuele vraag van de heer L. Van Nieu-
wenhuysen tot de heer H. Weckx, Vlaam-
se minister van Cultuur en Brusselse Aan-
gelegenheden, over de erkenning van re-
gionale televisie-omroepen, blz. 2403
Actuele vraag van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse Aange-
legenheden, over de culturele agenda van
België bij het voorzitterschap van de Eu-
ropese Ministerraad , blz. 2404

Actuele interpellaties en toegevoegde ac-
tuele vraag (Regl. art. 79 en 77)
Actuele interpellatie van de heer P. Van
Grembergen tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, en de heer J. Sau-
wens, Vlaamse minister van Verkeer, Bui-
tenlandse Handel en Staatshervorming,
over de nieuwe cijfers inzake de sociale
transfers
Actuele interpellatie van de heer J. Van
Hauthem tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de bekendge-
maakte cijfers inzake de geldstroom van
Vlaanderen naar Wallonië via de sociale
zekerheid
Toegevoegde actuele vraag van de heer J.
Gabriels tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-

ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de transfers
in de sociale zekerheid, blz. 2406

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, A. Denys, J. Van Hauthem, J.
Gabriels, E. Van Rompuy, F. Van-
denbroucke, J. Peeters, J. Geysels, H.
Schiltz, minister-president L. Van den
Brande, minister J. Sauwens

Met redenen omklede moties, blz. 2417

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de volgende internationale ak-
ten :
1. De Europese Overeenkomst waarbij
een associatie wordt tot stand gebracht
tussen de Europese Gemeenschappen en
hun Lid-Staten, enerzijds, en de republiek
Hongarije anderzijds, en Bijlagen 1, II,
III, IV, v, VI, VII, VIII, IX, x, XI, XII
en XIII, Protocollen 1, 2, 3, 4, 5, 6 en 7,
en Slotakte  met veertien Gemeenschappe-
lijke verklaringen, twee Akkoorden onder
de vorm van wisseling van brieven en twee
Briefwisselingen, twee Verklaringen van
de Gemeenschap, vier Verklaringen van
Hongarije en Brief van de Regering van
Hongarije, gedaan te Brussel op 16 de-
cember 1991;
2. de Europese Overeenkomst waarbij
een associatie wordt tot stand gebracht
tussen de Europese Gemeenschappen en
hun Lid-Staten, enerzijds, en de republiek
Polen anderzijds, en Bijlagen 1, II, III,
IV, V, VI, VII, VIII, IX, X, XI, XII en
XIII, Protocollen 1, 2, 3, 4, 5, 6 en 7, en
Slotakte met vijftien Gemeenschappelijke
verklaringen, twee Akkoorden onder de
vorm van wisseling van brieven twee Ver-
klaringen van de Gemeenschap, drie Ver-
klaringen van Polen en Brief van de Rege-
ring van Polen, gedaan te Brussel op 16
december 1991.
- 351 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 2418

Spreker : de heer H. Suykerbuyk, ver-
slaggever

Artikelsgewijze bespreking, blz. 2418
Hoofdelijke stemming, blz. 2419

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 19-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 2420

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-. .

~~~[~~993{  - Nrs 1 en 2
13 1992 1993 - Nr. 1 (Toelichting)

- 21 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Hoofdelijke stemming, blz. 2421

Ontwerp vau decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1993
- 13 (1992-1993) - Nr. 1 (Toelichting)
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- 19-B  (1992-1993) - Nrs. 1 tot 7
- 20-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2 (Aange-
paste administratieve begroting)

21(1992-1993)  - Nr. 1 (Verslag Reken-
hof)
Hoofdelijke stemming, blz. 2421

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 2422

Ontwerp van decreet houdende maatrege-
len tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1993
- 335 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 2422

Ontwerp van decreet houdende bescher-
ming van het archeologisch patrimonium
- 258 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 8
Aangehouden stemmingen, blz. 2422

Sprekers : de heren J. Eeman, J. De
Seranno

Hoofdelijke stemming, blz. 2426
Spreker : de heer A. Denys

Ontwerp van decreet tot wijziging van de
wet van 7 augustus 1931 op het behoud
van monumenten en landschappen, gewij-
zigd bij decreet van 13 juli 1972
- 307 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
Aangehouden stemmingen, blz. 2427

Sprekers : de heren A. Denys, J. De
Mol

Met redenen omklede motie van de heer
E. Van Vaerenbergh C.S. tot besluit van
de op 9 juni 1993 door de heer E. Van
Vaerenbergh gehouden interpellatie tot
mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting , Gezondheidsinstellingen , Welzijn en
Gezin, over de discriminatie van onafhan-
kelijke groepen in de sector van de gezins-
en bejaardenhulp
- 363 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 2428

Sprekers : de heren E. Van Vaeren-
bergh, E. De Groot

Met redenen omklede motie van de heer
E. Van Rompuy C.S. tot besluit van de op
9 juni 1993 door de heer P. Van Grember-
gen gehouden interpellatie tot de heer L.
Van den Brande, minister-president van
de Vlaamse regering, Vlaamse minister
van Economie, KMO, Wetenschapsbe-
leid, Energie en Externe Betrekkingen,
over bijkomende federale steun aan het
Brusselse Hoofdstedelijk Gewest
- 364 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2431

Met redenen omklede motie van de heer
A. Denys tot besluit van de op 9 juni 1993
door de heer A. Denys gehouden actuele
interpellatie tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de eventuele
privatisering van de GIMV en andere
overheidsbedrijven
- 365 (1992-1993) - Nr. 1

Hoofdelijke stemming, blz. 2432
Sprekers : de heren A. Denys, L.
Ee;Ech E. Van Rompuy, F. Wy-

Met redenen omklede motie van de heer
L. Barbé tot besluit van de op 9 juni 1993
door de heer L. Barbé gehouden actuele
interpellatie tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de mogelijke
oprichting van een ankerholding
- 366 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2435

Motie van aanbeveling van mevrouw A.
Leysen C.S. tot besluit van het op 22 juni
1993 gehouden debat over de Beleidsbrief
Gezinsbeleid
- 313 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 2436

Spreker : de heer G. Anthuenis

Voorstel vau resolutie van de heer J. Van
Hauthem betreffende de werking van de
Vaste Nationale Cultuurpactcommissie
- 374 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 2438

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
A. Denys, P. Van Grembergen, E.
Van Rompuy

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
(Voortzetting)
Actuele interpellatie van de heer L.
Hancké tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over diens overleg
met minister-president Lubbers betreffen-
de de Waterverdragen, blz. 2439

Sprekers : de heren L. Hancké, G.
Annemans, G. Geens, J. Ansoms, mi-
nister-president L. Van den Brande

Actuele interpellatie van de heer G.
Geens tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over maatregelen
betreffende de deelname van de Vlaamse
ministers aan de Europese Ministerraad
vanaf 1 juli 1993
Actuele interpellatie van de heer F. Van
den Eynde tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de mogelijke
gemeenschappelijke actie van de Vlaamse
Executieve en de Waalse Gewestexecutie-
ve rond het Belgisch voorzitterschap van
de Europese Ministerraad, blz. 2443

Sprekers : de heren G. Geens, G. An-
nemans, F. Van den Eynde, J. Van
Hauthem, minister-president L. Van
den Brande

minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie   en
Externe Betrekkingen, over de GIMV-
dochter Fishlink, blz. 2450

Sprekers : de heren M. Maertens, D.
Ramoudt, H. Olaerts, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Met redenen omklede motie, blz. 2455
Actuele interpellatie van de heer J. De
Mol tot de heer T. Kelchtermans, Vlaam-
se minister van Openbare Werken, Ruim-
telijke Ordening en Binnenlandse Aange-
legenheden, over de toepassing van de op
9 Juni 1993 door de Vlaamse Raad aange-
nomen ontwerpen van decreet houdende
aanvulling en wijziging van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de stede-
bouw, blz. 2455

Sprekers : de heer J. De Mol, minister
T. Kelchtermans

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2458

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 2459

Actuele interpellatie van de heer M.
Maertens tot de heer L. Van den Brande,
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62e vergadering Dinsdag 22 juni 1993
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste
ring worden ter tafel gelegd.

vergade-

- De vergadering wordt geopend om
14.00 uur.

De voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

E. Flamant , J. Timmermans : ge-
zondheidsredenen ;

E. Derycke, F. Dielens : buitens-
lands ;

P .  Berben ,  J .  Vande  Lano t te  :
ambtsverplichtingen ;

J. Laverge : familieverplichtingen.

INTERPELLATIES (Regl. art. 89)

Interpellatie van de heer A. Denys
tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over problemen met de privé-partner
in de NV Boelwerf-Vlaanderen

Interpellatie van de heer C. Lisabeth
tot de heer L. Van den Brande, mi-

nister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de verbintenissen van de Groep
Begemann inzake de Boelwerf

De voorzitter : Aan de orde zijn de
samengevoegde interpellaties van de
heer Denys tot de heer Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister
van Economie, KMO, Wetenschaps-
beleid, Energie en Externe Betrek-
kingen, over problemen met de
privé-partner in de NV Boelwerf-
Vlaanderen en van de heer Lisabeth
tot minister-president Van den Bran-
de over de verbintenissen van de
Groep Begemann inzake de Boel-
werf.

De heer Denys heeft het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, toen de minister-president
op 17 februari 1993 werd geïnterpel-
leerd over het akkoord inzake de
nieuwe NV Boelwerf Vlaanderen,
bleek hij zo zelfverzekerd, dat elke
opmerking van onzentwege werd
overbluft.

Mijnheer de minister-president, onze
kritiek op de niet correcte toepassing
van de één frank-één frank regel
werd genegeerd. Onze vragen over
de goedkeuring van de Europese
Commissie werden weggelachen en
onze bedenkingen bij de groep Bege-
mann als private partner werd als on-
deskundig afgescheept.

Handelingen of het Beknopt Verslag
natrekt, kan u vaststellen dat ik nooit
een bedenking van u heb wegge-
hoond. Wij hebben altijd met de no-
dige ernst over dit dossier gesproken.

De heer A. Denys : Iedereen die kri-
tiek durfde leveren, werd aangeval-
len en werd als nestbevuiler be-
schouwd. Nu, nog geen vijf maanden
later, zijn de kritische vragen van
toen verre van overbodig of verre van
ondeskundig. Integendeel, ze zijn
prangend actueel, beangstigend en
extreem pertinent.

Vandaag is het duidelijk : het dossier
NV Boelwerf Vlaanderen is een dos-
sier van blufpoker en duistere con-
structies.

Blufpoker vanwege de NV Bege-
mann en vanwege de Vlaamse minis-
ter-president .

Blufpoker die duister politiek affai-
risme op grote schaal moet toedek-
ken. Blufpoker, grof gespeeld op de
rug van Vlaamse belastingbetalers en
op de rug van de werknemers van
Boelwerf. Goede politici en zaken-
mensen mogen en moeten zelfverze-
kerd overkomen. Wanneer ze het
goed doen, verdienen ze, tot welk
kamp ze ook behoren, onze achting.
Maar politici en zakenmensen die
zichzelf opblazen en op basis van on-
waarheden of allerlei trucs massaal
overheidsgeld krijgen, dat is precies
de houding van de minister-president
en van de groep Begemann in het
dossier Boelwerf, verdienen onze
minachting.

Minister-president L. Van den Bran- Mijnheer de minister-president, op
de : Mijnheer Denys, wanneer u de 17 februari jongstleden hebt u gezegd
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dat het uitsplitsen van het sectoriële
beleid en het bedrijfsbeleid de essen-
tie is van het scheepsbouwbeleid. U
beweerde dat financiële ondersteu-
ning pas kan als er een duidelijk on-
derscheid wordt gemaakt tussen
enerzijds de subsidiëring in het kader
van de redding van de sector, dat
moet in een Europese context gebeu-
ren, en anderzijds de subsidiering van
een bedrijf in moeilijkheden, dat
moet in een Vlaamse context plaats-
grijpen, met name op basis van de
Vesoc-richtlijn.

De enige die geen onderscheid maakt
tussen de sectoriële en de bedrijfsbe-
nadering is Begemann zelf. De voor-
zitter van Begemann, de heer Deleye
zegt,ik citeer : Er komt geen geld van
Begemann als de Europese beslissing
niet gunstig is, einde citaat. Met an-
dere woorden Begemann is maar
geïnteresseerd in de Boelwerf als de
Europese subsidies kunnen worden
binnengerijfd. Hij legt dus een recht-
streeks verband tussen de sectoriële
ondersteuning en de bedrijfsinveste-
ring. Dit gaat lijnrecht in tegen wat
u op 17 februari 1993 hebt verklaard
en tegen de letter en de geest van
artikel 7 van de richtlijn van 21 de-
cember 1990 van de Europese Raad
betreffende de steunverlening aan de
scheepsbouw. Deze dient evenwel
niet om één enkel bedrijf te redden,
maar om de hele sector op gelijkma-
tige wijze meer kansen te bieden.
Door de private inbreng in Boelwerf
afhankelijk te maken van de Europe-
se goedkeuring maakt Begemann van
de sectoriële steun een typische be-
drijfssubsidiëring.

Maar er is meer. Begemann wil niet
alleen wachten op de Europese goed-
keuring om te beslissen, maar hij wil
ook de risico’s maximaal in de schoe-
nen schuiven van de Vlaamse over-
heid en de Vlaamse overheidshol-
dings gebruiken om kapitaal te vin-
den die de groep nu niet meer kan
vinden bij de Nederlandse banken.
Hiermee komen wij bij het tweede
boerenbedrog, met name de toepas-
sing van de één frank-één frank regel
of een evenredige inspanning van de
overheid en private groep.

De redding van Boelwerf kost nu

reeds 9 miljard frank aan de over-
heid, meer bepaald 4,5 miljard frank
aan de Belgische overheid met onder
meer 2 miljard frank aan sociaal pas-
sief en brugpensioen en 4,5 miljard
frank aan de Vlaamse overheid via
de scheepskredieten voor het voort-
zetten van de werkzaamheden van de
werf. Daarenboven is er nog de
bankwaarborg voor het  brugpen-
sioen. De NV Begemann heeft tot op
heden nog geen inbreng gedaan.

Gimvindus prefinanciert op het ogen-
blik alles op basis van Begemann-
aandelen die zullen worden inge-
bracht. De heer Deleye beweerde
wel dat er een kapitaalinbreng zal ge-
beuren op het ogenblik dat een Euro-
pese goedkeuring wordt gegeven.
Maar dat lijkt het zoveelste spelletje
blufpoker te zijn, dat Begemann de
voorbije jaren trouwens met al zijn
aandeelhouders heeft gespeeld.

De bankschulden van deze groep
hebben bij de Nederlandse banken
een dergelijk wantrouwen veroor-
zaakt, dat de geldkraan er werd toe-
gedraaid. De groep Begemann is ver-
plicht geweest in het buitenland naar
vers kapitaal op zoek te gaan. In En-
geland hebben ze nieuw kapitaal
kunnen vinden bij de institutionele
beleggers. Dat is wat ook hier in
Vlaanderen in samenwerking met de
overheidsholding Gimvindus is ge-
beurd. Het spitsvondige van het sys-
teem bestaat erin dat het Begemann-
aandeel bij Boelwerf geprefinancierd
wordt door Gimvindus in ruil voor
Begemann-aandelen. De organisatie
van deze aandelentransactie vertoont
opvallend veel gelijkenis met de par-
ticipatie van de KS bij Superclub. Er
wordt overheidsgeld belegd in aande-
len die aan een zeer scherpe daling
onderhevig zijn. Het Begemann-aan-
deel is op minder dan twee jaar tijd
van 150 gulden tot minder dan 28
gulden gezakt. Daarover straks
meer.

Mijnheer de minister-president, mijn
vragen zijn tweevoudig. Blijft u on-
danks de naakte cijfers nog steeds be-
weren dat Vesoc-richtlijn wordt toe-
gepast ? Blijft u beweren dat er een
evenredige inspanning is van de
Vlaamse overheid en van de privé-
groep Begemann ?

Was u er verder van op de hoogte
dat de groep Begemann aandelen
wilde inbrengen ter betaling van zijn
aandeel in de NV Boelwerf ? Zo niet,
voelt u zich dan niet bedrogen door
de Gimvindus-onderhandelaars ? Wat
heeft uw regeringscommissaris in de
raad van bestuur van Gimvindus
hieromtrent gezegd ? Deze zaken
zijn toch prangend aan de orde.

Collega’s, voor de toekomstige inves-
tering van 1,5  miljard frank gespreid
over drie jaar, weigert de moederhol-
ding Begemann geld te geven aan het
dochterbedrijf. De moederholding
zelf wil dus geen risico nemen maar
hevelt het via Gimvindus over naar
de Vlaamse belastingbetaler.

Die overdracht wordt overigens op
een bijzonder spitsvondige manier
georganiseerd. Mijnheer Deleye
heeft hiervoor twee trukken.

Ofwel kan Gimvindus zich bij de ban-
ken garant stellen voor het Bege-
mannaandeel, ofwel schrijft de doch-
teronderneming van Begemann nieu-
we aandelen uit, die in pand worden
gegeven aan Gimvindus. Bij de twee
voorgestelde werkwijzen ligt het risi-
co telkens bij de overheid, steeds bij
Gimvindus en nooit bij Begemann.
De moederholding neemt geen enkel
risico, laat de dochtermaatschappij
nieuwe aandelen uitschrijven en re-
kent erop dat de waarde ervan zou
moeten gewaarborgd zijn door Gim-
vindus. De reden daarvoor ligt voor
de hand. In de beurswereld is er van-
daag niemand die zijn geld zou willen
riskeren in nieuwe aandelen van een
dochtermaatschappij van Begemann,
ook niet als ze NV Boelwerf heet.
Deze ochtend heb ik een interessant
artikel gelezen van de hand van de
heer Devriese van de Nederlandse
Vereniging van Effectenbezitters. De
auteur schrijft : Van den Nieuwen-
huyse - de grote baas van Bege-
mann is altijd gezien als de man met
de gouden handjes. Hij kon op won-
derbaarlijke wijze zieltogende bedrij-
ven weer op de been krijgen. Nu is
gebleken dat hij ook kan falen. Einde
citaat. Hij voegt er verder aan toe :
Tenslotte is niemand onfeilbaar. Wat
nu het sterkst tegen hem werkt is dat
zijn verhalen niet kloppen. Einde ci-
taat. Hij heeft beweerd dat het alle-
maal goed ging bij Begemann en dit
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is achteraf onwaar gebleken. Dat
heeft meer kwaad bloed gezet, dan
de mislukkingen waarmee hij de
jongste tijd wordt geconfronteerd.
Joop Van den Nieuwenhuyse, de gro-
te chef van Begemann, wordt in
beursmiddens niet meer als geloof-
waardig aangezien, omdat hij de
mensen belogen heeft.

Collega’s, de constructie voor de in-
breng van privékapitaal houdt geen
enkel risico in voor de privégroep en
wordt volledig gedekt door Gimvin-
dus. Hoe kan dan het principe van
een gelijkwaardige inbreng van over-
heid en privé-partner worden hoog-
gehouden ?

Alleen als Begemann zelf geld op ta-
fel legt, kunnen we zekerheid hebben
over een volledig gedeeld risico. Of
dat geld nu afkomstig is uit de ver-
koop van bedrijven of uit leningen,
het moet cash op tafel’ komen. Als
mijn inlichtingen juist zijn, heeft de
overheid al één miljard frank voorge-
schoten door de betaling van twee
schijven van 500 miljoen frank. Bin-
nenkort moet de derde schijf van 500
miljoen frank worden uitbetaald.

Mijnheer de minister-president, u
kan zich niet permitteren die 500 mil-
joen frank uit te betalen, zonder dat
Begemann zelf eerst geld op tafel
legt.

Collega’s, voor ons is het duidelijk,
zonder cash geld van Begemann,
zonder evenwaardige inbreng van
Begemann, mag de derde schijf niet
worden uitbetaald. Geen frank over-
heidsgeld mag nog verdwijnen in een
constructie die uitblinkt in misleiding
en volksbedrog.

Mijnheer de minister-president, onze
fractie zal een met redenen omklede
motie indienen, waarin wij het
Vlaamse parlement oproepen u te
dwingen elke verdere eenzijdige in-
breng van overheidsgeld te staken zo-
lang Begemann niet met cash geld
over de brug komt.

Mijnheer de voorzitter, ik weet dat
lichtzinnig omspringen met beschul-
digingen gevaarlijk is, maar het stil-
zwijgen bewaren als er ontoelaatbare

zaken gebeuren is dodelijk voor onze
democratie. Daarom zal onze fractie
niet langer zwijgen.

Mijnheer de minister-president, u zit
gevangen in het web van het politiek
affairisme gespannen door GIMV,
Gimvindus en Begemann.

Collega’s, hoe geloofwaardig is een
figuur als de heer Deleye als hij op
één en dezelfde persconferentie drie
petjes draagt, het petje van de voor-
zitter van de privé-groep Begemann,
het petje van de voorzitter van de NV
Boelwerf Vlaanderen en het petje
van de voorzitter van de NV KS.
Drie bedrijven met specifieke proble-
men en eigen belangen die door el-
kaar geweven  raken. De belangen-
vermenging kan ik vandaag niet be-
wijzen, maar ze kijkt om de hoek,
want de heer Deleye is door zijn
functies rechter en partij geworden
over dossiers waarmee zowel privé-
belangen als overheidsbelangen ge-
moeid zijn. Miljarden frank over-
heidsgeld staan hier op het spel.

Een belangenvermenging op een zo
grote schaal heb ik nog nooit meege-
maakt. Het proces van de heer De-
leye zal ik hier niet maken, maar dit
kan niet door de beugel. Een West-
vlaams spreekwoord zegt : t’Is  te laat
geklaagd, als ge de kat bij de melk
zet. Dat is wat er hier gebeurt. Als
de heer Deleye voldoende bedrijfse-
thiek aan de dag zou leggen, dan zou
hij om belangenvermenging te voor-
komen zelf ontslag nemen uit die on-
dernemingen. Die ethiek kent hij
blijkbaar niet en de Vlaamse regering
sluit haar ogen.

De belangenvermenging is echter te
opvallend om er als overheid aan
voorbij te gaan. Het ganse spinneweb
rond GIMV, Gimvindus, Begemann,
KS getuigt van politiek affairisme van
het ergste soort.

Mijnheer de minister-president, u
zou er best aan doen opheldering te
brengen in de vele onopgeloste vra-
gen. Waarom heeft Begemann nu
juist gewezen premier Martens als
commissaris aangetrokken ? Waar-
om heeft de Vlaamse regering nu
juist Begemann als partner voor de
NV Boelwerf aangetrokken en waar-
om geen ander Vlaams concern ?

Waarom heeft u op 17 februari ver-
klaard dat Begemann de grootste
waarborgen voor investeringen bood
terwijl nog niemand een echt investe-
ringsplan had gezien ? Waarom hebt
u in februari 1993 voor Begemann
gekozen terwijl vanaf augustus 1991
iedereen wist dat deze groep zich in
grote moeilijkheden bevond ? Ieder-
een die het economische leven in Ne-
derland een beetje volgt, was op de
hoogte van de ombuiging in de groep
en de ermee gepaard gaande koers-
daling van het aandeel.

Mijnheer de minister-president, wel-
ke waarborgen hebt u dat identieke
activiteiten van de bedrijven uit de
Begemannholding binnen Boelwerf
en KS, zoals tankbouw en bepaalde
studieprojecten, niet zullen leiden tot
belangenvermenging ?

Collega’s, vandaag betaalt de Vlaam-
se overheid voorschotten, terwijl de
Begemanngroep zijn verplichtingen
niet nakomt.

Mijnheer de minister-president,
waarom wachten wij niet tot Europa
de toelating geeft voor het betalen
van die voorschotten ? Hoe komt het
dat de Vlaamse overheid wel en de
privé-groep niet betaalt ? Mag u sub-
sidiëren zonder fiat van de Europese
overheid ? Volgens Begemann kan
dat niet, maar voor de Vlaamse over-
heid kan het wel.

Mijnheer de minster-president , het
zijn misschien vervelende vragen,
maar u doet er best aan niet rond de
pot te draaien. Ik denk, zonder over-
drijven, dat uw neus al een beetje
geschonden is door deze zaak, maar
het ontwijken van deze vragen zou
echter wel eens uw politieke hoofd
kunnen kosten. De waarheid zal u
blijven achtervolgen. (Applaus)

De voorzitter : De heer Lisabeth
heeft het woord.

De heer C. Lisabeth (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s, het
slechtste wat vandaag kan gebeuren,
is het formuleren van voorstellen die
de paniek verder zouden opdrijven.

De laatste persberichten hebben een
paniekstemming veroorzaakt. We
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zouden er dus goed aan doen enige
opheldering ter zake te vragen aan
de minister-president.

M i j n h e e r  d e minister-president,
reeds op 9 juli heb ik u een vraag
gesteld over de Begemann-groep
naar aanleiding van een sterke winst-
daling van de groep in 1992, naar
aanleiding van de intentie van de
groep om zich tot enkele kernactivi-
teiten te beperken, waaronder de
scheepsbouw niet uitdrukkelijk was
vermeld, en naar aanleiding van de
betaling van de GIMV-aandelen in
Volvo-Cars Sint-Truiden met Bege-
mann-aandelen. Gekoppeld aan de
waardedaling van deze aandelen rees
hier uiteraard een probleem.

Mijnheer de minister-president, ik
heb u toen gevraagd of u zich ervan
had kunnen vergewissen of de conti-
nuïteit in de Boelwerf en in Volvo-
cars verzekerd was. Uw antwoord
hierop was bevestigend.

Op de tweede vraag of de verhande-
ling van de Volvo-Carsaandelen te-
gen Begemann-aandelen voldoende
waarborgen inhield tegen verliezen
voor de GIMV, klonk uw antwoord
minder zeker.

Gezien de nieuwe feiten en de vele
verklaringen van de laatste dagen
omtrent Boelwerf is het wenselijk dat
u vandaag duidelijkheid brengt in de
zaak Begemann. Een belangrijk
nieuw feit is dat en de kapitaalin-
breng van Begemann in de NV Boel-
werf, en haar participatie in de inves-
teringen door Gimvindus zouden ge-
prefinancierd worden in afwachting
van een eventuele terugbetaling in
Begemann-aandelen. Deze transactie
heeft heel wat commentaren uitge-
lokt in de pers, alsook nieuwe verkla-
ringen van Gimvindus en van de
GIMV, van de Boelwerfdirectie en
van de voorzitter van de raad van
bestuur van Boelwerf en zelfs van de
curator. Echte duidelijkheid brach-
ten deze verklaringen niet.

Met de verklaring van curator Van
Buggenhout dat het tijd wordt dat de
waas van geheimzinnigheid rond het
dossier optrekt, ben ik het eens. Hij
betreurt dat deze waas rond het dos-

sier blijft hangen. Geruststellende
duidelijkheid zou in de eerste plaats
heilzaam zijn voor de werf, die in de
komende maanden naar nieuwe op-
drachten moet uitkijken.

Mijnheer de minister-president, die
duidelijkheid is de inzet van mijn in-
terpellatie. Ik weet wel dat onder-
handelingen niet publiek op de markt
kunnen worden gevoerd, maar ik
denk dat na het afronden van de on-
derhandelingen het beter ware ge-
weest onmiddellijk duidelijkheid te
scheppen, vooral dan als er een pak
overheidsgeld mee gemoeid is.

Op enkele concrete vragen wens
in elk geval een duidelijk antwoord.

ik

Ik neem aan dat u via goed geïnfor-
meerde kanalen op de hoogte blijft.

Een eerste reeks vragen heeft betrek-
king op de verbintenissen van de
groep Begemann en de wijze waarop
ze zullen worden nagekomen.

Welke zijn precies deze verbintenis-
sen ?

In verband hiermee wil ik weten of
u uw goedkeuring hebt verleend aan
de prefinanciering door Gimvindus
tegen terugbetaling met Begemann-
aandelen. Welke beschermingsclau-
sules heeft Gimvindus ingebouwd te-
gen het risico van een waardedaling
van de Begemann-aandelen ?

Over de verbintenissen zelf is de laat-
ste dagen heel wat in de pers versche-
nen. Ik zal niet alle gegevens daar-
omtrent aanhalen. Ik heb begrepen
dat Begemann zich bij de overname
van de Boelwerf via afstandsverkla-
ringen vanwege het personeel had
verbonden tot een kapitaalsinbreng
van 500  miljoen frank en een investe-
ringsinbreng van 1 miljard of 750 mil-
joen frank. De vraag is hoe zij deze
inbreng zal realiseren. Is een externe
financiering gepland en, zo dat niet
mogelijk is, wordt dan voorzien in
een betaling met aandelen ? Heeft de
groep ook nog andere verbintenissen
aangegaan ? Mijnheer de minister-
president, als ik de persberichten
mag geloven, was u op de hoogte van
de concrete verbintenissen die beide
partners hebben aangegaan. Uit de
evolutie van het dossier blijkt dat u
regelmatig bijzondere inspanningen

hebt gedaan en met de groepen aan
tafel hebt gezeten, zodat ik ervan uit
mag gaan dat u op de hoogte was van
de diverse constructies die waren ge-
pland. Over de beschermingsclausu-
les bestaat de grootste onduidelijk-
heid. Er is sprake van uitstapmoge-
lijkheden, van een verkoopoptie. De
GIMV heeft zelf verklaard dat zij
geen waardeverminderingen heeft
geboekt omdat zij dat niet nodig oor-
deelde. Het is wel belangrijk te weten
op welke grond zij zich voor deze
uitspraak steunt.

De toepassing van het principe één
frank overheid-één frank privé is op
het eerste zicht ver te zoeken. Een
optelling van al het overheidsgeld le-
vert een enorm bedrag op : de toe-
zegging van een jaarlijks krediet van
800 miljoen frank, een extra-scheeps-
kredieten, het sociaal-passief en de
tussenkomst in de brugpensioenen
via de federale regering, en uiteinde-
lijk de 500 miljoen frank kapitaalin-
breng en de verbintenis van één mil-
jard frank nieuwe investeringen.

Tussen de overheidsverbintenissen
en de verbintenis van Begemann be-
staat een wanverhouding, zelfs als
enkel de verbintenissen van de
Vlaamse overheid in overweging
worden genomen.

Als het scenario van de betaling met
Begemann-aandelen wordt aange-
houden, worden de beschermings-
clausules, gezien de waardevermin-
dering van deze aandelen, bijzonder
belangrijk. Hoe ziet in dat geval de
verhouding tussen de privé- en de
overheidsinbreng er dan uit ? Welke
invloed kan dit mogelijks hebben op
de houding van de EG-Commissie ?

Mijnheer de minister-president, wat
heeft u en wat heeft de Vlaamse
overheid sinds het afsluiten van het
akkoord reeds gedaan om de goed-
keuring van de Europese Commissie
te bekomen ?

De Europese Commissie heeft lui-
dens een aantal persmededelingen
reeds in november ‘92 gewezen op de
noodzaak om bij het sluiten van een
akkoord de definitieve plannen bij de
Commissie te melden. In februari
reeds heeft de bevoegde commissaris
dit in herinnering gebracht.
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Pas op 5 april hebben de Belgische
autoriteiten mededeling gedaan van
het akkoord. Op 7 april zou de Euro-
pese Commissie reeds bij komende
informatie hebben gevraagd en op 11
mei zou daarop voor het eerst zijn
geantwoord. Tenslotte, werden op 8
juni nog bijkomende vragen gesteld,
waarop tot nog toe nog geen ant-
woord is verschaft, tenzij dit gisteren
of vandaag gebeurde.

Dit is belangrijk omdat het uiteinde-
lijk van de toelating van de Commis-
sie afhangt welke inspanningen van
beide partners nog kunnen worden
verwacht. Zou het scheeftrekken van
de verhouding één frank overheid-
één frank privé geen aanleiding kun-
nen geven tot een negatief advies van
de Commissie ? Onafgezien bepaalde
persberichten over Begemann en
over de voorzitter van de groep,
roept de evolutie van het dossier
haast automatisch een aantal vragen
OP-

De aangegane verbintenissen, de in-
tentieverklaring van de groep om
zich tot enkele kernactiviteiten te be-
perken, de moeilijke positie van de
groep tegenover de banken met het
oog op een eventuele externe finan-
ciering, doen vragen rijzen bij de
waarborgen die de groep heeft gege-
ven. In hoeverre wil de Begemann-
groep zich verder inzetten voor de
overleving van de Boelwerf ? De
groep alsdusdanig heeft geen erva-
ring met de bouw van grote schepen
en nu reeds zou worden uitgekeken
naar nieuwe bijkomende partners.
Op die vragen zou ik vandaag een
duidelijk antwoord willen krijgen, zo-
dat het personeel van de werf en de
publieke opinie vernemen welke pre-
cieze verbintenissen werden aange-
gaan en in welke mate deze door de
betrokken partners zullen worden
nagekomen. (Applaus)

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de minister-president,
collega’s, het potje van het Boeldos-
sier begint al even erg te stinken als
dat van de KS. Als Waaslander had

ik enkele maanden geleden gehoopt
dat het toch enige tijd zou duren
vooraleer het dossier terug in de
Vlaamse Raad zou moeten worden
behandeld.

In feite zou het ons niet mogen ver-
bazen dat het potje ergerlijk stinkt,
want we weten dat hoofdrolspeler
GIMV in het ene drama ook een
hoofdrol in de andere tragedie speelt.

In de parlementaire onderzoekscom-
missie rond de KS wordt steeds dui-
delijker dat minstens door onbe-
kwaamheid, maar wellicht ook uit
perverte  moedwil gesjoemeld wordt
met gelden die de belastingbetaler ter
beschikking stelt van de overheids-
holding. De KS kocht met medewe-
ten en goedkeuring van de GIMV
hoogst speculatieve Superclub-aan-
delen wat uiteindelijk op een finan-
ciële strop van meer dan een miljard
frank uitdraaide. Waarschuwingen
en verwijten van het Rekenhof wer-
den daarbij schaamteloos in de wind
geslagen.

In het verleden speelde diezelfde
GIMV ook al geen te frisse rol in het
faillissement van de Boelwerf. Het is
en was hemeltergend dat de GIMV-
controle, zo die er al was, nooit in
staat is gebleken om dit faillissement
te zien aankomen, laat staan maatre-
gelen te nemen om het te voorko-
men. Spijtig genoeg herhaalt de ge-
schiedenis zich vandaag blijkbaar.
Gimvindus is bij het reddingsplan
voor de Boelwerf al even achteloos
- of is het even moedwillig ? - te
werk gegaan als voorheen. Mijnheer
de minister-president, ik herinner mij
dat tijdens de reddingsoperatie van
de failliete Boelwerf uw kabinetschef
te Brugge verklaarde dat de eerste
bedoeling niet zozeer het behoud van
de tewerkstelling, niet zozeer de red-
ding van de Boelwerf was, maar wel
het buitenwerken van de groep Save-
rijs uit de Boelwerfconstructie.

De heer E. Van Rompuy : Waar
heeft hij dat gezegd ?

De heer F. Wymeersch : De heer
Comeille zegde dat te Brugge.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Dat zou me verwonderen.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer

de minister, dat heeft de heer Cor-
neille verklaard tijdens een debat in-
gericht te Brugge door de Vlaamse
Volksbeweging. Ik was daar aanwe-
zig en maakte er deel uit van het pa-
nel. U kan dat natrekken bij collega
Landuyt, die eveneens in het panel
zat.

De failliete Boelwerf werd dan in fe-
bruari opnieuw gestart door Gimvin-
dus en de Nederlandse groep Bege-
mann. Een pikant detail : één van de
commissarissen van deze groep is on-
ze collega Wilfried Martens. Ander
pikant detail : één van de bestuurders
van die groep is de heer Deleye. Bei-
den, de ene als commissaris, de ande-
re als bestuurder, zijn op dezelfde da-
tum, 13  april 1992, benoemd. De red-
ding van Boel is blijkbaar een lange-
termijnoperatie geweest, want de
weg naar Begemann was lang en
moest zorgvuldig worden voorbereid.
Als compensatie werd de heer De-
leye dan op 6 april 1993 na het plotse
ontslag van de heer Kluft in de raad
van bestuur van de KS binnenge-
haald.

Rond KS en Boelwerf weeft zich een
duister web met als steeds weerke-
rende constanten GIMV, Gimvindus
en al hun politiek benoemde be-
stuursleden. Oorspronkelijk hield het
Boelreddingsplan in dat zowel Gim-
vindus als Begemann elk 500 miljoen
frank kapitaal zouden inbrengen en
in de loop van de volgende twee jaren
nog eens 2 miljard frank zouden in-
vesteren. Naast elke privé-frank van
Begemann zou één overheidsfrank
worden gelegd. De overheid legde in-
middels reeds 1 miljard frank op ta-
fel, maar van Begemann hebben we
nog geen frank gezien.

Collega’s, er bestaat nog steeds on-
duidelijkheid over de modaliteiten
van de Begemanndeelname. Sommi-
ge bronnen zeggen dat Gimvindus
het deel dat Begemann verschuldigd
is zou voorschieten en dat Gimvindus
later door Begemann zou worden te-
rugbetaald, niet in geld, maar in Be-
gemann-aandelen. Deze aandelen
zijn blijkbaar een gegeerd produkt in
de Gimvindusportefeuille, want toen
Gimvindus haar belang in de auto-
onderdelenproducent Volvo-Cars te
Sint-Truiden aan Begemann ver-
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kocht, werd er ook al in Begemann-
aandelen betaald. Die aandelen zijn
de jongste tijd scherp in waarde aan
het dalen. De les van het Supercluba-
vontuur  schijnt de overheidsholding
nog steeds niet te hebben geleerd.
Wraakroepend bij dit alles is dat één
van de meest direct betrokken partij-
en in dit dossier, de werknemersaf-
gevaardigden van de werf, nog steeds
niet werden ingelicht over de modali-
teiten van de overeenkomst tussen
Begemann en Gimvindus. Eén van
de meest essentiële bepalingen van
het collectief arbeidsrecht wordt hier
dus met de voeten getreden. Het ziet
ernaar uit dat Gimvindus ook in haar
tweede Boelavontuur financiële scha-
de zal lijden. Een bijkomende tegen-
slag - maar dat is nog een ander
verhaal - is dat nog meer dan een
half miljard frank aan de Vlaamse
regering zou moeten worden terugge-
stort.

Uit dit trieste verhaal wordt één ding
duidelijk : Gimvindus en onze belas-
tinggelden worden slecht, ja, zeer
slecht, beheerd.

De politiek benoemde en totaal on-
bekwame bestuurders moeten op
staande voet worden ontslagen. De
parlementaire onderzoekscommissie
over de KS heeft al aangetoond dat
GIMV en Gimvindus een onfrisse rol
gespeeld hebben en nog spelen. De
rol van de overheidsholding is drin-
gend aan een grondig onderzoek toe.
De overheid mag de Boelwerf niet
tweemaal na elkaar failliet laten
gaan.

Mijnheer de minister-president, tot
slot wil ik u twee korte vragen stel-
len.

Ten eerste, was u op de hoogte van
de betalingsconstructie die Bege-
mann heeft uitgedokterd ? Zo niet,
wie is er verantwoordelijk voor het
niet melden van deze informatie ? Is
er in sancties voorzien ?

Ten tweede, uitlatingen van uwent-
wege en van uw politieke familie la-
ten uitschijnen dat de GIMV geheel
of gedeeltelijk zou worden geprivati-
seerd. Wanneer, op welke manier en
in welke verhouding denkt u deze

privatisering
Nau)

te realiseren ? @P-

De voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s, ik wil
drie puntjes aansnijden.

Ten eerste, de financiering van de
Boelwerfoperatie. Onze fractie was
voorstander van een overheidstus-
senkomst in de redding van de Boel-
werf als aan een aantal voorwaarden
werd voldaan.

Zo mocht er geen sprake zijn van een
cadeau aan de privé, moest de zaak
ook vanuit de Europese jurispruden-
tie in orde zijn en moest de operatie
doorzichtig zijn.

Aan de laatste voorwaarde werd al-
vast niet voldaan. Ik betreur dat ten
zeerste. Zoals collega Lisabeth ge-
noegzaam heeft aangetoond, hebben
de kranteberichten van de laatste we-
ken het vertrouwen ernstig geschokt
omdat een belangrijk element van de
operatie niet werd bekendgemaakt.
Dat is zeer erg voor de Boelwerf.

Mijnheer de minister-president, u
hebt dat noch aan ons, noch aan de
vakbonden meegedeeld. Het gevolg
ervan is dat het vertrouwen van bui-
tenlandse bedrijven die bestellingen
zouden willen plaatsen bij de Boel-
werf, geschokt is. Op die manier hebt
u de Boelwerf opnieuw in gevaar ge-
bracht, dat is uiteraard de slechtste
dienst die u aan een heropstartend
bedrijf kon bewijzen.

Mijnheer de minister-president, ik
hoop dat u daaruit besluit dat u voor-
taan bij gelijkaardige operaties de
volledige doorzichtigheid dient na te
streven.

Ik zal niet alle vragen van de vorige
interpellanten herhalen. Wij wachten
op volledige informatie over de laat-
ste clausules van het contract zodat
wij garanties hebben dat er geen ca-
deautjes worden uitgedeeld, noch
aan Begemann, noch aan wie dan
ook.

Onlangs heeft het Europese Hof van
Justitie twee arresten geveld betref-

fende de onwettelijke steun aan de
scheepsbouwsector in Vlaanderen.
Het betrof zeven scheepskredieten
waarvan zeker drie projecten uitge-
voerd worden op de Boelwerf. Deze
zaak doet mij denken aan wat tien
jaar geleden op federaal vlak gebeur-
de met Beaulieu en Idealspun. Het
Europees Hof van Justitie vindt dat
de ten onrechte toegekende over-
heidssteun moet worden teruggevor-
derd bijvoorbeeld via een heronder-
handeling van de kredieten. We kun-
nen niet anders dan ons neer te leg-
gen bij deze arresten.

Ik wil er terloops ook op wijzen dat
eens het verdrag van Maastricht van
kracht wordt, een lidstaat die een ar-
rest niet uitvoert, krachtens artikel
171 van het verdrag, beboet kan wor-
den.

Aangezien een aantal van de kredie-
ten betrekking hebben op de Boel-
werf, vraag ik mij af wat de gevolgen
van deze arresten zijn voor de Boel-
werf.

Mijnheer de minister-president, hoe
zult u die arresten uitvoeren, weten-
de dat een aantal scheepskredieten al
verkocht zijn door Gimvindus aan de
privé-sector. Zullen de privé-banken
dan gaan onderhandelen met de re-
derijen ? Als de arresten niet worden
uitgevoerd, kan Vlaanderen opnieuw
beboet worden, wat betekent dat de
belastingbetaler weer eens kan op-
draaien.

Wat Gimvindus en de scheepsbouw
betreft, hebben wij volgende beslis-
singen gehad : de Gimvindus-opera-
tie vorig jaar, het programmadecreet,
het besluit van de Vlaamse Executie-
ve en om het geheel mooi af te ron-
den, het protocol van 14 januari
1993.

Mijnheer de minister-president, on-
danks een protest van het Rekenhof
hebt u toch 555 miljoen frank doorge-
stort aan Gimvindus. Op de begro-
ting stond dit bedrag ingeschreven
voor het Fonds van de Scheepskre-
dieten. Het eigen vermogen van het
Fonds is weliswaar overgedragen aan
Gimvindus, maar die 550 miljoen
frank konden maar worden doorge-
stort als de kastoestand dat verant-
woordde, zoals te lezen staat in uw
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ministerieel besluit. Mijnheer de mi-
nister-president , tegen alle logica in,
tegen het Rekenhof in en zelfs tegen
uw eigen ministerieel besluit in, hebt
u dit bedrag dus toch doorgestort. Er
is hier al gesproken over een cadeau
aan de privé, wat volgens ons niet
kan. Maar een cadeau aan een naam-
loze vennootschap die met overheids-
middelen werkt, kan al evenmin. Om
het even welke doorstorting aan
Gimvindus moet juridisch onder-
bouwd zijn, wat hier zeker het geval
niet was.

Mijnheer de minister-president, laat
u het bij deze doorstorting of zal die
via het programmadecreet worden
geregulariseerd, zoals vroeger nogal
eens in deze sector is gebeurd ? Ik
hoop dat uw antwoord klaarheid zal
brengen over dit dossier en dat u uit
deze zaak uw besluiten trekt voor de
toekomst. (Applaus bij AGALEV).

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, dames en heren, ik dank
de heren Denys en Lisabeth die mij
met hun interpellatie de kans geven
een aantal punten op een rijtje te zet-
ten in aansluiting op de debatten die
wij over dit onderwerp al hebben ge-
had in commissie en in plenaire ver-
gadering.

Een eerste punt betreft het onder-
scheid tussen subsidies en kapitaalin-
breng. De heer Denys noemt de ka-
pitaalinbreng in de NV Boelwerf
Vlaanderen een subsidie die onder de
toepassing valt van de Vesoc-richtlij-
nen. Ik herhaaal voor de zoveelste
keer dat de Vesoc-richtlijn geen be-
trekking heeft op de subsidie aan de
scheepsbouwsector, wel op de wijze
waarop de overheid in een concreet
bedrijf financieel betrokken is. In dit
dossier heb ik nooit minder, nooit
meer gezegd.

De subsidies aan de scheepsbouw
worden toegekend in overeenstem-
ming met de zevende richtlijn van de
Europese Commissie.

Wat ten tweede de goedkeuring door
de Europese Commissie betreft, was

een van de uitgangspunten zowel van
de overheid als van de privé-aandeel-
houder dat de hele operatie door de
Europese Commissie goedgekeurd
moest worden. Bij brief van 1 april
1993 werd de officiële notificatie aan
de EG-Commissie gedaan ; die werd
geregistreerd op 5 april 1993. Dat er
enige tijd is verstreken tussen de da-
tum van het akkoord met Begemann
en de officiële notifiatie aan de EG
is te verklaren door het feit dat nog
tal van punten concreet moesten wor-
den ingevuld. Ik denk onder meer
aan de homologatie van het bod bij
de curator, de overeenkomsten met
de reders, de af te sluiten CAO. Om
vragen van de Europese Commissie
later te voorkomen, werd verkozen
juridisch zeer zorgvuldig tewerk te
gaan bij de notificatie, en daarom
werd het kantoor De Bandt-Van
Hecke-Lagae ingeschakeld.

Informeel waren er sinds januari 1993
contacten met de bevoegde ambtena-
ren, en in maart werden de ambtena-
ren reeds informeel ingelicht over
een voorontwerp van aanmelding.
Dit verklaart trouwens waarom de
Europese Commissie reeds op 7 april
1993, twee dagen na de officiële aan-
melding, reeds een aantal bijkomen-
de vragen kon stellen, die bij brief
van 7 mei 1993 beantwoord werden.

Op 8 juni 1993 stelde de Commissie
opnieuw bijkomende vragen en vroeg
ze om verduidelijking. Ik heb onmid-
dellijk de nodige contacten gelegd
met de bevoegde Europese Commis-
saris om een goedkeuring door de
Europese Commissie te bepleiten en
zo spoedig mogelijk te bekomen.

Een derde punt betreft de huidige
financiering. Vermits de kapitalise-
ring van de werf niet meteen kon ge-
beuren, gelet op het uitblijven van
het antwoord van de EG-Commissie,
diende een oplossing te worden ge-
vonden om de werf toch herop te
starten. Deze nieuwe start was om
verschillende redenen absoluut nood-
zakelijk : om de reeds bestaande or-
ders te behouden en optimaal af te
werken ; om het vertrouwen in de
werf te herstellen en vanuit een toe-
stand van activiteit nieuwe orders te
kunnen aantrekken. Geen enkele
klant zou interesse hebben om bestel-

lingen van schepen te plaatsen bij een
oproestend en verlaten magazijn.
Ook het sociaal probleem was een
dwingende reden.

De Vlaamse regering had in decem-
ber 1992, voor de globale regeling,
bijkomende kredieten goedgekeurd
voor de afwerking van de bestaande
orders, met een subsidie-inhoud van
1,6 miljard frank. Ik heb op 5 april
1993 aan de NV Boelwerf Vlaande-
ren de toelating gegeven bouwsubsi-
dies aan te wenden als liquiditeit voor
het opnieuw opstarten van de werf.

Een vierde punt betreft de gemaakte
afspraken over de kapitalisering na
goedkeuring door de Europese Com-
missie. De kapitalisering moet, bij
normale activiteit, rond augustus 1993
volgen. Beide partners zullen dan elk
500 miljoen frank cash inbrengen.
Daarnaast heeft men nog 1,5  miljard
bijkomende middelen nodig ten ein-
de het investeringsplan over de ko-
mende vijf jaar te kunnen uitvoeren.
Met een volstort kapitaal van 1 mil-
jard frank cash en een belangrijk
vastgoed dat niet door hypotheken is
bezwaard, moet het mogelijk zijn om
een belangrijk gedeelte te lenen bij
de banken. Indien de middelen die
via deze externe financiering worden
aangetrokken, ontoereikend zijn,
hebben beide partners zich verbon-
den om elk voor de helft het verschil
te financieren, dus elk maximaal 750
miljoen frank. Het is enkel voor dit
gedeelte dat Begemann aan Gimvin-
dus een prefinanciering tegen een
rentevoet van 8 percent heeft ge-
vraagd, terug te betalen via aande-
len.

Ik bevestig hierbij dat Begemann zich
akkoord verklaard heeft om, indien
dat wenselijk is, deze inbreng in kon-
tanten te doen, in plaats van in aan-
delen.

Ten vijfde, bevestig ik dat Wilfried
Martens geen enkel rol heeft ge-
speeld bij de overname van de NV
Boelwerf-Vlaanderen, wat de
Vlaamse regering betreft.

Ten zesde, de vraag naar zogenaam-
de belangenvermenging heb ik reeds
op 13 mei 1993 beantwoord. Vermits
de groep Begemann meerderheids-
aandeelhouder is in de NV Boelwerf
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Vlaanderen, is het normaal dat deze
groep de voorzitter aanwijst. De heer
Deleye is aangewezen omwille van
zijn bijzonder grote ervaring en des-
kundigheid inzake bedrijfsbeleid. De
NV Gimvindus, aandeelhouder van
de NV KS, heeft vervolgens de heer
Deleye aangetrokken voor de functie
van voorzitter van de raad van be-
stuur van KS. In de fase van omvor-
ming van de NV KS tot een indus-
triële groep die op diverse terreinen
actief is, is het inderdaad essentieel
dat de raad van bestuur geleid wordt
door een voorzitter met ervaring en
deskundigheid inzake het leiden van
industriële bedrijven.

Ten zevende, de kost voor het brug-
pensioen is in principe niet verbon-
den aan de overname door de nieuwe
werf. Ook bij volledige sluiting zou
ze gedragen moeten worden. Dit is
daarenboven geen overheidsuitgave,
want ze komt ten laste van het Fonds
voor Sluiting van Ondernemingen,
dus van paritair beheerd privé-geld.
Het Fonds heeft op 17 december 1992
een gunstig advies gegeven over de
CAO brugpensioen van de NV Boel-
werf, maar eiste voor de groep van
werknemers tussen 48 en 50 jaar een
bankwaarborg.

Artikel 7 van de richtlijn van 21 de-
cember 1990 van de Europese Raad
betreffende de steunverlening aan de
scheepsbouw, de zogenaamde zeven-
de richtlijn, laat onder bepaalde
voorwaarden steun toe bij gedeelte-
lijke sluiting van scheepsbouwcapaci-
teit. Het is in dit kader dat de Vlaam-
se regering de gevraagde waarborg
zal verstrekken.

Ten achtste, in verband met de vraag
waarom niet werd ingegaan op ande-
re voorstellen herinner ik eraan dat
de NV Gimvindus reeds in december
1992 het bedrijf Bremer-Vulkan  met
Begemann had samengebracht om
tot een samenwerking te komen. Dit
gesprek leidde niet tot concrete ver-
bintenissen, omdat Bremer-Vulkan
eerst een studieperiode wou inbou-
wen, zonder hard financieel engage-
ment of enige industrieel risico. De
groep bleef echter geïnteresseerd in
samenwerking. De voorstellen die

van de oude privé-aandeelhouders
uitgingen, maar ook van een groep
Vlaamse investeerders voldeden hoe-
genaamd niet aan het principe van
gelijkwaardige inbreng dat wij uit-
drukkelij k gesteld hadden.

Wat de vraag van de heer Barbé om-
trent de arresten van het Europese
Hof van Justitie betreft, heb ik om
een bijkomend juridisch advies ge-
vraagd ten einde een definitief stand-
punt over de te nemen maatregelen
te kunnen innemen. Het is immers
zo dat een belangrijk gedeelte van
het door het Europees Hof als te
hoog beschouwde steun onrech-
trechts via goedkopere rederskredie-
ten aan de failliete NV Boelwerf is
ten goede te komen. Dit schept een
juridische onduidelijkheid die eerst
moet worden opgeklaard alvorens
defenitieve maatregelen te kunnen
nemen.

Dit arrest heeft geen gevolgen voor
het uitgetrokken steunbedrag van
800 miljoen frank per jaar, vermits
dit bedrag werd vastgesteld op basis
van de percentages van de momen-
teel van toepassing zijnde zevende
Europese richtlijn betreffende steun-
verlening aan de scheepsbouw.

Door het decreet van 18 december
1992, goedgekeurd door de Vlaamse
Raad, werd per 1 januari 1993 de op-
dracht en de financiering van Gim-
vindus gewijzigd. Krachtens dit de-
creet dekt het Vlaams Gewest met
ingang van dit jaar niet langer de uit-
gaven van Gimvindus ten belope van
8 miljard frank per jaar en neemt
Gimvindus bovendien de betoelaging
van de scheepsbouw gedurende de
volgende twintig jaar over. Tenslotte
neemt Gimvindus de kapitaalaflos-
singen van het consortiumkrediet uit
1987 ter financiering van het zoge-
naamde plan-Gheyselinck over. Om-
gekeerd heeft het Vlaams gewest zich
via het decreet ertoe verbonden om
alle uitstaande vorderingen en tegoe-
den van het Fonds voor Scheepskre-
dieten aan Gimvindus over te maken.
De precieze berekening van de aan
Gimvindus overgedragen rechten en
plichten gebeurde met de grootst mo-
gelijke nauwkeurigheid. In afweging
werden de rechten en verplichtingen
van Gimvindus tot en met het jaar

2012 berekend. In de berekeningen
werd er eveneens rekening gehouden
met het feit dat de toelagen die in
1990 en 1991 ten gunste van het Fonds
voor de Scheepsbouw en voor de
Scheepskredieten waren vastgelegd,
volledig zouden worden uitgekeerd.
Deze toelagen waren begrotings-
technisch reeds in vorige begrotingen
vastgelegd en deels geordonnan-
ceerd. Enkel de uitkering van een
saldo ten belope van 555 miljoen
frank moest nog aan het Fonds voor
Scheepskredieten en voor Scheeps-
bouw worden gestort als onderdeel
van de hele regeling in uitvoering van
het decreet. De modaliteiten van dit
akkoord werden vastgelegd in het be-
sluit van 29 december 1992 van de
Vlaamse regering en in de overeen-
komst van 14 januari 1993 tussen het
Vlaams Gewest en Gimvindus. Ik zal
aan het Rekenhof meedelen dat de
uitkering van het saldo overeenkom-
stig de bepalingen van het eerder ver-
melde decreet, het besluit en de over-
eenkomst zal geschieden.

Dank zij deze interpellaties heb ik de
gelegenheid gehad in alle klaarheid
te zeggen wat de situatie is.

Mijnheer Denys, in dit dossier is ze-
ker geen sprake van politiek affairis-
me. Wij hebben ons met al onze mo-
gelijkheden, dag en nacht ingezet
voor dit dossier. Alle fracties hebben
bij herhaling gevraagd een oplossing
na te streven. Uzelf, mijnheer Wy-
meersch, hebt zelfs in de commissie
op een bepaald ogenblik voorgesteld
om zonder meer, zonder algemene
kaderovereenkomst, honderden mil-
joenen frank op tafel te leggen. Bo-
vendien is het mij vandaag opgeval-
len dat het woord werkgelegenheid
niet is gevallen. In elk geval was het
onze zorg en onze morele plicht om
binnen de afspraken, rekening te
houden met de broodwinning van
1.200 tot 1.300 werknemers recht-
streeks en wellicht 6.000 werkplaat-
sen onrechtstreeks. (Applaus bij de
CVP en de VU)

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, dames en he-
ren, ,de VLD-fractie is belogen.  Zij
heeft in het debat over de Boelwerf
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Denys pitaalinbreng waarover de minister-
president het hier vandaag heeft.

Kamerlid Frans Wymeersch (VB)
mengde zich in het debat over de fi-
nanciering van de Boelwerf Vlaande-
ren naar aanleiding van de interpella-
ties van de Raadsleden André Denys
(VLD) en Carlos Lisabeth (SP)

een constructieve houding aangeno-
men. Voorwaarde voor ons was wel
dat de privé-partner op een gelijk-
waardige wijze zou participeren.
Vandaag blijkt echter dat de minis-
ter-president ons verkeerd heeft in-
gelicht. De minister-president zegt
nu dat de scheepskredieten niet moe-
ten worden meegerekend. Dat heeft
hij vroeger nooit gezegd.

Míníster-president L. Van den Bran-
de : Ik heb dat altijd gezegd.

De heer A. Denys : Weet u dat de
scheepskredieten drie vierden van de
totale subsidiëring uitmaken. Het is
al te eenvoudig te beweren dat de
subsidiëring van de scheepskredieten
niet kunnen worden beschouwd als
een inspanning van de Vlaamse rege-
ring. De Vesoc-richtlijn beoogt in de
eerste plaats een gelijkwaardige en
evenwaardige inspanning van over-
heid en privé, niet zozeer één frank
voor één frank. Subsidies in het ka-
der van scheepskredieten vertegen-
woordigen een veel grotere inspan-
ning vanwege de overheid dan de ka-

Mijnheer de minister-president, ik
kan begrijpen dat u nerveus wordt,
maar u zult moeten toegeven dat tot
op vandaag uitsluitend en alleen de
overheid een inspanning heeft ge-
daan. De privé-partner Begemann
heeft nog geen enkele inspanning ge-
daan, nog geen enkele frank, geen
enkele centiem gegeven. Alle enga-
gementen zijn tot nog toe alleen van
de overheid gekomen. Voor zijn aan-
deel in het kapitaal zal Begemann ge-
bruik maken van een bepaalde tech-
niek, ik noem dat de Begemann-truc.
Het risico van de NV Begemann
wordt namelijk op de rug van de be-
lastingbetaler geschoven. (Protest bij
de heer Lenssens) Begemann zal de
nieuwe aandelen laten uitschrijven
door een dochterholding, niet door
de moederholding. Daardoor zal
Gimvindus garant moeten staan voor
nieuwe kapitaaluitschrijvingen van
Begemann. Zo ziet de situatie er van-
daag uit. Dat heeft het antwoord van
de minister-president ons duidelijk
gemaakt.

Wij werden dus bedrogen, want wij
keurden een dossier goed op basis
van een gelijkwaardige inspanning.
Wij nemen geen genoegen meer met
een vage intentieverklaring van Be-
gemann. Wij sluiten ons aan bij de
woorden van de voorzitter van de
Vereniging voor Effecten in Neder-
land, de heer Devriese, die verklaart
dat de verhalen van Joop Van den
Nieuwenhuyse, de baas van Bege-
mann, al lang ongeloofwaardig zijn.
Ik meen dat wij parlementsleden, die
dit dossier niet op de voet kunnen
volgen, geloof mogen hechten aan de
woorden van een eminent iemand als
de heer Devriese.

Er is maar een oplossing : de woor-
den van de NV Begemann te toetsen
aan haar daden. De Vlaamse over-
heid heeft al tweemaal een schijf van
500 miljoen frank betaald. Alvorens
nog een derde schijf van 500 miljoen
frank te betalen, moeten wij nu eerst
kontant geld op tafel eisen van Bege-
mann. Als Begemann die zich zelf
een belangrijk groep noemt, nog
geen 500 miljoen frank cash kan aan-
bieden, dan is er iets niet pluis. Wij

zullen dan ook in die zin een met
redenen omklede motie indienen
waarover de Vlaamse Raad zich dan
kan uitspreken.

De belangenvermenging wijst op een
gebrek aan deontologie. Wij willen
dit spel niet langer toegedekt hou-
den. Het kan niet dat de heer Deleye
tegelijkertijd voorzitter is van de raad
van bestuur van de NV Begemann
die in moeilijkheden verkeert, van de
NV Boelwerf-Vlaanderen en ook van
de KS. Mijnheer de minister-presi-
dent, als u daartegen niet optreedt,
dan werkt u het politiek affairisme in
de hand. Als u bedrijfsethiek belang-
rijk vindt, dan moet u de heer Deleye
verplichten te kiezen. Ook dat vra-
gen wij in onze motie. (Applaus bij
de VLD)

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, het is
juist dat wij toen het slecht ging met
de Boelwerf, gezegd hebben dat de
overheid haar verantwoordelijkheid
moest nemen. Daar blijven wij bij.

De minister-president heeft gezegd
dat het woord werkgelegenheid hier
vandaag niet gevallen is. Ik betwist
dat. Ik heb in mijn betoog drie keer
naar werkgelegenheid verwezen, on-
der meer toen ik het had over een
uitspraak van zijn kabinetschef - in-
tussen weet ik waar en wanneer -
in Brugge op 26 maart 1993. De mi-
nister-president beweert in zijn ant-
woord dat Bremer-Vulkan  geen en-
kel risico wou nemen. Tot op van-
daag heeft ook Begemann geen enkel
risico genomen, niet meer dan Bre-
mer-Vulkan  wou doen. In die zin
steun ik het uitgangspunt van de heer
Denys. De heer Deleye combineert
inderdaad drie mandaten van voor-
zitter van de raad van bestuur. We
kunnen haast gewagen van een wes-
pennest. Is de heer Deleye misschien
een supermanager ? Of is het precies
door deze cumulatie dat telkens weer
dezelfde namen opduiken bij de
Gimvindus-operaties, zowel bij de
privé-partner als bij de overheid.

De minister-president heeft ook niet
geantwoord op onze vraag of de
Gimv nu zal worden geprivatiseerd ?
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Wij zullen alvast een met redenen
omklede motie in die zin indienen.
(Applaus bij het VB)

De voorzitter
het woord.

: De heer Barbé heet

De heer L. Barbé (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, volgens de
minister-president zijn de 550 miljoen
frank aan Gimvindus in overeen-
stemming met het decreet, het besluit
en het protocol. Ik ben nochtans van
mening dat dit ,niet het geval is.

Ik stel wel vast dat dit een bewijs is
van de continuïteit in het beleid dat
de jongste jaren werd gevoerd. Uit
de resultaten van de KS-commissie
blijkt nu reeds dat telkens middelen
van de Vlaamse Gemeenschap op on-
eigenlijke wijze worden afgewend
naar NV’s  als Gimvindus. Ik betreur
dat er 550 miljoen frank aan een NV
wordt gegeven zonder dat dit wette-
lijk wordt onderbouwd.

Inzake de financiering van Boelwerf-
Vlaanderen wil ik terugkomen op
één punt. De minister-president
heeft gezegd dat voor de investerin-
gen wordt voorzien in een bedrag van
anderhalf miljard frank, de helft van
Gimvindus en de andere helft van
Begemann. De helft van Begemann
zou eventueel worden toegekend in
de vorm van aandelen. In de huidige
situatie is nochtans niemand nog hap-
pig op een financiering via Bege-
mann-aandelen.

Is de minister-president van mening
dat een financiering via Begemann-
aandelen vandaag nog aanvaardbaar
is of zal hij een dergelijke financie-
ring afwijzen ?

De voorzitter : De heer Lisabeth
heeft het woord.

De heer C. Lísabeth (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, collega’s,
eerst en vooral wil ik erop wijzen dat
indien destijds de voorstellen terzake
van de VLD waren gevolgd, er giste-
ren geen tewerkstelling meer zou zijn
geweest bij Boel. Indien men de nu
neergelegde motie van de VLD goed-
keurt, zal er morgen wellicht ook
geen tewerkstelling meer zijn.

Ik heb verduidelijking gevraagd om-
dat bij het personeel dat thans nog
aan het werk is vragen rijzen omtrent
hun nabije toekomst in het kader van
de verbintenissen die zij hebben aan-
gegaan. Tot nu toe bleef hierover im-
mers een waas van geheimzinnigheid
hangen.

Mijnheer de minister-president, u
zegt dat beide partners 500 miljoen
frank cash zullen betalen, er is dus
inzake kapitaalinbreng geen sprake
van betaling door middel van aande-
len. Voorts zal er voor de investerin-
gen via externe financiering 1,5  mil-
jard frank worden gezocht. Dat zou
eventueel kunnen gebeuren in de
vorm van hypotheekleningen. Indien
dit nog niet volstaat, zou er eventueel
een compensatie plaatsvinden door
betaling van Begemann-aandelen.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik zal onmiddellijk deze repliek
beantwoorden. Wat het kapitaal be-
treft, zal er een half miljard frank
cash worden uitbetaald.

Mijnheer Denys, het is niet mijn ge-
woonte om met betrekking tot soort-
gelijke dossiers een aantal zaken op
de markt te brengen. Dit heeft niets
te maken met legitieme controle. In-
dien ik zo lichtzinnig was als sommi-
gen van de aanwezigen, dan zou een
groot gedeelte van de economie in
Vlaanderen ten gronde gaan. Ik ben
uitermate gerust in deze zaak, ik ben
zonder dekking noch last, zonder eni-
ge gebondenheid, in volkomen vrij-
heid opgetreden. Er is dus geen en-
kele vermenging van bedrijfs- of an-
dere activiteiten.

Ik aanvaard niet dat de heer Deleye,
die ik niet persoonlijk kende en, op
dit ogenblik dag en nacht aan het
werk is om de KS recht te trekken...
Ik heb de indruk dat u zenuwachtig
wordt, mijnheer Denys. Laten wij
rustig blijven.

Uw overtuiging gebiedt u te kiezen
voor een volledige privatisering. In-
dien dit geheel of gedeeltelijk het ge-
val zou zijn, wie zal dan de leiding
nemen ? Wie wordt er dan bestuur-
der, wie draagt dan de verantwoorde-
lijkheid ? Dat zullen toch eveneens
mensen zijn van vlees en bloed ! Het
zullen geen schimmen zijn, die uiter-

aard ook in de cultuur van het be-
drijfsleven aanwezig zijn.

Mijnheer Lisabeth, het kapitaal zal
cash worden betaald. In de overeen-
komst werd bepaald dat, zodra de
Commissie het sein op groen zet, er
een half miljard frank cash zal wor-
den betaald door Gimvindus en een
half miljard frank door Begemann.
Deze bedragen zijn gewaarborgd.

Wat de investering van 2 miljard
frank op 5 jaar tijd betreft, werd afge-
sproken dat een half miljard frank
afkomstig is uit kapitaalinbreng. Ie-
der moet dan nog 750 miljoen frank
inbrengen. Hiervoor werd bepaald
dat er zal worden gezorgd voor exter-
ne financiering, zoals steeds het geval
is. Voor het geval dat de externe fi-
nanciering onvoldoende zou zijn,
werd de formule optie ingelast, wat
de mogelijkheid openlaat voor een
betaling in aandelen. Begemann
heeft op dit vlak bevestigd dat dit in
cash zal gebeuren indien dat voor de
partner Gimvindus noodzakelijk is.

Ik vraag mij af waar u problemen
ziet. Ik ben het ermee eens dat dit
moet worden opgevolgd. Laten wij
echter de verwarring niet laten heer-
sen, het vertrouwen in de werf niet
fnuiken en breken. Dit zou er immers
toe kunnen leiden dat de orders
waarop de Boelwerf een optie had en
dat de thans in constructie zijnde
schepen met hun enorme toegevoeg-
de waarde op de helling komen te
staan door een aantal buitengewoon
lichtzinnige verklaringen.

De heer C. Lísabeth : Mijnheer de
minister-president, ik dank u voor uw
verduidelijking. Indien er onvoldoen-
de externe financiering mogelijk is,
blijft de formule met aandelen moge-
lijk hoewel Begemann eventueel wil
instemmen met andere regelingen.

Ik neem aan dat er waarborgclausu-
les zijn ingeval Gimvindus na een be-
paalde tijd van deze aandelen wil af-
zien.

Naar aanleiding van deze problema-
tiek of van andere dossiers hebben
sommigen gepleit voor privatisering
van de GIMV. In dit verband verwijs
ik naar de verklaringen van de hoofd-
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redacteur van de Financieel Econo-
mische Tijd, die op dit vlak een on-
verdachte bron kan worden ge-
noemd.

Naar aanleiding van deze problema-
tiek zegt hij : Misschien is dit alles
geen voldoende reden om de GIMV
te privatiseren. Misschien zou de
privé-sector het zeker niet beter
doen. Wat Begemann thans mee-
maakt, wijst trouwens in die richting.
Einde citaat. Eén van de conclusies
die we uit dit alles kunnen trekken,
is dat men beter ook de werkzaamhe-
den van de privé-sector zou beoorde-
len vooraleer men de GIMV privati-
seerbaar verklaart. Tenslotte biedt
de GIMV ons de enige mogelijkheid
om aan regionaal en industrieel be-
leid in Vlaanderen te doen. (Ap-
plaus)
De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, ik moet
nog antwoorden op wat de heer De-
nys heeft gezegd. Ik verwijs naar de
verslagen. Ik heb, zowel in de com-
missie als in de plenaire vergadering,
altijd gezegd dat wanneer er sprake
was van gelijkwaardige inbreng, dat
ik het had over het kapitaal.

De heer A. Denys : Neen !

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ja ! Ik heb dit vier maal gezegd.

Laten wij de zaken concreet onder
ogen nemen. Stel u voor dat er een
NV Denys Vlaanderen zou zijn voor
scheepsbouw, waar de scheepsbouw-
kredieten worden aangewend voor
de bouw van schepen. Dit is toch het
essentiële verschil met wat in de Ve-
sec-richtlijn staat met betrekking tot
de kapitaalinbreng. Waartoe zouden
de scheepsbouwkredieten anders im-
mers dienen ? Of het nu Boelwerf-
Vlaanderen is of een andere firma die
schepen bouwt, de kredieten zijn im-
mers voorzien voor de bouw van
schepen. Ik meen dat u het gehele
mechanisme eens terug moet bestu-
deren.

Met redenen omklede moties

De voorzitter : Door de heren Wy-
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meersch en Denys werden tot besluit
van deze interpellaties met redenen
omklede moties aangekondigd. Ze
moet uiterlijk 24 uur na de sluiting
van de vergadering zijn ingediend.
Ze zal worden gedrukt en rondge-
deeld. De Raad zal zich daarover tij-
dens een volgende plenaire vergade-
ring moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

MOTIE VAN ORDE

Voorstel tot aanvulling van de agenda

De heer H. Suykerbuyk : Mijnheer
de voorzitter, is het mogelijk om aan
de agenda van morgen of overmor-
gen het ontwerp van decreet toe te
voegen houdende goedkeuring van
de Europese overeenkomst waarbij
een associatie wordt tot stand ge-
bracht tussen de lidstaten van de Eu-
ropese Gemeenschap, enerzijds en
de republieken Hongarije en Polen,
anderzijds. Dit verzoekt geschiedt
namens de commissie voor Buiten-
landse en Europese Aangelegenhe-
den. Een mondeling verslag zal vol-
staan, dit punt werd in de commissie
eenparig goedgekeurd.

De voorzitter : Dames en heren, er
wordt verzocht om een aanvulling
van de agenda. Is iedereen het hier-
mee eens ? (Instemming)
Dan zal de agenda aldus worden ge-
wijzigd en zullen wij dit ontwerp van
decreet donderdag vóór de stemmin-
gen bespreken.

INTERPELLATIES (Regl. art. 89)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer H. Suyker-
buyk tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Eco-
nomie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de houding van de Vlaamse re-
gering naar aanleiding van de recente
ontwikkelingen in Zuid-Afrika

De voorzitter : Aan de orde is de in-
terpellatie van de heer Suykerbuyk
tot de heer Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de houding van de Vlaamse re-
gering naar aanleiding van de recente
ontwikkelingen in Zuid-Afrika.

De  heer  Suykerbuyk heef t  he t
woord.

De heer H. Suykerbuyk (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, collega’s,
vooraf wil ik zeggen dat ik deze inter-
pellatie houdt, in overleg met de heer
Valkeniers. In het verleden werd her-
haaldelijk gepeild naar de houding
van de Vlaamse regering ten opzichte
van Zuid-Afrika. Zowel in de com-
missie als in de plenaire vergadering
werd door de Vlaamse regering als
standpunt aanvaard dat zich een
nieuw constitutioneel feit moest
voordoen vooraleer men een andere
positie zou aannemen ten aanzien
van de verhoudingen tussen Vlaande-
ren en Zuid-Afrika.

Wij weten allen dat in Zuid-Afrika
werd beslist om op 27 april 1994 niet-
raciale verkiezingen te houden. Het
belang van deze beslissing kan be-
zwaarlijk worden onderschat en men
kan zonder overdrijven zeggen dat
zich hierdoor een nieuw constitutio-
neel feit voordoet.

In die context had ik graag vernomen
wat de intenties zijn van de Vlaamse
regering tegenover Zuid-Afrika.

Mijnheer de minister-president, ik
zal u niet vragen om de opschorting
van het bestaand cultureel akkoord,
waartoe in 1977 werd beslist, onge-
daan te maken. Ten aanzien van de
49 culturele akkoorden die tussen
Vlaanderen en tal van staten bestaan,
hebben wij er altijd voor gepleit dat
zij zouden worden geheroriënteerd,
dat zij een nieuwe inhoud zouden
krijgen. Het zou dus al te gek zijn
om dit opgeschort cultureel akkoord
ne varietur terug in werking te laten
treden.

Wij bepleiten echter wel een gestruc-
tureerde aanpak met meerdere ge-
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coördineerde initiatieven, die van-
zelfsprekend zullen uitmonden in een
nieuw akkoord, dat daardoor breder
is dan een louter cultureel akkoord.

Ik doe vijf vaststellingen.

Zuid-Afrika. Politiek gezien lijkt het
moeilijker om deze stap te zetten dan
in realiteit. De relatie tussen Vlaan-
deren en Zuid-Afrika vertoont trou-
wens een nogal hypocriet beeld : in
de praktijk zijn er talrijke contacten
maar de politieke stap wordt niet ge-
zet.

het onderwijs, en hij pleitte aldus op
stuk van beroepsopleiding, het verle-
nen van logistieke steun aan kleine
en middelgrote ondernemingen.

Ten eerste, deze Raad organiseerde
in 1991 het colloquium Nederlands in
de Wereld. Zuid-Afrika was hierbij
aanwezig. Door dit colloquium werd
onder meer de basis gelegd om te
komen tot een wereldwijde Neder-
lands-Afrikaanse taalgemeenschap
van 40 miljoen mensen.

Ikzelf heb in Zoeloeland interessante
voorbeelden gezien van dergelijke
kleine bedrijven, wat mij toelaat zijn
gedachten naar waarde te schatten.

Nochtans zijn er voorbeelden te over
van ook belangrijke en waardevolle
initiatieven om tot een gestructureer-
de samenwerkingspolitiek te komen.

Ten tweede, de Taalunie - een in-
tergouvernementele organisatie -
geeft sinds 1992 steun aan verschei-
dene initiatieven, met name het on-
derzoek met betrekking tot de Neer-
landistiek. Enkele jaren geleden was
een dergelijke steun nog ondenk-
baar. De Nederlandse minister Rit-
zen van het Comité van Ministers
heeft herhaaldelijk verklaard gewon-
nen te zijn voor een associatieverdrag
met Suriname en met Zuid-Afrika.
Artikel 3 van het reglement van de
Taalunie voorziet trouwens in de mo-
gelijkheid van oprichting van derge-
lijke associaties.

Ik verwijs naar universitaire werk-
programma’s in de culturele sector,
een aanbod dat bestaat in het evenre-
dig ter beschikking stellen van studie-
beurzen aan alle etnische groepen in
Zuid-Afrika.

De samenwerking tussen universitei-
ten wordt intenser. Zo staat de sa-
menwerking tussen de universiteit
van Leuven en deze van Stellenbosch
in  een  gevorderd  s tad ium.  De
Vlaamse regering kan op het gebied
van het hoger onderwijs niet aan de
zijlijn blijven staan.

Mijnheer de voorzitter van de rege-
ring, een duidelijke uitspraak tot sa-
menwerking is een logisch gevolg van
de resoluties die door de Vlaamse
Raad werden goedgekeurd, zeker
wat het internationaal cultureel be-
leid betreft. Ik verwijs in dit verband
naar de resoluties van 1985 tot 1992
die op dat punt ook Zuid-Afrika een
welbepaalde plaats gaven binnen die
internationale culturele samenwer-
king.

De federale regering heeft blijkbaar
minder moeite met het handhaven
van de economische samenwerking
met bepaalde niet-Europese landen
dan met Zuid-Afrika. Zo begaf mi-
nister Urbain zich onlangs eveneens
naar dit niet-Europees land.

Ten derde, er zijn geregelde contac-
ten tussen onze omroep, de BRTN,
en de Suidafrikaanse Uitzaaikorpora-
sie. Deze contacten houden uiteraard
in dat er uitwisselingen plaatsvinden
maar bovendien bestaan er concrete
plannen om coprodukties tot stand te
brengen. Zo zijn er bijvoorbeeld de
aangekondigde coprodukties over
Rubens, Breughel en Van Eyck.

De bestaande samenwerking tussen
de Vlaamse en de Zuidafrikaanse
omroep kan nog verder worden uit-
gebouwd. Ik benadruk dat deze sa-
menwerking verloopt met de instem-
ming van de raad van bestuur van de
BRTN.

Ten vierde, Zuid-Afrika zal voor de
eerste maal worden vertegenwoor-
digd op de Frankfurter Buchmesse,
een gezamenlijk Nederlands-Vlaams
initiatief.

Ten vijfde, minister Sauwens wil van-
uit de Vlaamse Dienst voor Buiten-
landse Handel een handelspost op-
richten in Zuid-Afrika.

Talrijke landgenoten bevinden zich
in Zuid-Afrika. Het ontmoetingscen-
trum van de Vlamingen, het Misak-
centrum, is gevestigd in Johannes-
burg. Deze instelling ontvangt steun
vanuit Vlaanderen, vooral vanuit de
Economische hoek. Het zou mooi
zijn indien ook de Vlaamse regering
dit initiatief zou ondersteunen. Onze
collega Paul Deprez, destijds minis-
ter van Externe Betrekkingen heeft
daartoe de eerste verdienstelijke
stappen ondernomen. U hoeft ter za-
ke dus geen poort te openen, zij staat
reeds op een kier.

Ik doe een oproep tot de Vlaamse
regering met de Zuidafrikaanse
woorden : Kom uit het lager ! Wij
hebben hiertoe alle reden. De moed
van president De Klerk verdient be-
ter dan enkel onze verbale steun. De
15.000 slachtoffers die de jongste ja-
ren zijn gevallen, zijn niet het gevolg
van het door president De Klerk ge-
voerde beleid. Zij bewijzen enkel dat
de gezamenlijke inspanningen van de
heren De Klerk en Mandela onvol-
doende gehoor vinden bij talrijke
Zoeloes en Xhosas. De hervormers
moeten door ons worden geholpen,
wij moeten hen de nodige steun ge-
ven.

De heer De Belder, thans directeur-
generaal van de Vlaamse Dienst voor
Buitenlandse Handel, maakte toen
hij nog senator was een studiereis
naar Zuid-Afrika. Hij sloot zich aan
bij degenen die pleiten voor een her-
oriëntering van de culturele akkoor-
den, die meer moeten gericht zijn op

Er bestaat een bijzondere band met
onze 35.000 landgenoten, in overgro-
te mate Vlamingen. Dit is het dubbel
van het aantal landgenoten dat in
Zaïre verblijft.

Dit zijn vijf initiatieven of intenties
die werden genomen door de over-
heid. Dit is een belangrijke stap naar
een gezamenlijk, dus niet alleen cul-
tureel maar ook economisch, gestruc-
tureerd aanbod van Vlaanderen aan

De heer D. Van der Maelen : Het
tiendubbele.

De heer H. Suykerbuyk : Ik wilde
enkel aantonen dat het om een groot
aantal landgenoten gaat. Het Afri-
kaans wordt niet alleen door blanken
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Suykerbuyk stellingen in Vlaanderen reeds jaren
doen. (Applaus)

en kleurlingen maar ook door zwar-
ten gesproken. De statistieken liegen
er niet om : 16 percent van de inwo-
ners kennen het gesproken Afrikaans
terwijl slechts 9 percent Engels kan
spreken.

De voorzitter : De heer Van der
Maelen heeft het woord.

tiatieven bewust beperkt hebben tot
fact finding  of voorbereiding op vol-
waardige relaties met een democra-
tisch post-apartheidsregime in Zuid-
Afrika.

Wij zijn - misschien helaas - geen
taalimperialisten, anders zouden wij
scherper dan nu waarschuwen voor
wat in Namibië is gebeurd, waar het
Afrikaans als officiële taal werd ge-
schrapt. Eigenlijk werd ook reeds in
Codesa beslist dat het Afrikaans als
officiële taal is geschrapt. Als taal-
en taalverwantschap nog een beteke-
nis hebben, dan hebben wij het recht
en de plicht om te spreken en te pro-
testeren.

De heer D. Van der Maelen (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, na
de ingrijpende veranderingen die de
voorbije maanden in Zuid-Afrika
hebben  p laa t sgegrepen ,  i s  he t
Vlaams beleid ten opzichte van Zuid-
Afrika aan een grondige herziening
toe.

De vijfde en laatste naar ons oordeel
beleidsbepalende factor is dat wij van
mening zijn dat het noodzakelijk en
wenselijk is dat het nieuwe Vlaamse
beleid consistentie vertoont met het
Europees en met het federaal beleid
ten opzichte van Zuid-Afrika.

Namens mijn fractie zal ik onze visie
samenvatten in drie punten. Ten eer-
ste, wil ik een aantal beleidsbepalen-
de factoren aangeven. Ten tweede,
wil ik meedelen wat het uitgangspunt
van dit nieuwe Vlaamse beleid moet
zijn. Tot slot wil ik enkele bedenkin-
gen maken bij de implementatie in
de tijd van dit nieuwe beleid.

Binnen deze contouren zijn de
Vlaamse socialisten bereid om te pra-
ten over een nieuw beleid ten opzich-
te van Zuid-Afrika.

Wat moet het uitgangspunt zijn van
het nieuwe beleid ?

Ik weet dat sommige leden van deze
Raad vinden dat het nog te vroeg is
om de banden tussen Vlaanderen -en
Zuid-Afrika te herstellen. Wanneer
het gaat over de verhouding tussen
Vlaanderen en Zuid-Afrika, zullen
sommigen altijd blijven beweren dat
het te vroeg is. Wij mogen niet langer
meedoen aan die selectieve veront-
waardiging. Wij mogen niet altijd
meer initiatieven verwachten. Waar
halen wij het recht om ons als mora-
listen te gedragen ? Wie beweert dat
de relaties met Zuid-Afrika niet kun-
nen worden hervat omwille van de
apartheid, heeft ongelijk. Men mag
de ene onrechtvaardigheid niet ver-
vangen door een andere en veel gro-
tere onrechtvaardigheid van armoede
en chaos. Dit is al te gemakkelijk,
het is gewoon immoreel. Waarom
zouden wij niet doen zoals vele ande-
re Europese landen en binnen de gro-
te taalgemeenschap voluit samenwer-
ken met Zuid-Afrika. Voor Vlaande-
ren betekent Zuid-Afrika een ver-
waarloosd cultureel kapitaal. Het is
echter meer : hier gaat het om een
beslissende stap een politiek te steu-
nen die edelmoedig en gedurfd is. Ik
kan niet aannemen dat Vlaanderen
daarvoor te klein zou zijn. Daarom
wacht ik met vertrouwen op een ant-
woord van de minister-president
waarbij men hopelijk zal uitgaan van
de nieuwe werkelijkheid in Zuid-
Afrika en waardoor de Vlaamse re-
gering op dezelfde lijn komt met het-
geen vele personen, bedrijven en in-

Eerst zal ik de beleidsbepalende fac-
toren toelichten. De Vlaamse socia-
listen zijn van oordeel dat bij de uit-
werking van het nieuwe beleid ten
opzichte van Zuid-Afrika rekening
moet worden gehouden met vijf fac-
toren.

De eerste factor is dat Zuid-Afrika
nog steeds zelfs geen concept heeft
van een nieuwe grondwet. De ge-
sprekken in het meerpartijenoverleg
zijn nog steeds niet afgerond. Er is
zelfs geen overeenstemming over de
autoriteit die de nieuwe grondwet zal
moeten goedkeuren.

Wij kunnen niet akkoord gaan -
maar dat zal wel niet het geval zijn
met een beleid dat beperkt blijft tot
het uitzenden van dansmariekes naar
Zuid-Afrika. Een enge taal-culturele
benadering, al dan niet aangevuld
met commerciële oogmerken, vormt
volgens ons een te beperkte basis
voor het beleid ten opzichte van
Zuid-Afrika. Wij zijn er trouwens
van overtuigd dat men in Zuid-Afri-
ka van Vlaanderen meer verwacht
dan die enge culturele of commercië-
le benadering.

De tweede factor is dat Zuid-Afrika
nog steeds geen democratisch gelegi-
timeerde regering heeft.

Het derde element is dat wij vragen
hebben over de capaciteit van de in-
terim-autoriteit , de zogenaamde uit-
voerende transitieraad, vooral wat de
externe aangelegenheden betreft.
Het is mogelijk dat ik me vergis,
maar de informatie waarover ik be-
schik, wijst erop dat die subraad  voor
externe betrekkingen prioriteiten
heeft die wel eens anders kunnen zijn
dan akkoorden met Vlaanderen. Ik
zeg dit echter in vragende vorm en
kom hierop later terug.

Als vierde element wens ik erop te
wijzen dat andere, respectabele lan-
den en autoriteiten hun recente ini-

Wij pleiten voor een beleid dat ge-
grondvest wordt op de bereidheid
van Vlaanderen om een bijdrage te
leveren aan het fragiele democratise-
ringsproces dat zich daar op het
ogenblik voordoet en aan de afbouw
van de erfenis van apartheid. Van-
zelfsprekend kunnen taal en cultuur
een belangrijke rol spelen in het tran-
sitieproces. Daarom zijn wij ook
voorstander van het feit dat Vlaande-
ren bij de uitstippeling van zijn beleid
oog moet hebben voor deze aspec-
ten. Een taal- en culturele benade-
ring in de samenwerking met Zuid-
Afrika moet volgens ons, net zoals
elke andere activiteit die we ten op-
zichte van Zuid-Afrika zullen ont-
plooien, getoetst worden aan de re-
levantie in het transitieproces. Wij
zijn voor 200 percent voorstander van
activiteiten, ook op taalgebied en op
het culturele vlak, op voorwaarde dat
ze een bijdrage leveren in de vlotte
overgang van het apartheidsregime
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Van der Maelen Zuidafrikaans akkoord.

naar een democratisch Zuidafrikaans
regime.

Het derde element waarmee bij de
uitstippeling van het nieuwe beleid
rekening moet worden gehouden, is
een implementatie in de tijd. In
plaats van zoals sommigen te pleiten
voor de onmiddellijke en volledige
hervatting van de samenwerking, in-
clusief het overhaast sluiten van een
nieuw akkoord, pleit ik namens mijn
fractie voor een aanpak in drie fasen.
(Onderbreking door de heer Valke-
niers)

De derde en laatste fase is uiteraard
het sluiten van een nieuw akkoord.
Wat ons betreft, kunnen de voorbe-
reidende gesprekken slechts worden
afgerond nadat er een uit de verkie-
zingen voortgesproten gelegitimeer-
de regering in Zuid-Afrika is geïn-
stalleerd. (Applaus bij de SP)

De voorzitter : De heer Valkeniers
heeft het woord.

De eerste fase zou ik de fact finding
willen noemen. Wij zijn van oordeel
dat Vlaanderen via alle mogelijke ka-
nalen en binnen- en buitenlandse
contacten met gouvernementele en
niet-gouvernementele organisaties
moet proberen om alle dynamieken
op sociaal, economisch en cultureel
vlak en die een invloed hebben op
het transitieproces, in kaart te bren-
gen. Ik zou het ten zeerste betreuren
dat Vlaanderen in deze voor Zuid-
Afrika cruciale periode in de volgen-
de maanden alleen een commerciële
zending zou sturen. Er is nood aan
andere zendingen die ons zullen toe-
laten een beter beeld te hebben van
wat ginds gebeurt. (Onderbreking
door de heer Valkeniers) Luister naar
wat ik nu zeg.

De heer J. Valkeniers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, zoals u
weet, was ik door een samenloop van
omstandigheden heel veel op bezoek
in Zuid-Afrika tijdens de voorbije
drie tot vier jaar. Gezien de grote
veranderingen die daar op politiek
vlak hebben plaatsgevonden, meen
ik dat meer dan ooit het ogenblik is
aangebroken om onze culturele be-
trekkingen met dit land te herstellen,
willen we de boot niet missen en wil-
len we enig voordeel halen uit de be-
voorrechte positie die we als Neder-
landstaligen hebben ten opzichte van
de Afrikaanssprekenden, tot welke
bevolkingsgroep die ook behoren.

In Zuid-Afrika spreken 5,7 miljoen
mensen Afrikaans, waaronder 3 mil-
joen blanken. 17 miljoen mensen in
Zuid-Afrika kennen het Afrikaans,
dus net zoveel als er Nederlandsspre-
kenden zijn in Benelux-verband.

De tweede fase is een Vlaams pro-
gramma voor steun aan de democra-
tisering, gebaseerd op de fact finding.
In afspraak met de uitvoerende tran-
sitieraad zou Vlaanderen moeten be-
sluiten tot een samenhangend pro-
gramma van Vlaamse steun aan het
democratiseringsproces. Dit steun-
programma moet een creatief meng-
sel zijn van economische, sociale, cul-
turele en sportieve activiteiten die
het vertrouwen van alle volkeren die
in Zuid-Afrika leven in het democra-
tiseringsproces moeten versterken en
die hun kans op economische en so-
ciale gelijkberechtiging moeten ver-
hogen.

De apartheidswetten zijn afgeschaft
en de vroeger verboden politieke
groeperingen en partijen toegelaten.
De Codesa-gesprekken worden
eerstdaags hervat en de Transitional
Executive  Committees ingesteld.
Hoogstwaarschijnlijk zullen er einde
april 1994 multiraciale verkiezingen
worden gehouden.

Indien uit de fact finding  zou blijken
dat de uitvoerende transitieraad vra-
gende partij is, dan kan in deze fase
worden gestart met voorbereidende
gesprekken over een nieuw Vlaams-

De meeste landen hebben hun sanc-
ties en boycot grotendeels of zelfs ge-
heel opgegeven. Enkele landen,
waaronder de meeste landen van de
EG, België inbegrepen, wachten nog
tot Mandela en zijn ANC  het licht op
groen zetten om de laatste maatrege-
len ongedaan te maken. De vorige
spreker stelde dit overigens eveneens
als voorwaarde.

Is het wel verstandig tot die dag te
wachten ? Die kan nog een tijd uit-
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blijven, maar intussen zouden we al
heel wat voorbereidende maatrege-
len kunnen nemen.

Onder de vorige Vlaamse regering
was er de consensus over een bezoek
aan Zuid-Afrika van een delegatie
van de Vlaamse Raad onder het
voorzitterschap van de huidige voor-
zitter, maar die strandde op het veto
van de Vlaamse socialisten. Wel was
iedereen het erover eens dat het cul-
tuurverdrag zou moeten worden uit-
gebreid tot onder meer middenstand,
beroepsopleiding en andere terrei-
nen.

Bepaalde landen, die Zuid-Afrika
gedurende jaren hebben géboycot  ,
zoals Nederland, stuurden reeds ver-
schillende handelsmissies. De minis-
ter van Verkeer van Nederland, me-
vrouw Maij-Weggen, die geen reke-
ning moest houden met de Vlaamse
socialistische partij, slaagde erin om
onmiddellijk vier vluchten voor de
KLM op de kop te tikken. Voor Sa-
bena is er heel wat lobbywerk nodig
geweest om een derde vlucht op
Zuid-Afrika te kunnen bekomen. Dit
wijst er toch wel op dat de Nederlan-
ders al heel snel hun roer van richting
kunnen doen veranderen. Meer zelfs,
eerstdaags wordt een missie onder
leiding van de heer Andriessen met
een delegatie van de voornaamste
Nederlandse bedrijven in Johannes-
burg verwacht.

De handel tussen Zuid-Afrika en Ne-
derland is de jongste jaren vermeer-
derd met 60 percent terwijl men in
België maar blijft discussiëren. Ik zal
een opsomming geven van nieuw ge-
opende diplomatieke missies, dus
ambassades, consulaten-generaal en
dergeljke in Zuid-Afrika : Angola,
Argentinië, Botswana, Bulgarije,
Tsjechië , Finland, Joegoslavië, Geor-
gië, Hongarije, Japan, Lesotho, Ma-
rokko, Namibië, Noorwegen, Pakis-
tan, Communistisch China, Polen,
Korea, Roemenië, de Russische Fe-
deratie, Rwanda, Singapore, Slowa-
kije, Thailand, Turkije, the South Af-
rican Development Community - de
omringende landen van Zuid-Afrika
- en de Wereldbank.

De heer D. Van der Maelen : Dat
zijn wel de meest respectabele lan-
den.
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De heer J. Valkeniers : Landen die
al een vertegenwoordiging hebben in
Zuid-Afrika, maar waarin Zuid-Afri-
k a  n o g  g e e n vertegenwoordiging
heeft : India, Joegoslavië en Pakis-
tan.

Delegaties en officiële bezoekers in
Zuid-Afrika in 1992 : Algerije, An-
gola, Argentinië, Australië, Oosten-
rijk, België, Brazilië, Canada, Chili,
Congo, Kroatië, Tsjecho-Slowakije,
Denemarken, Engeland, Finland,
Frankrijk, Duitsland, Gibraltar,
Griekenland, Guatemala, Hong
Kong, Hongarije, Indië, Italië, Ko-
rea, Madagascar, Maleisië, Marok-
ko, Nederland, Noord-Ierland, Pa-
kist an , Paraguay, Polen, Portugal,
Communistisch China, Zweden, Tai-
wan, Thailand, de Verenigde Staten
en Rusland.

Landen die eerstdaags Zuid-Afrika
zullen bezoeken : Omar, Quatar en
Jordanië.

Officiële delegaties en bezoekers in
Zuid-Afrika in 1993 : Argentinië,
Chili, China, Congo, Tsjecho-Slowa-
kije, Denemarken, Finland, de stad
Parijs, Duitsland, Griekenland,
Hong Kong, Hongarije, Italië, Indië,
Japan, Mauritius, Maleisië, Neder-
land, Nigeria, Pakistan, Polen, Por-
tugal, Roemenië, Schotland, de stad
Sheffield, Spanje, Zweden, Thai-
land, Taiwan, Turkije, Engeland,
Uruguay en de Verenigde Staten.
(Applaus bij het VB)

Dit zijn officiële delegaties van lan-
den die bij allerlei gelegenheden in
de Verenigde Naties voorbehoud ma-
ken voor Zuid-Afrika.

Nederland is gedurende jaren de ze-
denprediker geweest met betrekking
tot Zuid-Afrika. Nederland heeft nu
echter een echt cultureel offensief in-
gezet, want dit jaar ontvangt Zuid-
Afrika volgende bezoeken uit Neder-
land : de Anne Franck-tentoonstel-
ling, de Township Jazz-toer, het Ne-
derlands Filmfestival, een tentoon-
stelling van 17e-eeuwse schilderijen,
een optreden van de zogenaamde
Dogtroep  en het optreden van 40 jon-
ge musici. Voorts zijn er onderhande-
lingen met een museum uit Pretoria
over het Bach-koor en het Residen-
tie-orkest en over het Nederlands
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Dansteater. Er wordt zelfs overwo-
gen om de Bafavia die in Lelystad in
aanbouw is in Kaapstad de laatste af-
werking te laten ondergaan om deze
gedurende een bepaalde tijd ter be-
zichtiging te stellen. Wij stellen ons
intussen tevreden met het zingen van
Die Stem van Zuid-Afrika op het
ANZ en de IJzerbedevaart.  (Onder-
breking door de heer Van der Maelen)

Heeft het dan zin nog langer afwezig
te blijven als er zovele landen een
diplomatieke vertegenwoordiging
aanstellen in Zuid-Afrika en als lan-
den uit alle hoeken van de wereld
een handelsdelegatie sturen ?

Ik was vorige maand in Zuid-Afrika
en ben in handelskringen geweest. Ik
verzeker u dat het personeel over-
spannen is omdat men staat aan te
schuiven om in Zuid-Afrika zaken te
mogen doen.

Graag wil ik me dan ook aansluiten
bij de oproep van Dr Edna Deudney ,
lectrice Afrikaans en Nederlands aan
de universiteit van Port Elisabeth, in
De Standaard van 8 juni jongstleden.
Ze breekt een lans voor een cultuur-
politiek ten opzichte van de Afri-
kaanssprekende Bruinen en Zwarten
die nog steeds materieel, sociaal en
politiek onderbevoorrecht zijn en dit
zullen blijven zolang er voor hen
geen specifieke sociaal-economische
en opvoedkundige projecten worden
uitgewerkt.

Terecht pleit ze voor nieuwe projec-
ten om te voorkomen dat het Afri-
kaans door de Britse, Amerikaanse,
Franse en Duitse instanties totaal van
de kaart zal worden geveegd, zoals
dit is gebeurd in Namibië. Niemand
zal immers ontkennen dat het Afri-
kaans als taal nu reeds en vooral in
het bedrijfsleven grotendeels wordt
miskend. Ik heb de indruk dat som-
migen het zelfs zouden toejuichen als
het Afrikaans, zelfs in Zuid-Afrika,
volkomen van de kaart wordt ge-
veegd. Het is de taal van de verdruk-
kers en die krijgen daardoor hun ver-
diende loon. Ik wijs erop dat ook
heel wat verlichten, onder meer de
heer Niehaus van het ANC, Afrika-
ners zijn. Het Afrikaans is dus niet
alleen de taal van de verdrukkers.
Zoals u allen weet, heeft zelfs de

kleinzoon van Verwoerd zich erbij
aangesloten.

Ik ben van oordeel dat we samen met
Nederland een ernstige inspanning
moeten doen op het gebied van cul-
tuur, onderwijs en ontwikkelingshulp
om deze groepen, en specifiek de
Bruinen en de Zwarten en de arme
blanken, te laten voelen dat ze met
ons verbonden zijn. Hoe verklaart
men anders dat een natie zoals Indië
1000 m2 inneemt op de Saitex-han-
delsbeurs dan om zijn band te onder-
strepen met het miljoen Indiërs die
in Zuid-Afrika wonen ? De Indiërs
hebben een nationaliteitsgevoel maar
zijn ook zakenmensen. Zij weten dat
ze door te tonen wat ze als natie be-
tekenen - en ik heb hun prachtige
stand in maquette gezien - bij de
Indiërs in Zuid-Afrika het gevoelen
zullen opwekken van eenheid met de
Indische  natie. Aangezien de meeste
Indiërs zakenmensen zijn, zijn ze er
ook van overtuigd dat hun stand op
de handelsbeurs vruchten zal afwer-
pen.

In Vlaanderen zijn we echter zover
nog niet.

De reeds ingeschreven deelnemers
aan de Saitex-beurs in oktober zijn :
Argentinië, Australië, Bangladesh
met een stand van 400 m2,  België met
een stand van 150 m2,  Brazilië met
een stand van 848 m2,  Bolivië, Bulga-
rije, Birma, Canada, Chili, Colum-
bië, Tsjecho-Slowakije, Denemar-
ken, Egypte met een stand van 350
m2,  Estland, Frankrijk, Duitsland,
Griekenland met een stand van 600
m2,  Hong Kong, Hongarije, Indië,
Indonesië, Tsrael, Italië, Japan, Ke-
nia, Korea met een stand van 600 m2,
Lesotho, Macao,  Maleisië, Mauri-
tius, Marokko, Mozambique, Nami-
bië, Nepal, Nederland met twee maal
het aantal m2 dat ons land heeft,
Noorwegen, Pakistan, Polen, Portu-
gal, Communistisch China met een
stand van 1290 m2 wat erop wijst dat
China heel wat minder bezwaar heeft
tegen het veroveren van een machts-
positie dan ons land, Roemenië, Rus-
land, Saoedie-Arabië, Zweden,
Zwitserland, Spanje, Sri Lanka, Swa-
ziland, Singapore, Tanzanië, Taiwan
met een stand van 1350 m2,  Turkije
met een stand van 1200 m2,  Enge-
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land, de Verenigde Staten, Uruguay,
Zambia en Zimbabwe.

Dit is een voorbeeld om aan te tonen
dat deze landen geen bezwaar heb-
ben tegen vertegenwoordiging in
Zuid-Afrika hoewel ze, zoals wij, op
de hoogte zijn van de voorwaarden
die de vorige sprekers hebben opge-
somd. Zij zijn echter van oordeel dat
het ogenblik aangebroken is om in
Zuid-Afrika een bepaalde positie te
veroveren.

den deelnemen. Hoewel alle partijen
hun deelname hadden toegezegd,
waren slechts twee partijen vertegen-
woordigd op het debat. Collega Val-
keniers en ikzelf waren de enigen die
ons standpunt daar verduidelijkten.
Ik herinner me dat ik toen heb ge-
zegd dat apartheid een misdrijf is, en
ik blijf daarbij.

Vlaanderen, dat toch een zekere cul-
tuurverbondenheid heeft, en niet al-
leen met de verdrukkers maar ook
met de verlichten en met degenen die
op het ogenblik nog geen stemrecht
hebben, is echter van oordeel katho-
lieker te moeten zijn dan de paus en
wenst te wachten tot de posities zijn
ingenomen waardoor de kans verlo-
ren gaat om er voordeel  bij te heb-
ben. Hiermee kan ik het niet eens
zijn. Namibië bijvoorbeeld dat in oor-
log is geweest met Zuid-Afrika heeft
vorige week een samenwerkingsak-
koord gesloten met Zuid-Afrika inza-
ke onderwijs, wetenschap en cultuur.
Namibië kan dit, maar Vlaanderen
niet.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer Platteau, ik wil wijzen op het
feit dat president De Klerk zich, zo-
als Willy Brandt dat gedaan heeft ten
opzichte van Polen en zoals Kennedy
dat heeft gedaan ten opzichte van de
zwarten, heeft verontschuldigd voor
de misdaden die zijn gebeurd onder
het mom van de apartheid. In de Sov-
jetunie heeft president Gorbatsjov
zich in het openbaar verontschuldigd
voor de misdaden van het communis-
me.

Op 28 april jongstleden heb ik minis-
ter Weckx in de commissie voor Bui-
tenlandse en Europese Aangelegen-
heden gevraagd welke zijn inzichten
waren met betrekking tot Zuid-Afri-
ka en welke politiek hij wenste te
volgen teneinde onze culturele be-
trekkingen met Zuid-Afrika te her-
stellen. Zijn antwoord was nogal si-
billijns. Hij verklaarde dat hij de ma-
terie delicaat vindt maar hij gaf geen
antwoord over de grond van de zaak.
Ik moet er wel aan toevoegen dat hij
positief gevolg zou geven aan verzoe-
ken van bepaalde culturele kringen
in Zuid-Afrika, maar daar blijft het
bij .

Dit was voor ons allen een reden om
de evolutie in de Sovjetunie, in Duits-
land en zelfs in de Verenigde Staten
met betrekking tot de zwarte bevol-
king, te steunen. In de mate van onze
mogelijkheden hebben we daarop op
cultureel en economisch vlak inge-
speeld. Ik begrijp niet waarom er
wordt gewerkt met twee maten en
twee gewichten.

De VLD dringt erop aan dat het cul-
tureel akkoord met Zuid-Afrika
wordt hersteld. Is het dan niet in de
oorspronkelijke vorm, dan kan dit in
een aangepaste versie. Wij wensen
echter officiële culturele betrekkin-
gen met Zuid-Afrika.

Waarom nu, mijnheer Van der Mae-
len, willen wij de culturele banden
herstellen zonder wachtkamers, zon-
der omfloerste, diplomatieke taal die
de werkelijkheid - dat men de zaak
op de lange baan wil schuiven - ver-
bergt ?

Graag zou ik dan ook vernemen wel-
ke de plannen zijn van de minister-
president. Is hij van plan om zelf ini-
tiatieven te nemen of is hij van oor-
deel dat wij katholieker moeten zijn
dan de paus en ons dus de les moeten
laten lezen door anderen, die achter
onze rug hun slag thuishalen en daar-
door hun positie versterken. (Ap-
plaus bij de VU)

Ik ben al twintig jaar lid van het par-
lement en heb gedurende al die tijd
de apartheid bestreden. Ik ben echter
altijd van oordeel geweest dat contact
- in de mate van het mogelijke en
van het behoorlijke - beter is dan
het afbreken en isoleren.

De voorzitter : De heer Platteau
heeft het woord.

De heer S. Platteau (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, in deze aan-
gelegenheid neem ik het woord in
dubbele hoedanigheid : ten eerste,
als woordvoerder van de VLD en,
ten tweede, als vader van een arts die
het beste van zichzelf geeft in Zuid-
Afrika in een kliniek waar 90 percent
van de patiënten zwarten zijn.

De heer S. Platteau : Mijnheer Van
Grembergen, ik kan grotendeels ak-
koord gaan met uw interruptie. Tien
jaar geleden veroordeelden we de
apartheid. We gingen akkoord met
een economische boycot, maar we
pleitten toen al voor het hernemen
van het cultureel akkoord dat in 1977
door België werd opgeschort.

Ten eerste, omdat er zich nieuwe fei-
ten voordoen. De Vlaamse Raad
neemt het standpunt in dat zaken
kunnen worden herzien in de mate
dat er nieuwe constitutionele feiten
naar voren komen en dat is hier het
geval. Sinds maart 1990 heeft De
Klerk, die u zopas prachtig hebt geci-
teerd, de situatie in een andere rich-
ting gestuurd : de apartheid is ver-
bannen. Wij hebben gelijk gehad : zij
was en zij is een misdaad.

Tien jaar geleden werd door Protea
een panel georganiseerd waaraan de
toenmalige traditionele partijen kon-

Tien jaar geleden had men moed no-
dig om ten eerste, in die omstandig-
heden het woord te nemen en, ten
tweede, mede te delen enerzijds dat
men apartheid als een misdaad be-
schouwde en anderzijds dat men van
oordeel was dat het cultureel ak-
koord opnieuw van kracht moest
worden.

Het democratiseringsproces in Zuid-
Afrika is op gang gekomen. Enkele
maanden geleden heb ik zelf kunnen
vaststellen dat de autoriteiten, zowel
zwarte als blanke, de situatie in han-
den hebben. Ik was in Zuid-Afrika
toen Chris Hani werd vermoord.
Toen braken er weliswaar onlusten
uit - waar ter wereld is men daar
overigens vrij van op dit ogenblik -
maar op een paar dagen hadden de
autoriteiten de situatie onder contro-
le. Wat hier ook al veelvuldig ter
sprake kwam, is dat op 27 april 1994
de eerste algemene, multiraciale ver-
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Platteau Zuidafrikaanse bevolking ten goede
komen, zoveel moet duidelijk zijn.

kiezingen in Zuid-Afrika zullen wor-
den gehouden. Het nieuwe wetge-
vende parlement krijgt als opdracht
een nieuwe grondwet op te stellen.
Als dat geen nieuwe feiten zijn die
tot herziening van de situatie aanlei-
ding kunnen geven, dan weet ik het
niet meer. Trouwens, zoals collega
Valkeniers hier heel duidelijk en te-
recht verklaarde, er is ook nog de
realiteit dat de betrekkingen tussen
Vlaanderen en Zuid-Afrika zeer in-
tens zijn.

De heer S.Platteau : Collega Van
Grembergen, daar kan ik volledig
mee instemmen. Wat dat betreft kan
ik u zeggen dat Nederland ons een
voetje voor is.

De heer P. Van Grembergen : Man-
dela  zegt hetzelfde als ik zeg.

De heer D. Van der Maelen : Mag
ik u vragen met welke Zuidafrikaan-
se autoriteit u zal onderhandelen :
met de huidige zittende regering, met
de interimregering die er binnen een
paar maanden zal zijn of met de rege-
ring die er komt na de verkiezingen
van april 1994 ? Wij hebben een
pragmatische oplossing : indien de
transitieraad het wenst, kunnen de
voorbereidende gesprekken begin-
nen ; afronden kan slechts onder een
demokratisch verkozen regering, een
regering gevormd na verkiezingen.
Wil u nu al onderhandelingen begin-
nen met de nationale partijen over
het akkoord, of met wie anders ?

De heer D. Van der Maelen : Be-
doelt u dat er een cultureel akkoord
met een federale regering kan wor-
den gesloten omwille van het feit dat
de Vlaamse regering de federale re-
gering als  gesprekspartner be-
schouwt ? Zo’n onzin heb ik nog
nooit gehoord !

De heer S. Platteau : Zoals ik al zei :
Nederland staat al stukken verder
dan wijzelf. Collega Suykerbuyk en
ikzelf besloten daarom het initiatief
te nemen om de zaak aan de Bene-
lux-raad voor te leggen en daar de-
zelfde voorstellen te opperen als hier
in de Vlaamse Raad. Collega Suyker-
buyk kan dit beamen.

den : de verdrukten in Zuid-Afrika.
Ik verwijs hiervoor ook naar het arti-
kel van doctor D. dat door collega
Valkeniers werd vermeld en licht
daaruit volgende belangrijke passa-
ge : Wat Nederlandstaligen blijkbaar
niet beseffen, is dat de overgrote
meerderheid van de Afrikaanstaligen
- dus van de mensen van wie het
Afrikaans moedertaal is - vooral
kleurlingen, dus bruinen en zwarten
zijn. Einde citaat. Het is toch duide-
lijk van iemand die het kan weten.
De cijfers liegen er niet om : 16 per-
cent van de Zuidafrikaners heeft
Afrikaans als moedertaal tegenover
9 percent Engels, 21 percent Zoeloe
en 18 percent Khoisan. In 1980 be-
schikte 29,37  percent van de zwarten
en 95,5 percent van de bruinen tegen-
over 86 percent van de blanken over
actieve talenkennis van het Afri-
kaans. Dan wordt nog de geografi-
sche spreiding gegeven, maar die be-
spaar ik u.

In feite betekent dit alles dat het her-
stellen van de culturele banden waar
die mensen ter plaatse om vragen,
niet de verdrukker maar de verdruk-
ten ten goede komt. Dat is een be-
langrijk element dat men altijd uit het
oog heeft verloren.

De heer S. Platteau : Ik wil hoe dan
ook geen wachtkamer installeren :
met de huidige regering, in aanwezig-
heid van het ANC en vertegenwoor-
digers van de verschillende bevol-
kingsgroepen, wil ik vast en zeker al
besprekingen voeren.

De voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen : Laten
wij aannemen dat het ANC aan-
vaardt dat de regering in de huidige
situatie optreedt. Zij aanvaarden
trouwens de regering van De Klerk
als gesprekspartner. Waarom zouden
wij de huidige Zuidafrikaanse rege-
ring niet als gesprekspartner aanvaar-
den als het ANC  daar zelf niet tegen-
op ziet ? Vanzelfsprekend moet de
hele bevolking van Zuid-Afrika bij
deze akkoorden worden betrokken.
Een cultureel akkoord mag niet en-
kel tussen de blanke bevolking en
Vlaanderen worden gesloten. Het
akkoord moet de totaliteit van de

Een tweede reden om onmiddellijk
met deze zaak van start te gaan, is
het feit dat wij ten aanzien van onze
broeders overzee een minimum van
solidariteit aan de dag moeten leg-
gen. Mijnheer de minister-president,
als ik zie wat Franstaligen en Engels-
sprekenden doen voor hun overzeese
taalgenoten, dan vind ik het schanda-
lig dat wij, die tot een kleine, enge
taalgroep behoren, onze mensen van
overzee zo in de kou laten staan. Ik
moet bovendien ook vermelden dat
ik het wel prettig vond, dat ik enkele
maanden geleden in het stadje Vrij-
heid in de kerkstraat kon logeren in
een hotel waar ik niet verplicht was
een andere dan mijn moedertaal te
spreken en waar men mij perfect ver-
stond.

Ik geloof dat onze stelling klaar en
duidelijk is. Ik dring erop aan, mijn-
heer de minister-president, dat deze
materie zo vlug mogelijk onder han-
den wordt genomen en dat het ak-
koord, dat al 20 jaar in de ijskast ligt,
zo vlug mogelijk opnieuw op tafel
wordt gelegd om het op een of ande-
re wijze te hernieuwen. Wij vragen
de minister-president om een duide-
lijk antwoord en dringen aan op een
zo spoedig mogelijke behandeling.
(Applaus)

De voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

De heer D. Van der Maelen : Dat is
de basis voor buitenlands beleid.

De heer S. Platteau : Er is nog een
derde reden om onmiddellijk het cul-
tureel akkoord te hernemen. Cijfers,
die hier reeds werden geciteerd, wij-
zen uit dat nu net de grote meerder-
heid kleurlingen en zwarten Afri-
kaans spreken, met andere woor-

De heer F. Dewinter (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s. Ik zou
hier kunnen beginnen met een op-
somming, zoals mijnheer Valkeniers
dat heeft gedaan. Een opsomming,
niet van landen, maar van parle-
mentsleden die destijds, toen Zuid-
Afrika nog het apartheidsregime
kende, lid waren van de vereniging

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 62
22 juni 1993

--
Houding van de Vlaamse regering naar aanleiding van
de recente ontwikkelingen in Zuid-Afrika 2343



boycot- 

Zuid- 

ANC 

Dewinter

Protea, die haar sympathie voor het
apartheidsregime en Zuid-Afrika
nooit onder stoelen of banken heeft
gestoken. Diezelfde leden hoor ik nu
het apartheidsregime afzweren, en zij
kunnen er niets positiefs meer over
bedenken, hoewel zij er toen lang
niet zo vies van waren. Dat is even-
wel niet de essentie van het debat.

Ik verzeker u dat onze partij dezelfde
stelling inneemt als jaren geleden en
dat wij onze huik niet naar de wind
laten hangen, integendeel zelfs. Het
is een feit dat het Belgisch-zuidafri-
kaans cultureel akkoord van 1954, in
1977 wegens de fameuze apartheids-
politiek werd ingetrokken. Sindsdien
hebben zowel de Belgische als de
Vlaamse overheid er zowat alles aan
gedaan om Zuid-Afrika en het volks-
verwante - niet alleen taalverwante
- Afrikaanse volk te mijden als de
pest. De Belgische regeringen han-
teerden maar wat graag de boycot-
maatregel en zij speelden het spel-
letje van de internationale hetze te-
gen deze voorpost van het vrije Wes-
ten ook duchtig mee.

Mijnheer Van der Maelen, het ver-
wondert mij niet, maar het choqueert
mij des te meer dat de SP, hier met
zekere heftigheid - alsof wij maar
een hoopje naïevelingen en idioten
zijn - komt beweren dat aan allerlei
voorwaarden moeten worden vol-
daan en dat wij onmogelijk kunnen
spreken met de vertegenwoordigers
van de federale regering. Als excuus
hoor ik dan dat wij toch niet gaan
praten met de nationale partij, die
criminelen, die vroeger in diezelfde
partij ook al aan de macht waren en
zovele jaren het apartheidsregime in
stand hebben gehouden. De SP, die
vandaag nog altijd tegen Zuid-Afrika
fulmineert, was toen zij aan de rege-
ring deelnam wel in staat om culture-
le akkoorden te sluiten met China,
de DDR, Bulgarije - en dan bedoel
ik niet het Bulgarije van nu, me-
vrouw, maar dat van de jaren zeven-
tig, tachtig - met Hongarije, Polen,
Roemenië en de USSR : allemaal
perfect democratische landen volgens
de SP. Dat vormde nooit enig pro-
bleem : er waren culturele akkoor-
den bij de vleet. Vrijdag aanstaande

zal trouwens uw partijgenoot, de bur-
gemeester van Antwerpen, de twee-
de grootste stad van Vlaanderen na
Brussel, in het kader van Antwerpen,
culturele hoofdstad 1993, een ten-
toonstelling inhuldigen De Chinese
Week in Antwerpen. De gouverneur
van Peking, de hoofdstad van China,
zal aanwezig zijn en het woord voe-
ren. Dat kan en mag allemaal, dat is
prachtig en fantastisch. Uiteraard
moeten wij culturele akkoorden heb-
ben met de moordenaars van het
Tian’anmenplein, uiteraard moesten
wij culturele akkoorden sluiten met
elke dictator achter het IJzeren Gor-
dijn, maar niet met de apartheidsaan-
hangers in Zuid-Afrika. Dat zijn im-
mers racisten, fascisten, neo-nazi’s,
en noem maar op. Ik ken het hele
rijtje, want ik word er helaas al te
dikwijls zelf van beschuldigd. De
Chinezen vormden evenwel geen
probleem, evenmin als de communis-
ten achter het IJzeren Gordijn : daar
is nooit een vuiltje aan de lucht ge-
weest. Ik zou de SP aanraden nederig
te zwijgen en ik zie dat veel van uw
partijgenoten dat al hebben begrepen
en vandaag wegbleven. Toch vond
men ergens een nuttige idioot - zo-
als Lenin destijds in zijn boekje Wat
te doen ? schreef - in de figuur van
de heer Van der Maelen om hier in
naam van de partij en de oude solida-
riteit toch maar te komen fulmineren
tegen Zuid-Afrika.

de politiek bij te moeten betrekken
en op zijn minst allerlei voorwaarden
denkt te moeten stellen aan die orga-
nisaties die zich multiraciaal en de-
mocratisch moeten opstellen om van
die steun te kunnen genieten. In
Vlaanderen lijkt men nu te wachten
tot Mandela met zijn communistische
ANC-beweging  aan de macht komt
en er zodoende geen cultureel ak-
koord meer nodig zal zijn. Mijnheer
Van Grembergen, u weet toch ook
dat één van de voornaamste punten
op het programma van het ANC is
dat het Afrikaans als officiële taal in
Zuid-Afrika verdwijnt. De multira-
ciale verkiezingen in april 1994 vor-
men de aanleiding voor de heer Suy-
kerbuyk en de heer Valkeniers om
opnieuw culturele betrekkingen aan
te knopen met Zuid-Afrika. Het is
bovendien het ideale excuus om de
anderen van de goodwill van de Afri-
kanen en Zuid-Afrikanen om eventu-
eel een cultureel akkoord te sluiten.
Wij vinden die verkiezingen niet no-
dig om tot dit akkoord te komen en
zijn er absoluut geen voorstanders
van. In vele buurlanden van Zuid-
Afrika, zoals Namibië, betekenden
dergelijke verkiezingen het einde van
de blanke aanwezigheid aldaar en
meer nog, zij zetten het licht op
groen voor repressie tegen al wat niet
zwart is. Wij verzetten ons daarom
tegen de verkiezingen en scharen ons
daarmee achter de conservatieve par-
tij ter plaatse.

Bij ons zal u daaromtrent selectieve
verontwaardiging bespeuren. Wij
vinden inderdaad dat het cultureel
akkoord met Zuid-Afrika moet wor-
den hernieuwd. Wij hadden het in de
eerste plaats in 1977 nooit overboord
moeten gooien. Ik mag wel vermel-
den dat er een tweetal jaren geleden
een lichtpuntje is geweest. Onder de
bezieling van de voorzitter van de
Vlaamse Raad, de heer Vanveltho-
ven, vond in oktober 1991 een inter-
nationaal colloquium plaats over het
Nederlands in de wereld. Hierbij
werd het Afrikaans wel betrokken.
Dat was een goed initiatief. Via de
Nederlandse taalgroep werd inder-
daad ook steun verleend aan allerlei
niet-gouvernementele organisaties
die zich met nederlandistiek bezig
houden, aan onderwijsinstellingen,
bibliotheken, enzovoort. Spijtig is
wel dat men telkens weer denkt daar

De heren Suykerbuyk en Valkeniers
somden terecht een aantal zaken op,
zoals bijvoorbeeld in verband met de
selectieve verontwaardiging. Ik som-
de daaromtrent een lijst van landen
op waar die nog steeds geldt. Men
mag evenwel een cultureel akkoord
niet als excuus gebruiken om het mo-
del De Klerk-Mandela te steunen.
Wij moeten de vijanden van de blan-
ken toch geen handje helpen ? Met
het ANC  en Mandela aan de macht
is er voor blanken geen toekomst
meer in Zuid-Afrika en het zal het
einde betekenen van de welvaart,
van de economische groei, van een
samenleving waar het BNP per capita
hoger ligt dan in eender welk ander
Afrikaans land. Bovendien is de ge-
zondheidszorg er beter uitgebouwd
dan waar ook in Afrika en is de graad
van onderwijs de hoogste in die re-
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gionen. Dit alles was slechts mogelijk
dankzij de blanke aanwezigheid. Ik
hou niet van die weg-met-ons-menta-
liteit, van dit anti-blanke racisme dat
komaf maakt met alles wat het blan-
ke ras in de wereld heeft verwezen-
lijkt en liefst zo veel mogelijk ons
blanke broedervolk vernedert. Zo
verknoeien wij onze eigen toekomst
om anderen aan de macht te brengen
die slechts één doel nastreven : zo
snel mogelijk alles dat door blanken
tot stand werd gebracht, slopen, om
dan misschien wel een van de laatste
communistische éénpartijstaten te
stichten. Dat is het uiteindelijke doel
van Mandela en zijn entourage. (Ru-
moer gedurende het hele betoog)

niet wil deelnemen aan het hervor-
mingsproces in tegenstelling tot de
nationale partij. Evenmin wil zij
stemrecht verlenen aan 80 percent
van de plaatselijke bevolking. Als dit
de waarden zijn die u naleeft, dan is
hiermee eens te meer uw fascisme
ontmaskerd. (Applaus)

moet er een cultureel akkoord ko-
men en nergens anders voor. Ik sluit
daarom met de zin die velen onder
ons dikwijls hebben gezongen, ook
bij Protea, ons vier jou, Sud-Afrika.
(Applad

De voorzitter : De heer Valkeniers
heeft het woord.

De voorzitter : De heer Valkeniers
heeft het woord.

De heer J.Valkeniers : Ik wil even
iets rechtzetten. Mevrouw Aelvoet,
ook binnen de conservatieve partij
zijn er mensen die hun verstand heb-
ben gevonden en willen deelnemen
aan de gesprekken.

De voorzitter : Mevrouw Aelvoet
heeft het woord.

De voorzitter : De heer Suykerbuyk
heeft het woord.

De heer H. Suykerbuyk : Wij moeten
alles duidelijk omlijnd zien. Ik be-
grijp dat uw partij geneigd is altijd
over een zelfstandig Vlaanderen te
spreken. Daarom vraag ik u wat in
Zuid-Afrika gebeurt, ook aan de
Zuidafrikanen over te laten. Wij
moeten niet de pretentie hebben om
de ontwikkelingen aldaar te willen
bepalen, dat zullen zij zelf wel doen.
Ik pleit ervoor dat een akkoord tot
stand komt met de mensen die uitein-
delijk in Zuid-Afrika zullen worden
gemandateerd om dit te doen. Dat is
de enige eerlijke weg. Weigeren de
situatie in Zuid-Afrika te onderken-
nen, druist in tegen de idee van zelf-
standigheid.

Mevrouw Aelvoet : Het gaat erom te
weten wat het standpunt van de partij
is en dat is : geen stemrecht voor
niet-blanke Zuidafrikanen !

De voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

De heer F. Dewinter : Wat ik bedoel
is dat wij ons niet inlaten met de be-
staande internationale hetze tegen
Zuid-Afrika. Bovendien hebben
niet-blanken wel stemrecht in hun
Thuislanden. (Gelach van onder meer
mevrouw Aelvoet)

De heer J.Valkeniers : Dit soort toe-
spraken bewijst de Zuidafrikaan,
blank of zwart, geen dienst. Het doet
niemand goed om momenteel in
Zuid-Afrika de zaken nog wat op te
ruien. De heer Dewinter verzet zich
tegen bepaalde uitspraken van de
heer Van der Maelen van de socialis-
tische partij, net zoals ik de heer De-
winter zelf ook uitspraken verwijt.
Mijn dochter woont in Zuid-Afrika
en ik heb dus twee kleindochters met
de Zuidafrikaanse nationaliteit. Ik
ben ook bezorgd over de recente ont-
wikkelingen en de problemen waar
het land mee kampt. Als wij evenwel
willen dat het de goede kant opgaat
met Zuid-Afrika, dan moeten wij al-
lemaal een positieve bijdrage leve-
ren. Die vind ik niet terug bij de heer
Dewinter, maar evenmin bij de heer
Van der Maelen.

De voorzitter : Mevrouw Aelvoet
heeft het woord.

De heer F. Dewinter : Ik erken de
zelfstandigheid van de Zuidafrika-
nen. Alleen merkte ik op - zoals u
zei - dat het afsluiten van een cultu-
reel akkoord op dit moment in de
kaart speelt van de formule De
Klerk-Mandela. Wij zijn niet bereid
nog maar eens een akkoord te laten
misbruiken omwille van allerlei poli-
tieke doelstellingen.

De voorzitter : Mevrouw Aelvoet
heeft het woord.

Wij moeten wel zo snel mogelijk zor-
gen voor een cultureel akkoord met
Zuid-Afrika, maar enkel om de blan-
ken, onze volksgenoten, daar te steu-
nen en niet de formule De Klerk-
Mandela. Die mensen zullen het im-
mers alsmaar moeilijker hebben om
zich in Zuid-Afrika te handhaven en
hun taal te blijven spreken. Via een
dergelijk akkoord zullen zij beseffen
dat zij op de steun van een broeder-
volk kunnen rekenen. Ik huiver van
het zakelijke gesjacher dat ik net
hoorde over al die landen die ons
voor zijn, die een luchtvaartlijn naar
Zuid-Afrika openen of al een plaatsje
op een of andere beurs hebben be-
machtigd.  Voor ons komt dit zakelij-
ke gesjoemel pas op de tweede of de
derde plaats. De verbondenheid, de
broederschap, de verwantheid met
de blanken in Zuid-Afrika, die al
lang uit het oog werd verloren, krijgt
bij ons absoluut voorang. Daarom

Mevrouw M. Aelvoet (op de tribu-
ne) : In dit debat over het al dan niet
hernieuwen van het cultureel ak-
koord met Zuid-Afrika, is al veel ge-
zegd. Het valt mij op dat een aantal
mensen in het verleden effectief de
grootste moeite hadden om het
apartheidsbeleid in Zuid-Afrika op
de korrel te nemen. Die mensen
staan nu vooraan om voor een nieuw
akkoord te pleiten. Nu is immers al-
les OK, of niet ? Het is geen geheim
dat de heer Valkeniers zowel als de
heer Suykerbuyk lid zijn van Protea.
(Onderbreking door de heer Valke-
niers)

Mevrouw M. Aelvoet : Ik merk dat
de heer Dewinter terugkrabbelt. In
het vuur van zijn betoog zei hij net
nog dat hij het eens is met de conser-
vatieve partij van Zuid-Afrika die

Niet waar, mijnheer Valkeniers, de
doelstelling van Protea is altijd ge-
weest te onderstrepen dat in Zuid-
Afrika de toestand lang niet zo slecht
was, dat men daar aan een geschei-
den ontwikkeling werkte en dit ook
nog verdedigde. Pas de laatste jaren,
toen men merkte dat men definitief
het pleit had verloren, wilde men ob-
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jectieve informatie. Jaar na jaar kan
ik bewijzen dat die standpunten zo
zijn geëvolueerd. (Onderbreking
door de heer Valkeniers)

den uitgeschreven, is het normaal dat
een nieuwe grondwet wordt vastge-
legd door de nieuwe verkozenen. Dit
principe verdedigen wij altijd en
overal, ook in Zuid-Afrika.

Mijnheer Valkeniers, op politiek vlak
hebt u altijd de positie van de blan-
ken in Zuid-Afrika verdedigd. Het
gaat er nu niet om of u tegen betaling
ook zwarten hebt verzorgd.

De heer J. Valkeniers : Mevrouw
Aelvoet, ik heb altijd een eerlijke po-
litiek gevoerd, maar ik kon niet aan-
nemen dat alles wat de blanken de-
den slecht was en alles wat de zwar-
ten deden goed.

Ten derde, de vraag rijst met wie wij
op het ogenblik kunnen onderhande-
len. In de veel-partijenconferentie
werd voorgesteld een overgangsuit-
voerende raad op te richten. Ik was
dan ook zeer verbaasd wanneer ik
hier hoorde verkondigen dat het toch
geen probleem kan zijn om met de
huidige regering van Zuid-Afrika te
onderhandelen, aangezien zelfs het
ANC met deze regering onderhan-
delt.

sloten in een abnormaal systeem, de-
mocratisch vertegenwoordigd zullen
zijn. Pas dan zal het duidelijk zijn dat
het gaat om de taal van een bepaalde
groep die in die gemeenschap een
plaats moet krijgen. Deze plaats mag
echter niet door een minderheidsre-
gering worden opgelegd. Bovendien
moet het een gegunde plaats zijn, in
het kader van een democratisch ge-
structureerd Zuid-Afrika.

Er moet dus niet worden onderhan-
deld met degenen die de apartheid
tot nu toe hebben verdedigd, dat zou
contra-produktief zijn. De meerder-
heid van de Zuidafrikanen zal uitma-
ken of het Afrikaans werkelijk een
plaats zal krijgen.

Mevrouw M. Aelvoet : Mijnheer
Valkeniers, dat heb ik nooit gezegd.
Sta mij toe mijn standpunten uiteen
te zetten zoals dit in de Vlaamse
Raad gebruikelijk is. Ik heb u tijdens
uw ellenlange opsommingen overi-
gens ook niet onderbroken. (Onder-
breking door de heer Valkeniers)

Mijnheer Valkeniers, dit heeft mij
geen pijn gedaan.

Mijnheer de voorzitter, ten eerste,
sta mij toe even stil te staan bij de
huidige toestand in Zuid-Afrika. De
aankondiging van verkiezingen mag
niet worden voorgesteld als een con-
stitutioneel feit, zelfs niet indien er
reële beloftes worden gedaan. In zeer
veel landen werden er overigens
reeds verkiezingen aangekondigd die
nooit hebben plaatsgehad.

Terzake is er geen enkele vergelij-
king mogelijk. Vermits Karadzic on-
derhandelt met Izetbegovic, zou
Vlaanderen dus ook met Karadzic
kunnen onderhandelen. Een dergelij-
ke bewering is waanzin. Het is toch
niet meer dan normaal dat de onder-
handelingen worden gevoerd met een
legitieme regering, of toch ten minste
met een overgangsorgaan zoals de fa-
meuze TEC dat ten minste een be-
paalde legitimering zou hebben.

Dat echter met de huidige minder-
heidsregering zou worden onderhan-
deld, is werkelijk onaanvaardbaar.

Er kan pas worden onderhandeld na-
dat er democratische verkiezingen
zijn gehouden. Dan kan er ook wor-
den gesproken over de kansen voor
het Afrikaans en voor de verschillen-
de bevolkingsgroepen die deze taal
spreken. De meerderheid van deze
groep bestaat niet uit blanken maar
wel uit verschillende groepen van
kleurlingen. Het zou contra-produk-
tief zijn, indien aan het Afrikaans in
extremis, nog een bevoorrechte
plaats zou worden toegekend.

Ten tweede, op het ogenblik wordt
er onderhandeld over het concept
van een nieuwe grondwet. Wat een
aantal collega’s, onder andere de
heer Valkeniers, in verband met Co-
desa hebben gezegd, is niet juist. Co-
desa is al sedert maanden definitief
opgedoekt. De discussie wordt nu ge-
houden in de Multy Party Conferen-
ce of in de veel-partijenconferentie.
Het grootste probleem is dat men
zelfs niet weet of de krijtlijnen van
de nieuwe grondwet moeten worden
vastgelegd tijdens de voorbereidende
fase voor de verkiezingen of nadat er
een constituante is. De Zuidafrikaan-
se bevolking zal zich hierover uitspre-
ken. (Onderbreking door de heer Val-
keniers) Wanneer er in een normale
democratie vrije verkiezingen wor-

De Vlaamse regering kan in deze
overgangsperiode alleen maar over-
gangsmaatregelen nemen, men kan
ter plaatse de contacten uitbreiden,
voorbereidende gesprekken voeren
met een overgangsregering, maar de
eindonderhandelingen kunnen alleen
worden gevoerd met een legitieme,
democratisch verkozen regering. Ie-
dere andere handelwijze in deze si-
tuatie is ondemocratisch, pour la be-
soin de la cause.

Mijnheer de voorzitter, sta mij toe
twee belangrijke opmerkingen te ma-
ken met betrekking tot de kansen van
het Afrikaans in Zuid-Afrika.

Er wordt beweerd dat wij nu snel een
akkoord moeten sluiten, ten einde
het Afrikaans in Zuid-Afrika te ver-
dedigen. Het Afrikaans zal in Zuid-
Afrika echter pas kansen krijgen
wanneer degenen die tegen het apart-
heidssysteem hebben gevochten en
die begrepen dat men zich had opge-

Tot slot kom ik even terug op de
dreigende ondergang van Zuid-Afri-
ka indien de communisten aan de
macht zouden komen. Wij weten nog
niet wie de verkiezingen zal winnen
en welke de verhoudingen zullen
zijn. Een meerderheid van de onder-
handelaars, onder andere ook leden
van het ANC, hebben op het ogen-
blik aanvaard dat er na de volgende
verkiezingen een regering van natio-
nale verzoening en nationale eenheid
moet worden gevormd. Het scenario
dat hier steeds werd voorgesteld, na-
melijk dat er na de toepassing van
het principe One man one vote een
eenpartijensysteem zou komen, met
één partij die jarenlang aan de macht
blijft. Welnu, de partijen hebben zich
reeds geëngageerd tot het vormen
van een regering van nationale ver-
zoening. Hierbij mogen wij niet uit
het oog verliezen dat het de Nationa-
le Partij is die al gedurende veertig
jaar onafgebroken alleen aan de
macht was. Laten wij de rollen dus
niet omkeren en de zaken lucide
voorstellen. (Applaus)
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De voorzitter : De heer Van Grem- De voorzitter : Mevrouw Aelvoet
bergen heeft het woord. heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen (op de
tribune) : (Onderbreking door de
heer Annemans) Mijnheer Anne-
mans, in het kader van de goede par-
lementaire traditie ga ik in op wat
hier vandaag is gezegd. U hebt ook
het recht om te spreken.

Mevrouw M. Aelvoet : Mijnheer de
voorzitter, de gesprekken die in oor-
logssituaties worden gevoerd, kun-
nen niet worden vergeleken met de
gesprekken met Zuid-Afrika.

Mijnheer de voorzitter, wij zijn voor-
stander van de politieke verandering
in Zuid-Afrika die bovendien door
een meerderheid van blanken is
goedgekeurd. Bepaalde strategieën
die hier vandaag werden gepropa-
geerd, zouden leiden tot de volledige
destructie van zuidelijk Afrika. De
zwarte en de blanke intelligentia, als-
ook de rijkdom van de ondergrond,
maken dat dit land de motor van
zuidelijk Afrika kan zijn. Bij het slui-
ten van akkoorden en in afwachting
van andere mogelijkheden, moet
gans ons streven hierop zijn gericht.
Dit behoort tot de internationale po-
litiek, waarin Vlaanderen een rol kan
en moet spelen. Wij willen een cultu-
reel akkoord sluiten om de ontvoog-
ding van de inwoners van Zuid-Afri-
ka te bevorderen.

In oorlogssituaties, zoals bijvoor-
beeld in het uiteengevallen Joegosla-
vië wil men alleen de partijen rond
de tafel krijgen, ten einde een oplos-
sing te vinden voor het geweld. Ter-
zake zijn er door de VN en door de
Europese Gemeenschap initiatieven
genomen.

In een overgangsperiode, wanneer er
een minderheidsregering is die de
plaats zal moeten ruimen voor een
regering die de wilsbeschikking van
de meerderheid weerspiegelt, is het
toch vanzelfsprekend dat er vanuit
het buitenland positieve impulsen
worden gegeven ten aanzien van het
zich ontwikkelende proces. Er zijn
verschillende politieke signalen ge-
weest waaruit bleek dat men de inge-
slagen weg apprecieerde.

De heer P. Van Grembergen : Dat
weet ik niet, dat kan worden overwo-
gen op het ogenblik dat het gesprek
met de beide partijen wordt gevoerd.
Dit kan hier niet dogmatisch worden
bepaald. In de huidige omstandighe-
den kunnen wij openingen maken
voor een gesprek, ervan uitgaande
dat de politieke evolutie volledig de-
mocratisch zal verlopen. Dit wordt
door sommigen gewaardeerd, ande-
ren hebben dan weer vooroordelen.
(Onderbreking door de heer Valke-
niers) Collega Valkeniers, zoals u
weet, roept men met geweld nog
meer geweld op. Omdat zij geen es-
calatie willen, doen de heer Mandela
en president De Klerk op massabij-
eenkomsten herhaaldelijk en soms
tevergeefs oproepen voor geweld-
loosheid. Niemand heeft ook maar
enig voordeel bij het gebruik van ge-
weld, waarvan onschuldige mensen
vaak het slachtoffer zijn. Welnu, al-
leen door het voeren van gesprekken
kunnen wij op een bescheiden manier
meewerken aan de evolutie in Zuid-
Afrika.

De heer J. Valkeniers : Zij zullen
zichzelf ontvoogden.

De heer P. Van Grembergen : Inder-
daad, zij zullen zichzelf ontvoogden.
Bij de uitwisseling van studenten heb
ik nooit begrepen waarom zwarte,
Afrikaanssprekende studenten aan
onze universiteiten niet werden toe-
gelaten. Het ware beter geweest, de-
ze studenten wel toe te laten, met het
oog op de uitbreiding van de zwarte
intelligentia die begrip zou hebben
voor Europa en die bij de veranderin-
gen in Zuid-Afrika een belangrijke
rol konden vervullen.

Kunnen wij echter, vlak voor een re-
geringswisseling die is gepland voor
1994, nog onderhandelen met de hui-
dige regering of moet worden ge-
wacht tot er een nieuwe democratisch
verkozen regering is ?

De Vlaamse regering kan de onder-
handelingen over een cultureel ak-
koord voorbereiden. Het spreekt
vanzelf dat de hele Zuidafrikaanse
bevolking bij deze onderhandelingen
moet worden betrokken, zonder on-
derscheid van kleur of ras.

De voorzitter : De minister-president
heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, ik heb dit debat met bij-
zondere aandacht gevolgd. Er zal
misschien terecht worden opgemerkt
dat dit mijn plicht is.

Mevrouw Aelvoet, de UNO gebruikt
Milosevic en Karadzic als gesprek-
spartners, maar tegelijkertijd zegt
men dat het eigenlijk oorlogsmisdadi-
gers zijn. Dit betekent evenwel niet
dat de UNO de misdaden of het sys-
teem aanvaardt, maar op het ogen-
blik zijn dit de enige personen waar-
mee kan worden onderhandeld. Ook
de heer Owen  en minister Claes on-
derhandelen met oorlogsmisdadi-
gers.

De heer P. Van Grembergen : Me-
vrouw Aelvoet, het verschil is zo sub-
tiel, er kan moeilijk een onderscheid
worden gemaakt. Voor de revolutio-
naire beweging in Zuid-Afrika aan-
vaardt ook de heer Mandela de rege-
ring De Klerk als de wettelijke rege-
ring, niet als een democratische rege-
ring. Er wordt alleen onderhandeld
over een verandering van het sys-
teem, over algemene verkiezingen en
over een overgangsregering. Ik zie
dus niet in waarom wij met deze rege-
ring geen cultureel akkoord zouden
kunnen sluiten, op voorwaarde even-
wel dat de vertegenwoordigers van
de zwarte bevolking bij de besprekin-
gen worden betrokken. De heer Van
der Maelen zegt dat de onderhande-
lingen nu moeten worden aangevat.

Het debat heeft plaats op het ogen-
blik dat de Vlaamse regering naar be-
sluitvorming toe groeit. Tijdens het
debat moet duidelijk blijken hoe en
op grond van welke argumenten een
beslissing werd genomen. Het parle-
ment heeft dus eerder een controle-
rende verantwoordelijkheid.

Ik deel de bezorgdheid van bijna ie-
dereen in dit halfrond voor de veran-
deringen in Zuid-Afrika.

De heer D. Van der Maelen : Met
het TEC ?

De vraag rijst of er reeds een volledig
nieuwe werkelijkheid tot stand is ge-
komen.
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Ik wordt bijna dagelijks geconfron-
teerd met eerlijke rechtzinnige vra-
gen van mensen uit economische,
universitaire en sociale kringen en
van leden van verschillende groepen
en bewegingen die aan de wederop-
bouw van Zuid-Afrika willen mee-
werken. De Executieve moet inspe-
len op een nieuwe werkelijkheid.

Daarstraks werd er gesproken over
de legitimiteit van de organen waar-
mee gesprekken worden gevoerd. Ik
zal hierover niet uitweiden. Een aan-
tal krachten hebben tijdelijk geop-
teerd voor een definitieve en onher-
roepelijke democratie op het vlak
van de besluitvorming, rekening hou-
dend met alle groepen in Zuid-Afri-
ka.

wet, bilateraal en multilateraal willen
invullen, niet alleen met regio’s maar
ook met staten in Europa en daarbui-
ten, is de consequentie dat wij onze
houding in grote mate moeten af-
stemmen op de politieke houding van
de Europese Gemeenschap.  Het
heeft geen zin en het is inconsequent,
vastberaden op te komen voor en in-
vulling te geven aan een Vlaams ex-
tern beleid indien er geen overeen-
stemming is met de standpunten van
de Europese Gemeenschap, wat in
de Europese Gemeenschap voorligt.

Ten tweede, het principieel akkoord
van begin juni om op 27 april 1994
verkiezingen uit te schrijven voor de
vorming van een grondwetgevende
vergadering waardoor Zuid-Afrika
een nieuwe democratische grondwet
krijgt, is ongetwijfeld historisch te
noemen.

Begin juni 1993 hebben de Europese
lidstaten en de Europese Commissie
de situatie in Zuid-Afrika besproken.
Zodra er een akkoord is over een
voorlopige uitvoerende raad die de
verkiezingen van 1994 effectief zal
voorbereiden, is de Europese Ge-
meenschap bereid mee te werken aan
de wederopbouw van de Zuidafri-
kaanse economie aan de algemene
opbouw van Zuid-Afrika, zodra er
een akkoord is over een voorlopig
uitvoerende raad die de verkiezingen
van 1994 effectief zal voorbereiden.
Er wordt verwacht dat ook de We-
reldbank en het Internationaal Mo-
netair Fonds de banden met Zuid-
Afrika nauwer zullen aanhalen.

heid, van de inspanningen om te ko-
men tot een democratie en van het
feit dat het geen land van beloften
maar wel een land met grote moge-
lijkheden is, rekening houdende met
het standpunt van de Europese Ge-
meenschap en met onze mogelijkhe-
den tegenover Zuid-Afrika, ben ik
van oordeel dat de Vlaamse regering
zich degelijk moet voorbereiden op
de nieuwe evolutie in dit land met
het oog op een volwaardig partners-
hip dat de traditionele kenmerken
van een culturele samenwerking
overschrijdt. Het gaat niet langer om
een louter culturele overeenkomst.
Er moet een volledige gelijkwaardig-
heid in acht worden genomen van
alle bevolkingsgroepen en er moet
rekening worden gehouden met de
democratische werkelijkheid ter
plaatse. Wij zullen niet opnieuw on-
derhandelingen aanknopen om te ko-
men tot een reproduktie van het hui-
dige culturele akkoord.

Om werkelijk van een nieuw consti-
tutioneel feit te kunnen spreken, zal
op 25 juni moeten blijken of dit voor-
lopig akkoord effectief en principieel
onderbouwd is en of het wordt gedra-
gen wordt door alle betrokken partij-
en en organisaties.

De eigenlijke richtlijnen en de proce-
dures voor het  uitschrijven van
grondwetgevende verkiezingen,
moeten nog worden uitgewerkt. Ik
beschouw dus het principieel ak-
koord van begin juni als een zeer be-
langrijk nieuw gegeven, gebaseerd op
de wil om de democratie volledig, on-
verkort maar waarschijnlijk niet zon-
der moeilijkheden haar intrede te la-
ten doen. Tijdens de volgende dagen
zal blijken of dit principieel akkoord
ook een nieuw constitutioneel feit is.

De belangstelling voor Zuid-Afrika
is inderdaad zeer groot. Uit het debat
is echter gebleken dat wij niet te sym-
bolisch mogen denken dat er in de
wereld één land van belofte is omdat
dan de ontnuchtering zeer groot kan
zijn. Uit een aantal contacten is in
ieder geval gebleken dat Zuid-Afrika
door de zogenaamde nieuwe econo-
mische werkelijkheid nog geen land
van belofte wordt. Er zijn gesprek-
ken gevoerd over de export- en de
importcijfers. Zuid-Afrika exporteert
inderdaad naar veel landen. In Euro-
pa en in de rest van de wereld is er
echter veel hypocrisie.

Ik wens de beraadslaging met mijn
collega’s in de Vlaamse regering te
versnellen, rekening houdende met
de huidige evolutie. Van zodra in
Zuid-Afrika een definitief politiek
akkoord is bereikt over de grote lij-
nen van een nieuw grondwettelijk
model met daaraan gekoppeld een
datum van de eerste vrije verkiezin-
gen, zal de Vlaamse regering een dui-
delijk positief signaal geven door
principieel te beslissen de betrekkin-
gen met Zuid-Afrika te normaliseren
in een breder verband dan het louter
culturele zoals dat tot nu toe het ge-
val was. De concrete uitvoering zal
mede de kern zijn van het beraad in
de Vlaamse regering. (Applaus)

De voorzitter : De heer Suykerbuyk
heeft het woord.

Ten derde, In Vlaanderen is er be-
grip voor de Zuidafrikaanse werke-
lijkheid. Het zou bijzonder inconse-
quent zijn het standpunt van de
Vlaamse regering in Europa te verde-
digen.

Mijnheer Valkeniers, ik ga de landen
niet opsommen die enerzijds grote
principes aanhouden en die ander-
zijds met de bijbel in de hand heel
andere dingen doet dan ze verkondi-
gen.

Indien wij de externe relaties, inge-
schreven in artikel 68 van de Grond-

Zo kom ik tot wat ons als Vlaamse
regering concreet te doen staat. In
het licht van de gewijzigde werkelijk-

De heer H. Suykerbuyk (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, indien
men zou vragen of ik een gedetail-
leerd antwoord heb gekregen dan
moet ik zeggen op mijn honger te zijn
gebleven. Ik heb begrepen van de
voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve dat de ontwikkelingen belangrijk
genoeg zijn om een signaal te geven.
Ik zal de voorzitter niet vragen wan-
neer men met de beraadslaging be-
gint. Morgen of volgende week ? Ik
vertrouw er op dat wat werd aange-
kondigd, ook zal gebeuren.
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Mijnheer de minister-president, u
hebt gezegd dat het voor de executie-
ve interessant is te vernemen wat de
Vlaamse Raad denkt over de betrek-
kingen tussen Zuid-Afrika en Vlaan-
deren. Ik wil niet op mijn beurt de
synthese maken van alles wat werd
gezegd. Ik stel echter vast dat ieder-
een hier blijkbaar met een Zuid-Afri-
ka-syndroom zit in die zin, dat ieder-
een geneigd is op de een of andere
wijze met dat land in contact te tre-
den. Dat kan voor sommigen zijn om
bepaalde banden terug op te nemen,
voor anderen om zich af te reageren.
Dat is het grote verschil van mening
dat in de Vlaamse Raad deze namid-
dag naar voren is gekomen. Op zich
is het niet dramatisch dat men ten
aanzien van de te voeren Zuid-Afri-
ka-politiek van mening verschilt. Dat
belet mij echter niet om vast te stel-
len dat het debat in de stijl was van
ja, maar ! Collega Van der Maelen
heeft een poort opengezet met de no-
dige reserves. Het is niet logisch, hier
richt ik mij tot de vertegenwoordigers
van de Vlaams Blok, dat men de zelf-
standigheid van Zuid-Afrika in een
zekere mate wil erkennen maar dat
men de huidige evolutie niet goed-
keurt. Vanuit onze zelfstandigheid
moeten wij de zelfstandigheid van an-
deren erkennen. Dat is de enige basis
waarop wij tot goede betrekkingen
kunnen komen. In die zin ben ik ge-
lukkig met het antwoord van de mi-
nister-president die heeft gezegd dat
de inhoud van de contacten niet lou-
ter cultureel mogen zijn. Mijnheer de
voorzitter, ik heb er zelf voor gepleit
dat dit niet het geval zou zijn. Ik hoor
ook niet graag de term eng cultureel
als zou het culturele op zich geen
waarde hebben. Dit is een waarde op
zich. Het is hier tijdens discussies
over culturele akkoorden al vaak ge-
zegd dat op een bredere basis moet
worden gewerkt.

De heer P. Van Grembergen : Vaak
zijn de culturen het enige vrijheidsge-
geven dat nog overblijft.

De heer H. Suykerbuyk : Dat is wat
ik getracht heb te zeggen. Ik wil hier
geen vragen stellen bij de semantiek
van de verdragsrechtelijke bevoegd-
heid. Dat komt hier in feite niet ter
sprake. Of wij de bevoegdheid heb-
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ben of niet, wij kunnen akkoorden
afsluiten ,zoals wij in het verleden
zovele malen hebben gedaan, ook
met Zuid-Afrika. Ik wil er op wijzen
dat het hier niet om een verdrag gaat
maar wel een akkoord. Dat is juri-
disch iets heel anders. Het belang-
rijkste is dat iedereen hier blijkt te
erkennen dat er in Zuid-Afrika een
nieuwe werkelijkheid is, namelijk de-
ze van vier bevolkingsgroepen. De
zwarten, de blanken, de kleurlingen
en de Indiërs. In de mate dat men de
vierkleurigheid van deze samenleving
aanvaardt is dat de nieuwe realiteit,
het nieuwe Zuid-Afrika. Het is met
die nieuwe realiteit dat wij moeten
rekening houden wanneer wij komen
tot een nieuw akkoord dat breder is
dan het louter culturele. Daarom was
dit debat verhelderend ook al blijft
de toon van de selectiviteit bestaan.
Er is nog altijd het gevoelen dat
Zuid-Afrika, dat evenzeer als elk an-
der land recht heeft op een rechtvaar-
dige publieke opinie, deze niet naar
zich kan toehalen omdat velen in
haar benadering selectief zijn, omdat
men wel altijd iets weet te zeggen
over het verleden, niet inziende met
welke ongelooflijke moed De Klerk
tracht te lukken. Sommigen hebben
mij de indruk gegeven dat zij niet
graag hebben dat hij zou lukken.

Mevrouw M. Aelvoet : Dat is juist.

De heer H. Suykerbuyk : Ik kan mij
natuurlijk vergissen. Ik hoop dat ik
mij vergis.

De heer J. Geysels : Gij hebt regerin-
gen gesteund in het Oostblok. Zelfs
nucleaire machten. Wij hebben daar
altijd tegen geprotesteerd.

De heer H. Suykerbuyk : De morali-
serende toon die men aanslaat ;
stoort mij. In Zuid-Afrika is natuur-
lijk veel gebeurd, dat men terecht af-
wijst. De minister-president heeft ge-
lijk wanneer hij zegt dat wij moeten
ophouden met te zeggen dat het een
land van belofte is. Maar, wij moeten
ook ophouden hypocriet te doen en
te zeggen dat het een land van ver-
doemden is. ook dat is niet waar. De
werkelijkheid is ingewikkelder dan
dat. Sommige sprekers hebben een
gebrek aan objectiviteit en een mate
van selectiviteit vertoont. De hypo-

crisie tegenover Zuid-Afrika gaat in
beide richtingen. Enerzijds zegt men
dat het een land van beloften is en
anderzijds zegt men dat het een land
is dat te eeuwigen dage moet achter-
volgd blijven omwille van een episo-
de in de geschiedenis die inderdaad
niet van de fraaiste was. De geschie-
denis kan verbeteren. De bewijzen
daarvan zijn er.

Mijnheer de voorzitter, daarom vind
ik het goed dat er een debat wordt
gehouden. Er bestaan nog steeds
grondige meningsverschillen. Er is
een verschil in toonzetting. Ik hoop
dat de verschillende opinies van de
diverse fracties de minister-president
er zullen toe aanzetten om in de exe-
cutieve een beslissing te nemen in de
richting die wij hebben vooropgesteld
en in de geest van wat hij heeft ge-
zegd, namelijk dat er een nieuwe
start zal worden gegeven aan de be-
trekkingen met Zuid-Afrika. (Ap-
plaus)

De voorzitter : De heer Valkeniers
heeft het woord.

De heer J. Valkeniers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, ik ben
blij dat de minister-president zich in
een positieve zin uitlaat over ons
voorstel. Zoals de heer Suykerbuyk
heeft gezegd, willen wij de samen-
werking verder zien dan het louter
culturele. Ik heb zo net gesproken
over het samenwerkingsakkoord tus-
sen Namibië en Zuid-Afrika waarin
wetenschap en onderwijs zijn opge-
nomen. Daar ziet men ook de nood-
zaak in om de zaken ruimer te zien.

Ik meen niet dat het wijs is te wach-
ten tot er een democratisch verkozen
regering is. Wat belet ons om van-
daag rond de tafel te gaan zitten en
in de commissie de mogelijke uitbrei-
ding van het akkoord onder ogen te
nemen ? Toen ik verleden jaar in sep-
tember in Zuid-Afrika was, werd
door de provincieadministrateur van
de Kaapprovincie de eerste niet-blan-
ke burgemeester de heer Frank
Arendse, benoemd. Frank Arendse
is een kleurling, een zelfstandige. Ik
ben hem toen gaan opzoeken. Het
eerste wat hij vroeg was of ik geen
kans zag om de ene of de andere
organisatie in België te motiveren om
huizen te bouwen. De Bouworde had
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mij net voordien gezegd dat zij hun
activiteiten naar Zuid-Afrika wilden
uitbreiden. Ondertussen was ik be-
middelaar bij verschillende contac-
ten. Zij zijn jammer genoeg afge-
sprongen omdat een bepaalde orga-
nisatie die financiële middelen had
toegezegd, op haar beslissing is te-
ruggekomen. Zij acht het niet langer
mogelijk tussen te komen omdat ook
daar de politiek al begint te spelen.
Bepaalde organisaties hebben in
Zuid-Afrika reeds vertakkingen of
samenwerkingsakkoorden en zijn se-
lectief in het steunen van organisa-
ties. Wij hebben ontwikkelingspro-
jecten voorbereid en hebben contac-
ten gehad met federaal minister De-
rycke die zegt dat er wel geld is maar
dat hij alleen maar steun kan verle-
nen op voorwaarde dat het ANC ak-
koord gaat. Ik heb daarna contact
opgenomen met de heer Arendse die
ondertussen een persoonlijke vriend
van mij is geworden en met zijn voor-
ganger de heer Mac William Smith.
Deze heren zijn gaan praten met het
ANC. Oud dominee Boesak, de
voorzitter van het ANC van de Kaap-
provincie, heeft laten weten dat het

niet mogelijk is alvorens er een de-
mocratisch verkozen regering is.
Vanuit Europa laat men dus voelen
dat er zonder het ANC  niets kan ge-
beuren.

In de loop van de voorbije week heb
ik vernomen dat zowel de heer
Arendse als de heer Smith nu zijn
aangesloten bij het ANC. Vanuit Eu-
ropa zijn wij immers bezig via de Eu-
ropese Gemeenschap, via het Inter-
nationaal Monetair Fonds en de We-
reldbank het ANC te legitimeren als
zijnde de bestuurder van Zuid-Afri-
ka. Het gevolg is dat een van de or-
ganisaties die beloofd hadden om fi-
nancieel mee te werken aan het
bouwproject van de Bouworde heeft
afgehaakt daar hun organisatie niet
met het ANC werkt. Ingevolge onze
houding wordt er in dit land een zui-
lenpolitiek ingevoerd. Ik betreur dat
ten zeerste. Het ogenblik is gekomen
om binnen de commissie het vroege-
re akkoord te evalueren, om te zien
in hoeverre het moet worden aange-
past en hoe het moet worden uitge-
breid. De vraag rijst ook wat wij kun-
nen bieden in het kader van het ak-
koord. Wanneer aan Afrikaners
wordt gevraagd mede te werken dan

De interpellatie van CVP-Senator Herman Suykerbuyk, ondervoorzitter van de
Raad, rechts vooraan staand, over de houding van de Vlaamse regering naar
aanleiding van de recente ontwikkelingen in Zuid-Afrika, groeide uit tot een belang-
riyk  debat
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moeten zij ook nog geïnteresseerd
zijn. Momenteel moet er niet te veel
omhaal worden gemaakt over de
vraag met wie wij nu moeten of mo-
gen praten. Wij moeten in eerste in-
stantie kijken naar wie geïnteresseerd
is. Met die groepen moet worden ge-
praat, of zij nu tot de Nationale Partij
behoren of niet, of het blanken of
kleurlingen zijn. Dames en heren van
Agalev, jullie zijn toch democraten
en jullie willen toch niemand van het
gesprek uitsluiten. Wanneer ik Aga-
lev daarstraks heb gehoord bleek het
of er mag niet worden gepraat met
de Nationale Partij. Jullie uitlatingen
waren zeer duidelijk. Geen gesprek-
ken alvorens een multi-raciale demo-
cratisch verkozen regering aan de
macht is.

Mevrouw M. Aelvoet : Wij hebben
gezegd dat er van nu af aan zendin-
gen ter plaatse kunnen gaan. De con-
tacten kunnen worden vermenigvul-
digd. Mijnheer Valkeniers, u luistert
niet. U gooit alles op één hoop. Iets
wat u niet wil horen, hoort u ook
niet. Ik heb ook gezegd dat voorbe-
reidende gesprekken in de zin van
het voorbereiden van onderhandelin-
gen ten vroegste kunnen  op het mo-
ment dat er een overgangsregering is,
de fameuze TEC, die nog niet eens
bestaat. Ik heb nog gezegd dat het
uitwerken van een slotakkoord maar
kan met een legitiem verkozen rege-
ring.

De heer J. Valkeniers : Wat heb ik
anders gezegd ?

De heer J. Geysels : Wat heb ik ge-
zegd ?

De heer J. Valkeniers : Ik zeg dat
wij kunnen gaan praten met diegenen
die geïnteresseerd zijn, tot welke
groep ze ook behoren. Ik wens nie-
mand uit te sluiten.

De heer D. Van der Maelen : Wie
heeft iets anders gezegd ?

De heer J. Valkeniers : Jullie willen
dat er geen akkoord komt vooraleer
er een multi-raciale regering is.

De voorzitter : De heer Van der
Maelen heeft het woord.

De heer D. Van der Maelen (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, ik
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heb heel de namiddag het gevoelen
gehad dat iedereen hier spreekt van
uit zijn loopgraven, ogenschijnlijk
met in het achterhoofd vastgeroeste
ideeën over de standpunten van de
anderen. Ik ben begonnen met te
zeggen dat de situatie in Zuid-Afrika
veranderd is en dat ze opnieuw moet
worden bekeken. Daarna heb ik wil-
len zeggen dat men zich in Zuid-Afri-
ka op een cruciaal moment met een
bijzonder moeilijke overgangsproble-
matiek bevindt. De conclusie die ik
daaruit trek is dat men omzichtig te-
werk moet gaan wanneer men zich
van buiten uit tot Zuid-Afrika wendt.

echter gebeuren op een evenwichtige
wijze en met iedereen zodat geen en-
kele van de nu in Zuid-Afrika aanwe-
zige groeperingen ons van partijdig-
heid kunnen beschuldigen.

Mijnheer de voorzitter, laten wij ho-
pen dat het niet bij woorden blijft
maar dat men tot daden overgaat.

De voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

De minister-president heeft op een
bijzonder handige en omzichtige ma-
nier geantwoord. Ik heb geen enkel
probleem met wat hij heeft gezegd.
Ik heb er het volste vertrouwen in
dat de Vlaamse regering bij het bepa-
len van haar standpunt rekening zal
houden met deze gevoeligheden.
PWW

De heer PlatteauDe voorzitter :
heeft het woord.

Omzichtig zijn houdt twee zaken in.

Ten eerste, moeten wij voorzichtig
zijn met taalkundige en culturele as-
pecten. Wij zelf weten hoe gevoelig
dit in ons land ligt. Hoe lang onze
tenen zijn als iemand van buiten uit
zich met dit soort zaken bemoeit.
Laat Vlaanderen niet de fout begaan
die anderen in het verleden vaak heb-
ben begaan ten aanzien van België
en Vlaanderen. Laat ons de taalkun-
dige en culturele strijd die er in Zuid-
Afrika bestaat aanmoedigen.

De heer S. Platteau (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, ik ben niet
ongelukkig met het antwoord van de
minister-president. Ik had wel meer
duidelijkheid gewenst. Ik kan echter
begrijpen dat de materie zeer delicaat
is.

De heer F. Dewinter (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, in tegenstel-
ling tot bepaalde andere sprekers ben
ik niet zo gelukkig met het antwoord
van de minister-president. Niet al-
leen omdat het onduidelijk is maar
ook omdat men meent te moeten on-
derstrepen dat er enkel een cultureel
akkoord kan zijn nadat bepaalde
voorwaarden zijn vervuld. Dat het
antwoord onduidelijk was, bewijzen
de uitspraken van de SP en de heer
Suykerbuyk die hebben gezegd dat
er wel iets in zat maar dat er mis-
schien een dag te vroeg over het on-
derwerp werd ge’ïnterpelleerd,  aan-
gezien het morgen in de Vlaamse
Executieve wordt besproken. Dat
wist ik niet.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik ga er van uit dat iedereen in
de Vlaamse Raad idem dito heeft ge-
daan. Mijn antwoord was vrij duide-
lijk.

Ten tweede, is er in het land een
fragiel democratiseringsproces aan
de gang. Dat wil zeggen dat men nu
onder geen enkel beding enkel en al-
leen met een regering waarin de Na-
tionale Partij is vertegenwoordigd,
gesprekken over een nieuw akkoord
kan beginnen. Dit kan dodelijk zijn
voor het democratiseringsproces dat
aan de gang is en kan op termijn na-
delig zijn voor de belangen van
Vlaanderen. Want als het democrati-
seringsproces zich doorzet, dan zul-
len er gedeelde machthebbers zijn.
Mevrouw Aelvoet en ook anderen
hebben het gezegd, er komt na de
verkiezingen een regering van natio-
nale verzoening. Wij zullen het dan
verkorven hebben bij degenen die de
meerderheid zullen vertegenwoordi-
gen in de nieuwe regering.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer Dewinter, het is uitstekend dat
de Vlaamse Raad kan beraadslagen
alvorens de regering tot een beslis-
sing komt. Toen er omtrent het plaat-
sen van de raketten een beslissing
moest worden genomen, heeft men
de regering verweten dat zij dit deed
zonder dat het parlement enige in-
spraak had. De Vlaamse regering zal
morgen al of niet een beslissing ne-
men. Een debat achteraf behoort ook
tot de mogelijkheden.

De heer F. Dewinter : Mijnheer Van
Grembergen, u zult het met mij eens
zijn dat een debat dat niet onmiddel-
lijk wordt afgesloten met een motie
waarover de voltallige Raad zich uit-
spreekt, alleen maar de mening van
de diverse sprekers weergeeft en niet
deze van de Vlaamse Raad. Laat ons
deze technische discussie echter even
achterwege laten.

Ik herhaal nogmaals dat ik er geen
enkel bezwaar tegen heb om nu reeds
contacten te leggen en voorbereiden-
de gesprekken te voeren. Dit moet

De heer S. Platteau : Ik heb zeer
goed geluisterd, mijnheer de minis-
ter-president. Ik herhaal dat ik niet
ongelukkig ben met uw antwoord
maar dat ik meer duidelijkheid had
gewenst. Er is een deur geopend .
Dat is mijn vreugde. Mijn verdriet is
dat u alles hebt ingekapseld met zeer
parlementaire bewoordingen of, zo-
als de heer Van der Maelen heeft
gezegd, met zeer diplomatieke be-
woordingen. Wij vragen dat het ak-
koord terug wordt opgenomen. Wij
kunnen dat omdat Zuid-Afrika door
de internationale gemeenschap wordt
erkend als een soevereine staat.
ANC-leider Mandela erkent de presi-
dent van Zuid-Afrika als dé presi-
dent. Dat is belangrijk. Het akkoord
kan onmiddellijk weer worden opge-
nomen op voorwaarde dat alle ge-
meenschappen erbij worden betrok-
ken. Ik herhaal dat het geen relatie
is van blank tot blank maar dat de
meerderheid van de Afrikaners bruin
en zwart zijn. De taal van het volk
moet in het akkoord worden terugge-
vonden.

Ik plaats vele vraagtekens bij de ma-
nier waarop men Zuid-Afrika tot een
soort paradijs op aarde wenst te her-
schapen, namelijk door het uitschrij-
ven van multiraciale verkiezingen.
Het is hypocriet en politiek volko-
men fout om onze westerse democra-
tieën in Zuid-Afrika te willen inplan-
ten. Wij weten zeer goed wat het ge-
volg hiervan zal zijn.
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Door multiraciale verkiezingen waar-
aan iedereen moet kunnen deelne-
men, komt het ANC  zeker aan de
macht, omdat zij nu eenmaal een nu-
merieke meerderheid betekenen in
Zuid-Afrika. Het is fout om het one
man one vote principe in Zuid-Afrika
te willen toepassen. Ik citeer een uit-
spraak van oud-secretaris-generaal
Josef Luns van de NAVO, namelijk
: One vote, one man, one vote once

of een stem, een man, een keer en
daarna nooit meer. Ik vrees dat dit
het spijtige lot van Zuid-Afrika zal
zijn. Ik vraag toch enige realiteitszin
en dat men zich niet laat vangen door
deze holle zogenaamd democratische
retoriek die er in feite geen is, maar
die Zuid-Afrika regelrecht duwt naar
de eenpartijstaat, naar de dictatuur,
met een regime zoals we er helaas al
te veel hebben meegemaakt in Afri-
ka. Denk maar aan het Oeganda van
Amin Dada, het Centraalafrikaanse
Keizerrijk van Bokassa, het Ethiopië
van Mengistu en helaas ook recente-
lijk Namibië. We moeten dit probe-
ren te voorkomen. Ik hoop dat we
voldoende realiteitszin kunnen op-
brengen om aan te duiden dat dit niet
de toekomst van Zuid-Afrika kan
zijn. We moeten de blanken nu, nog
voor de verkiezingen, kunnen zeggen
dat zij nog een rol te vervullen heb-
ben, dat zij niet alleen het recht,
maar de plicht hebben om het lot van
dat land in handen te blijven houden.
Ik herhaal dat ik niet meedoe met de
weg met de blanken-politiek van
sommige andere partijen in en buiten
West-Europa. Wij moeten van hier-
uit, ondanks alle schuldcomplexen
waarmee men ons probeert op te za-
delen, de blanken durven steunen,
onder meer door culturele akkoor-
den, door economische relaties en
politieke steun.

Ik spreek om te eindigen nog de hoop
uit dat wij de beslissingen die bepaal-
de partijen hier naar voren hebben
gebracht en de voorstellen die wer-
den geformuleerd om te streven naar
het multiraciale kiessysteem over en-
kele jaren niet zullen betreuren en
dat wij dan in het federale parlement
geen debat zullen moeten voeren
over het al  dan niet  sturen van
Blauwhelmen om de chaos die tot
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stand zal zijn gekomen na de fameuze
one man, one vote verkiezingen te
helpen opruimen. (Applaus bij het
W
De voorzitter : Mevrouw Aelvoet
heeft het woord.

Mevrouw M. Aelvoet (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, het ant-
woord van de minister-president was
voldoende klaar om de volgende con-
clusies te kunnen trekken.

verduidelijking. In verband met de
fameuze selectieve verontwaardiging
wordt er steevast in onze richting ge-
keken. De groenen hebben op geen
enkel niveau deelgenomen aan het
sluiten van akkoorden, noch met
Oostbloklanden, noch met China of
met wie dan ook. Wij hebben inte-
gendeel in verband met China zeer
sterk geprotesteerd tegen een snelle
hervatting van de economische be-
trekkingen.

Ten eerste, de Vlaamse regering stelt
vast dat de aankondiging van de ver-
kiezingsdatum, hoewel historisch be-
langrijk, op zich onvoldoende is als
uitdrukking van een politiek inhou-
delij k basisakkoord.

De heer J. Valkeniers : U hebt alleen
maar de oud-communisten verwel-
komd in uw rangen !

Ten tweede, moet er nog een prin-
ciepsakkoord komen.

Ten derde, en daar wordt de link ge-
maakt met de houding die begin juni
door de EG is ingenomen, moet er
ook een akkoord zijn over een over-
gangs-uitvoerende raad. Anders
krijgt men het onoplosbare probleem
dat men effectief niet met een min-
derheidsregering aan tafel kan zitten
en dat alle andere elementen die wor-
den aangereikt zoals dat men maar
aan de tafel moet gaan zitten met
degenen die bereid zijn te praten,
niet relevant zijn. Wij moeten inder-
daad niet kiezen met wie we aan tafel
gaan zitten, wij moeten Zuid-Afrika
eerst zelf laten kiezen over haar eigen
samenstelling. Dan is er geen discus-
sie over wie terecht of ten onrechte
wordt geprivilegieerd. Dat is de grote
lijn. Ik heb hiermee dus geen moeite,
maar men moet de verschillende za-
ken duidelijk onderscheiden.

Mevrouw M. Aelvoet : Mijnheer
Valkeniers, op dergelijke onzin ant-
woord ik niet. U verwijt mij een te
grote subtiliteit aan de dag te leggen,
maar het gebrek aan subtiliteit in uw
redeneringen grenst werkelijk aan
het ongelooflijke.

Selectieve verontwaardiging hoort
niet in ons kamp thuis. Er zijn op
deze banken geen communisten te
bespeuren. Wie zich bij ons aansluit,
doet dit omwille van ons programma,
van onze doelstellingen en werkme-
thodes.

Het is dus, mijnheer Suykerbuyk,
geen semantiek te zeggen met wie
men zal praten of met wie men ak-
koorden of verdragen zal sluiten,
maar het gaat om een duidelijk poli-
tiek engagement en een politieke
analyse.

De heer H. Suykerbuyk : Wanneer
ik het woord semantiek gebruik, heb
ik het natuurlijk over het verschil tus-
sen een akkoord of een verdrag en
niet over de tegenpartijen, want dat
is natuurlijk politiek.

Ik heb tijdens mijn bezoeken aan
Zuid-Afrika met iedereen gepraat. Ik
heb gesprekken gevoerd met leden
van de Nationale Partij, van de Con-
servatieve Partij, van ANC,  Incata,
PSC, de Liberale Partij, enzovoort.
Ik heb al het mogelijke gedaan om
mij op alle fronten te informeren.
Dat betekent echter niet, en dat is de
historische waarheid van de evolutie
in Zuid-Afrika, dat er nu een meer-
derheid is bij de blanken en overdon-
derend bij de zwarten om te zeggen
dat het apartheidssysteem geen toe-
komst had. Het systeem was geba-
seerd op uitsluiting. Het krasse van
de zaak is dat men ons, wanneer wij
pleiten voor een rustige aanpak, ver-
wijt dat wij met uitsluitingen willen
werken terwijl wij ons daar altijd ra-
dicaal tegen verzet hebben. Mijnheer
Platteau, het verbaast ons dat de Par-
tij van de Burger er geen graten inziet
om in Zuid-Afrika nu al te gaan on-
derhandelen en culturele akkoorden
te sluiten. De burgers van Zuid-Afri-
ka zullen u dankbaar zijn.

Mevrouw M. Aelvoet : Dat is een De heer S. Platteau : Wij willen dat
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doen onder de voorwaarden die ik
heb genoemd. Ik heb gezegd dat wij
oor hebben voor de taal van het volk
en met dat volk willen wij inderdaad
een akkoord sluiten.

Met redenen omklede moties

De voorzitter : Door de heren Suy-
kerbuyk en Valkeniers enerzijds en
door de heer Van der Maelen ander-
zijds werden tot besluit van deze in-
terpellatie twee met redenen omkle-
de moties aangekondigd. Ze moeten
uiterlijk 24 uur na de sluiting van de
vergadering zijn ingediend. Ze zullen
worden gedrukt en rondgedeeld. De
Raad zal zich daarover tijdens een
volgende plenaire vergadering moe-
ten uitspreken. Het incident is geslo-
ten.

BELEIDSBRIEF Gezinsbeleid
- 313 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

Debat

De voorzitter : Aan de orde is de Be-
leidsbrief Gezinsbeleid.

Het debat is geopend.

Mevrouw Leysen, verslaggever,
heeft het woord.

Mevrouw A. Leysen (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, naar aanlei-
ding van de Dag van de Krant op 28
april 1993 publiceerde De Standaard
de resultaten van een jongerenonder-
zoek. Een van de krantekoppen vatte
het krachtig samen : Jongeren gelo-
ven rotsvast in het huwelijk en wen-
sen een gezin. Precies op de dag dat
in de krant werd vermeld dat 80 per-
cent van de ondervraagde jongeren
in de toekomst meer nadruk van de
samenleving op het gezin wil, be-
sprak onze commissie de beleidsbrief
Gezinsbeleid van de minister van
Welzijn en Gezin. Dit document
moet het Internationaal Jaar van het
Gezin in 1994 voorbereiden. Een eer-
ste stap daartoe is een colloquium in
oktober 1993 over de rol en de plaats
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van het gezin in onze samenleving.

Bij de toelichting benadrukte de mi-
nister dat de beleidsbrief twee be-
langrijke duidelijk te onderscheiden
delen bevat namelijk een weten-
schappelijke uiteenzetting over de rol
en de plaats van het gezin in onze
samenleving en een deel waarin de
beleidsopties van de minister worden
opgenomen. Zij vroeg dat de com-
missie deze beleidsopties op een con-
structieve manier zou bespreken en
oriënteren.

In de probleemstelling van de be-
leidsbrief wordt het gezin vanuit vier
belangrijke invalshoeken benaderd :
gezin en gezinsvorming, gezin en ver-
oudering, gezin en arbeid en gezin en
welzijn. In een laatste deel doet de
minister een aantal concrete voorstel-
len inzake een Vlaams gezinsbeleid.

In de commissie werd een geanimeer-
de discussie gevoerd. Ik breng u ver-
slag uit van de belangrijkste discus-
siepunten. Voor meer details verwijs
ik naar het schriftelijk verslag.

Er werd gevraagd of de mensen niet
te snel een beroep doen op de door
de overheid georganiseerde diensten.
Deze vraag werd geïllustreerd met
enkele voorbeelden.

Verschillende commissieleden waar-
deerden het dat deze beleidsbrief we-
tenschappelijk goed is onderbouwd
en drukten de wens uit deze gegevens
up to date te houden. De beleidsvisie
van de minister beperkte zich niet tot
de gemeenschapsbevoegdheden, er
werden ook voorstellen voor het fe-
derale niveau geformuleerd. De com-
missie was het erover eens dat het
gezinsbeleid zich niet beperkt tot de
bevoegdheid van de minister van
Welzijn. Ook andere departementen,
zoals Onderwijs, Tewerkstelling en
Huisvesting zijn hierbij betrokken.
Alle beleidsmaatregelen moeten op
hun gezinsvriendelij kheid worden
onderzocht. Gezinseffectrapporte-
ring is voor de commissie erg belang-
rijk.

De commissie pleitte voor een goed
overleg tussen het federale en het ge-
meenschapsniveau. De noodzaak
hiervan werd aangetoond door een
aantal voorbeelden, zoals echtschei-
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dingsprocedures, fiscale en tewerk-
stellingsmaatregelen.

Over het harmonieus samengaan van
gezin en arbeid werd ruim van ge-
dachten gewisseld. Een flexibele ar-
beidstijd kan een aantal problemen
oplossen. Sommigen waren het er
over eens dat zowel de huishoudelij-
ke taken als de beroepsbezigheden
evenwaardig dienen te worden be-
handeld .

Wanneer de minister het heeft over
anderhalve job per gezin, mag dit
niet automatisch betekenen dat de
man full-time en de vrouw half-time
werkt. Herverdeling van de beschik-
bare arbeidsduur over alle werkne-
mers moet worden overwogen.

De minister hield een pleidooi om de
kinderbijslag te vervangen door een
kindervergoeding. Bij kinderbijslag is
de toekenning van het bedrag afhan-
kelij k van beroepscategorieën. Kin-
dervergoeding is een eenvormig sys-
teem zonder onderscheid in de rang
van het kind. Bij kinderbijslag is de
ouder de rechthebbende, bij kinder-
vergoeding het kind. Hierover ont-
stond een boeiende gedachtenwisse-
ling, maar een debat ten gronde zal
nog moeten worden gevoerd, ook op
het federale niveau.

Een belangrijk thema in de discussie
was de vergrijzing van de bevolking.
Een aantal commissieleden vroegen
een meer genuanceerd denken over
de groep bejaarden. Meer en meer
mensen worden immers gezond ou-
der. Zij wensen dan ook op een actie-
ve wijze te worden betrokken bij het
maatschappelijk leven. Er werd daar-
bij gevraagd of de overheid een nata-
liteitspolitiek moet voeren. De minis-
ter verwees naar enkele voorbeelden
uit het buitenland. Immers, de prog-
noses tot 2040-2050 wijzen uit dat de
druk op de alsmaar kleiner wordende
actieve bevolking dermate groot zal
worden dat zij nauwelijks nog in staat
zal zijn om de pensioenlast en de wel-
zijns- en gezondheidszorg te dragen.
Zowel de minister als de commissie-
leden waren het er over eens dat de
kinderopvang van groot belang is
voor de ontplooiing van alle gezinsle-
den. Er werden talrijke vragen ge-
steld over de wijze waarop de optie
uit de regeringsverklaring om meer
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kinderopvang te creëren, zal worden
gerealiseerd. Er werd unaniem be-
vestigd dat de kwaliteit van de op-
vang moet worden gewaarborgd. De
voor- en naschoolse opvang en de op-
vang van het zieke kind mag niet uit
het oog worden verloren. Een over-
leg met diverse departementen is dan
ook noodzakelijk.

Door een lid werd betreurd dat de
centra voor levens- en gezinsvragen,
die zich hebben gespecialiseerd in de
begeleiding van gezinnen, in deze be-
leidsbrief niet uitdrukkelijk worden
vermeld. Op de bedenking dat in de
beleidsbrief begrippen zoals indivi-
dualisme en egoïsme vaak als syno-
niem werden gebruikt, replikeerde
de minister dat binnen het gezin elk
individu de gelegenheid moet krijgen
om zijn eigen ontwikkeling te verze-
keren, in relatie tot de anderen.

De commissie drukte er haar tevre-
denheid over uit dat in deze beleids-
brief aan het begrip gezin een ruime,
open en actuele betekenis werd gege-
ven.

Tot slot willen wij deze bespreking
besluiten met het neerleggen van een
motie tot aanbeveling aan de Vlaam-
se Executieve. Het uitgangspunt
hierbij is de kernachtige zin uit het
Vlaamse regeerakkoord die ook in de
inleiding van deze beleidsbrief wordt
geciteerd : De kracht van een ge-
meenschap is onlosmakelijk verbon-
den met de kansen die aan het gezin
worden geboden. (Applaus)

De voorzitter : De
heeft het woord.

heer Anthuenis

De heer G. Anthuenis (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, in tijden
dat het gezin andere vormen heeft
aangenomen dan de klassieke gezins-
formule moet het beleid zich hierover
bezinnen. In haar beleidsbrief inzake
het gezinsbeleid vertrekt de minister
nochtans vanuit het klassieke gezin
en kwalificeert zij dit als het ideale
model dat verkiesbaar is boven alle
andere vormen van samenleven. Al
haar maatregelen zijn dan ook gesne-
den op de maat van dit model. Zij
geeft toe dat andere samenlevings-
vormen toenemen, maar zij stippelt

geen beleidslijnen uit voor de proble-
men waarmee deze samenlevingsvor-
men worden geconfronteerd. Wel
blijkt de minister intenties te hebben
om alle bevoegdheden inzake het ge-
zin bij één rechtbank te concentre-
ren. Dit is nochtans niet de bevoegd-
heid van de minister, noch van de
Executieve, maar van de federale re-
gering.

Sinds enkele jaren is uit de demogra-
fische vooruitzichten van zowel het
Nationaal Instituut voor de Statistiek
als van het Planbureau gebleken dat
de gerealiseerde vruchtbaarheid in
Vlaanderen momenteel te laag is om
op lange termijn te voorzien in de
vervanging van de generaties. Inder-
daad, vanaf het midden van de jaren
zestig liep het aantal geboorten sterk
terug om in 1985 een diepterecord
van 114.000 geboorten te bereiken.
Sedertdien groeit het aantal geboor-
ten terug aan.

De minister wil als antwoord op deze
vaststelling een gezinsbeleid voeren
dat een impact heeft op de vrucht-
baarheid van de bevolking. Zij wenst
namelijk een verdere stijging te reali-
seren .

Het succes van om het even welke
nataliteitspolitiek is altijd al zeer twij-
felachtig geweest. In 1928 kwam de
eerste wet op de gezinsvergoedingen
tot stand, ingegeven vanuit een uitge-
sproken natalistisch oogmerk. Zij
kwam er in een periode dat het ge-
boortecijfer voor het eerst ernstig
was gedaald. Het is echter duidelijk
geworden dat de invoering van de ge-
zinsbijslag - die toendertijd voor ve-
le mensen toch een belangrijke finan-
ciële meerinkomst moet zijn geweest
- weinig invloed uitoefende op het
aantal geboorten. Ook de verbeterin-
gen die werden aangebracht aan het
stelsel van de kinderbijslagen in de
afgelopen decennia hebben duidelijk
weinig invloed gehad op het aantal
kinderen dat ouders wensen.

Een van de maatregelen van dit ge-
zinsbeleid bestaat erin kinderbijsla-
gen te laten evolueren naar kinder-
vergoedingen. Eerst en vooral moe-
ten wij ons daarbij afvragen of deze
intentieverklaring thuishoort in een
beleidsbrief van een gemeenschaps-
minister. De materie van de kinder-

bijslagen is vooralsnog een federale
materie. Het is dan ook de nationale
minister van Sociale Zaken die ter
zake dergelijke intenties kan en mag
hebben.

De kindervergoedingen zouden wor-
den toegekend aan elk kind. Ze zou-
den eenvormig zijn voor de verschil-
lende stelsels van de sociale zeker-
heid en losstaan van de inkomenssi-
tuatie van de ouders. Het zou met
andere woorden een individueel
recht zijn van het kind, uitgaande van
het standpunt dat kind-zijn in deze
tijd een maatschappelijk risico is. De
hoogte van de vergoeding wordt be-
paald door de gemiddelde kost van
een aantal dagelijkse uitgaven die es-
sentieel zijn voor een goede ontwik-
keling, zoals voeding, kleding, huis-
vesting, opvang en ontspanning.
Naast de opportuniteit van deze
maatregel - waarop ik zo dadelijk
nog zal terugkomen - is er de vraag
hoeveel dit zal kosten en of dit be-
taalbaar zal zijn. In de beleidsbrief
werd hierop geen bedrag geplakt.
Wat betreft de opportuniteit is er de
verantwoordelijkheid van de ouders
voor de opvoeding van hun kinderen
en dus ook voor het voorzien in de
materiële behoeften van het kind.
Mensen die beslissen de zorg op zich
te nemen voor een of meerdere kin-
deren doen dit in het kader van een
samenlevingsvorm die gebaseerd is
op liefde en solidariteit. De maat-
schapppij heeft enkel als taak dege-
nen die hiertoe op eigen krachten
niet in staat zijn voldoende inkomen
te verschaffen opdat hun kinderwens
niet onvervuld zou blijven. In dit ka-
der meen ik dan ook dat inspannin-
gen moeten worden gedaan voor een-
oudergezinnen en gezinnen die eco-
nomisch zwak zijn. Dit is echter iets
anders dan elk kind, los van het inko-
men van de ouders, een vergoeding,
een leefgeld  geven. Ik betreur het
dan ook dat de minister in haar be-
leidsbrief eenoudergezinnen onmid-
dellijk kwalificeert als kansarme ge-
zinnen, zonder een beleidslijn uit te
tekenen voor de noden van deze
doelgroep. Dit is des te betreurens-
waardig omdat het Centrum voor So-
ciaal Beleid in een recent rapport
vaststelde dat eenoudergezinnen
vaak bestaansonzeker zijn en deze
bestaansonzekerheid zeer moeilijk
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ontgroeien.

Het probleem van de toekomst inza-
ke gezinsbeleid spitst zich toe op de
opvang van de kinderen enerzijds en
de zorg voor de hulpbehoevende be-
jaarden anderzij  ds.

De toenemende beroepsactiviteit van
de vrouw heeft de vraag naar kinder-
opvang gevoelig doen stijgen en deze
tendens wordt in de toekomst nog
verder gezet. Voor 1993 zou Kind en
Gezin 1.500 bij komende opvang-
plaatsen hebben gecreëerd. Ik meen
dat in deze sector de zelfstandige op-
vangmoeders en -vaders een rol kun-
nen en moeten spelen. Omwille van
de rigiede wetgeving laten velen na
zich als zelfstandige opvangouder te
vestigen. Een versoepeling van deze
regelgeving - met voldoende waar-
borgen voor een kwalitatieve opvang
- kan hier ongetwijfeld een belang-
rijke dynamiek van tewerkstelling en
opvang tot stand brengen. De minis-
ter zwijgt opvallend over de moge-
lijkheid van bedrijfscrèches. In de
Verenigde Staten wordt op dit vlak
een stimulerend beleid gevoerd. Be-
drijven die crèches organiseren, ont-
vangen een label, een soort erken-
ning voor bedrijven die zich op dat
vlak inzetten voor hun werknemers
en hun gezin. Ook deze vorm van
privé-initiatief zou door elk gezinsbe-
leid moeten worden gestimuleerd.

Wat betreft de buitenschoolse op-
vang wil men een geïntegreerd beleid
ontwikkelen dat rekening houdt met
de belevingswereld van de kinderen
met een duidelijk onderscheid tussen
schooltijd en speeltijd. Er bestaat
hierover reeds seder een jaar een rap-
port, waarmee echter nog niets is
aangevangen, wat ik ten zeerste be-
treur. Ik verwacht van de minister ter
zake onverwijld nieuwe initiatieven.
De voorstellen van de minister inza-
ke het samengaan van arbeid en ge-
zinsleven zijn interessant. De vraag
is echter of ze realistisch zijn. Zo
wordt bijvoorbeeld voorgesteld de
verlofregeling aan te passen in geval
van ziekte van de kinderen, de orga-
nisatie en de kwaliteit van de betaal-
de arbeid in te passen in de behoeften
van het gezin. Hoe ziet de minister

dit alles en is dit realistisch ? Wij le-
ven in tijden van economische crisis,
waar bedrijven failliet gaan of waar
bedrijven zich gaan vestigen in de la-
ge-loonlanden. Alleen het leveren
van kwalitatief beter werk, een grote-
re soepelheid van de werknemers en
een hoger rendement kan de indus-
trie overtuigen om in het westen te
blijven. Kunnen bovenvermelde
doelstellingen dan worden verwezen-
lijkt zonder onze tewerkstelling en
onze economie in gevaar te bren-
gen ?

Een opvallende zinssnede in de toe-
lichting betreft de doelstelling van
een gemiddelde tewerkstelling van
1,s per gezin. Ik ben verheugd dat
de minister de term gemiddeld ge-
bruikt. Toch wil ik waarschuwen te-
gen het dirigistisch opleggen van een
maximum tewerkstelling per gezin.
Elk gezin moet, rekening houdend
met zijn behoeften, uitmaken welke
tewerkstelling het wenst. Bijkomend
schuilt hier het gevaar dat de vrouw
halftijds wordt teruggestuurd naar de
haard, vermits weinig mannen zich
zullen geroepen voelen deze taak
halftijds uit te voeren.

De tweede grote uitdaging voor de
toekomst is die van de vergrijzing van
de bevolking. De vooruitzichten zijn
veelbetekenend. In 2030 zal een der-
de van de bevolking ouder zijn dan
60 jaar. Daarbij komt dan nog de
sterke vergrijzing in de groep 60-plus-
sers. Het aantal 80-plussers zal in de
groep van mensen ouder dan 60 jaar
na 2030 evolueren tot een derde. De-
ze vaststellingen doen ons nadenken
over ons bejaardenbeleid, over het
aantal opvangplaatsen - en de evo-
lutie daarvan - voor bejaarden, over
de diverse opvangvormen - thuis,
bij de kinderen, residentieel - en de
kostprijs.

In dit kader pleit de minister terecht
voor een meer positieve beeldvor-
ming ten aanzien van de ouderen.
Wij zien de vergrijzing te veel als een
financieel probleem - in de pen-
sioensector, in de geneeskundige sec-
tor, in de sector van de rust- en ver-
zorgingstehuizen en de bejaardente-
huizen. Wij hebben te weinig aan-
dacht voor de meerwaarde die deze
mensen aan de maatschappij geven,

voor hun ervaring die zij met ons
kunnen delen. Ik pleit voor een posi-
tieve beeldvorming ten aanzien van
de jongere generatie. Tussen de lij-
nen van deze beleidsbrief kan men
de verwijten ten aanzien van deze
groep lezen : het individualisme
wordt voorgesteld als zijnde egoïsme,
het enkel streven naar rendement,
het verwaarlozen van de banden met
de oudere generatie. Ik denk dat dit
niet alleen een verkeerde opvatting
is, maar tevens dat het een slechte
voedingsbodem is voor de door de
minister voorgestelde opvangvorm,
waarbij ouderen bij hun kinderen een
thuis vinden.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Ik wens daar toch even op in te gaan.
U citeert een paar zinnen, maar er is
geenszins sprake van een negatieve
houding ten opzichte van de jonge-
ren, integendeel.

De heer G. Anthuenis : Mevrouw de
minister, ik dacht dat tussen de lijnen
te hebben gelezen. Als dat er niet
staat, dan wil ik mij graag veront-
schuldigen.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Dat staat er zeker niet. Ik ben te veel
met de jongere generatie begaan.
Mocht u het tegenovergestelde heb-
ben gelezen, dan zou u het mij moe-
ten aantonen.

De heer G. Anthuenis : Ik wil mij
graag verontschuldigen. Wat nu de
opvang van bejaarden betreft, zijn de
beleidslijnen van de minister zeer
vaag. Zij wijst op de verantwoorde-
lijkheid van het gezin en van de kin-
deren voor de opvang van de oude-
ren. Zij legt de nadruk op thuiszorg
en geeft toe dat voor bepaalde perso-
nen een residentieel verblijf in een
bejaardentehuis of elders is aangewe-
zen. Mevrouw de minister wijst op
de nood van de thuisverzorger aan
professionele ondersteuning, aan een
vergoeding voor deze zorgdrager,
aan mogelijkheden om even te wor-
den verlost van de zware taak, maar
al deze maatregelen zijn te vaag en
worden te vaak tegengesproken door
de politiek van de huidige regering.
Zo wenst de minister een betere af-
stemming van de arbeidsorganisatie
op de noden van de zorgverleners,
terwijl de nationale regering zopas de
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loopbaanonderbreking financieel
ontmoedigd heeft. Concrete plannen
hieromtrent zijn blijkbaar nog steeds
onbestaande.

Ik kom tot mijn besluit. Deze nota
bevat weinig nieuwe invalshoeken,
maar daarentegen zoveel meer be-
leidsdoeleinden die wij al jaren na-
streven. Ik geef enkele voorbeelden.
De creatie van meer kinderopvang-
plaatsen, het bevorderen van het sa-
mengaan van het beroeps- en het ge-
zinsleven en de promotie van anti-
conceptie. Dit alles zijn doelstellin-
gen die ieder van ons al jaren bepleit.

Deze nota bevat tevens intentie-
verklaringen in materies die niet tot
de bevoegdheid van de Vlaamse Ge-
meenschap behoren. Ik geef toe dat
een gezinsbeleid alleen kan worden
gevoerd wanneer ook de federale re-
gering daaraan meewerkt. Het is ech-
ter niet opportuun deze verzuchtin-
gen te verwoorden in een beleidsnota
indien men niet zelf de sleutel tot de
verwezenlijking in handen heeft of
geen garanties heeft dat de andere
overheid dit wil realiseren. Ik denk
hier aan de kindervergoeding , de
centralisatie van alle conflicten over
het gezin bij één rechtbank.

Tenslotte wil ik even reageren op de
vloed van beleidsbrieven die de com-
missie voor Welzijn en Gezondheid
in de afgelopen maanden te verwer-
ken heeft gekregen. Een beleid uit-
stippelen is nodig, maar er moeten
ook concrete uitvoeringsmaatregelen
komen. Hiervan hebben wij in de
commissie nog maar weinig gemerkt.
Ik hoop dan ook dat het deze beleids-
brief beter vergaat.

De voorzitter : Mevrouw
Van Goey heeft het woord.

Merckx-

Mevrouw T. Merckx-Van Goey (op
de tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mevrouw de minister, collega’s, de
CVP-fractie is blij met deze beleids-
brief waarin resoluut voor het gezin
in onze samenleving wordt gekozen.
Als christen-democraten verheugen
wij ons erover dat in veel kringen het
belang van het gezin opnieuw wordt
ontdekt. Het is voor ons steeds een
bestendige bekommernis geweest en
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gebleven. Het is trouwens een van de
paradoxen van deze tijd dat de be-
langstelling en de waardering voor
het gezin precies toeneemt op een
ogenblik dat veel gezinnen, door be-
langrij ke verschuivingen, onder druk
komen te staan. Dat de minister in
deze beleidsbrief aan het gezin een
ruime betekenis wil geven, kan alleen
maar worden toegejuicht. Vele gezin-
nen zullen de open-geest-houding ze-
ker waarderen.

Het gezin is meer dan de som van de
delen en dat is zowat het uitgangs-
punt dat wij in deze beleidsbrief kun-
nen terugvinden. Het gezin is zeker
niet te herleiden tot een louter func-
tionele cel in de samenleving. Neen,
het gezin is een bij uitstek interper-
soonlijke gemeenschap waar de leden
zich onderling vrijwillig engageren.
Ik zeg wel vrijwillig, maar dat bete-
kent niet vrijblijvend. Immers, het
gezin, hoe klein ook samengesteld,
onder gelijk welke maatschappelijke
vorm ook, impliceert een engage-
ment van de leden, dat als het ware
een voorbode is van wat in de ruime
samenleving van mensen wordt ver-
wacht, namelijk verder gaan dan wat
strikt wettelijk is omschreven, meer
doen dan wat men verplicht is, soli-
dariteit zonder dat deze werd afge-
sproken en contractueel werd vastge-
legd. Het gezin is de basis, en elk
recent waardenonderzoek en weten-
schappelijke enquête zullen dit on-
derschrijven, van waaruit het gros
van de leden van de samenleving aan
deze samenleving, geëmancipeerd
wil participeren. Even terzijde stel ik
wel vast dat een ruime definiëring het
ons op legistiek vlak niet gemakkelijk
zal maken.

Mevrouw de minister, ik verwijs hier-
bij naar de discussie die wij deze och-
tend in de commissie in verband met
de huwelijksbureaus hadden. Daaruit
blijkt duidelijk dat niemand nog twij-
felt aan de kracht van het gezin in de
samenleving. Het is de grote verdien-
ste van deze beleidsbrief dat het ge-
zin op zijn waarde wordt geschat. Het
weze duidelijk dat wij, en deze Raad,
belang hechten aan het welzijn van
onze gezinnen. Daarover hoeft niet
meer te woren gediscussieerd. Het
gaat hier niet over de structuur van
de gezinnen maar over de basis die

Beleidsbrief  Gezinsbeleid

de gezinnen vormt en die van alle
tijden is. Hierin stellen wij ook vast
dat de sociaal-affectieve band wel-
licht nog belangrijker is dan het
bloedverwantschap.

In de marge kan ik ook zeggen dat
de wetenschappelijke gegevens, die
een belangrijk onderdeel van deze
beleidsbrief zijn, maken dat het gezin
van de toekomst bijna een realiteit is
geworden. Deze cijfers, opgenomen
in de beleidsbrief, onderstrepen nog-
maals de aanwezigheid, de kansen,
maar ook de moeilijkheden van de
Vlaamse gezinnen. Hoewel het gezin
eigenlijk tot de privé-sfeer behoort,
is er een belangrijke rol voor de over-
heid weggelegd. Ik meen dat de mi-
nister in deze beleidsbrief heel duide-
lijk de krijtlijnen heeft aangegeven.
De overheid is geen moeial, zegt niet
hoe die gezinnen er moeten uitzien,
zegt niet hoe die gezinnen moeten
functioneren en hoe zij moeten wor-
den samengesteld. Wat van de over-
heid wel wordt verwacht, is dat zij de
draagkracht van de gezinnen onder-
steunt en bevordert. Wij sluiten ons
daarom aan bij de aanpak van de mi-
nister om de draagkracht te beveili-
gen en te bevorderen op de in de
beleidsbrief geciteerde vier verschil-
lende domeinen, met name deze van
de gezinsvorming, de veroudering,
de arbeid en het welzijn.

Op alle terreinen van het beleid moet
met de behoeften van het gezin reke-
ning worden gehouden, dient het ge-
zin beschermd te worden. Alvorens
enkele concrete maatregelen en doel-
stellingen te bespreken zouden we
echter nog een stap verder willen
gaan. Kunnen wij als beleidsverant-
woordelij ken, als Vlaamse Raad,
geen morele verbintenis aangaan om
meer coherentie in de wetgeving te
bepleiten ? Het gezin wordt gecon-
fronteerd met vele uitdagingen en
maatregelen, in vele verschillende
beleidssectoren die allen tot in onze
gezinnen worden gevoeld. Denken
wij maar aan fiscale maatregelen, aan
maatregelen op het vlak van huisves-
ting, van burgerlijk recht, verkeer,
verkeersveiligheid, onderwijs enzo-
voort. Indien wij de draagkracht van
deze kleine samenlevingskernen wil-
len bevorderen, dan moeten wij in de
eerste plaats ervoor zorgen dat er een
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coherent beleid komt. Dat dit in een
federale staatsstructuur niet gemak-
kelijk zal zijn, kan geen excuus zijn,
wel integendeel. De federale staats-
structuur verplicht ons naar samen-
hang te zoeken. Wij kunnen de aan-
pak van de minister dan ook volgen
om in deze beleidsbrief aspecten van
het gezinsbeleid te behandelen die
vooralsnog federale bevoegdheid
zijn.

Gezinsmodulering kan, na onze dis--
cussie in de commissie, geen vies
woord meer zijn. Ook de gezinseffec-
trapportering zal in dit verband een
onafwendbaar beleidsinstrument
worden. Het is ons inziens de taak
van de overheid permanent te eva-
lueren en na te gaan of de menselijke
waardigheid voldoende kansen krijgt
zich in de meest intieme sfeer van
onze samenleving te ontwikkelen.
Immers, wordt de menswaardigheid
van een samenleving niet goeddeels
bepaald door de voorrechten die men
aan de gezinnen toekent ?

Na deze algemene appreciatie van
deze beleidsbrief, die volgens onze
fractie een belangrijke toetssteen zal
worden van het Vlaamse gezinsbe-
leid, wil ik toch heel even blijven stil-
staan bij enkele concrete beleids-
voorstellen.

Moeten wij in het perspectief van de
wetenschappelijke prognoses, de ver-
grijzing van de bevolking en de druk
op de sociale zekerheid een natali-
teitspolitiek voeren ? Wij zeggen dat
wij een gezinsbeleid moeten voeren
die het gezin alle kansen op de toe-
komst waarborgt. Ik zou in dit ver-
band naar het Zweedse model willen
verwijzen. Door een gecoördineerd
beleid, dus door maatregelen op het
vlak van de tewerkstelling, de kinder-
opvang en de fiscale draagkracht van
de gezinnen, is men erin geslaagd de
vruchtbaarheidsratio opnieuw boven
de 2 percent te brengen, waardoor
men het vervangingsniveau opnieuw
bereikte. Ik onderstreep dat een ge-
coördineerd beleid noodzakelijk is.
Voldoende tewerkstelling moet onze
gezinnen leefbaar houden, maar
moet ook de verschillende gezinsle-
den kansen tot ontplooiing bieden.
Een  goede arbeidsverdeling zal

ook leiden tot een goede gezinstaak-
verdeling. Ook hier pleiten wij voor
een gecoördineerd beleid opdat de
stelling van de minister - laat ons
streven tot 1,5  job per gezin - niet
zou leiden tot een achterstelling van
de vrouw. Ook de goede gedachten-
wisseling over de voorstellen van de
minister om de kinderbijslag om te
vormen tot een kindervergoeding
moet nog worden voortgezet, vooral
omdat de Vlaamse Gemeenschap
daarvoor op dit ogenblik nog niet be-

Met betrekking tot de kinder-  en de
buitenschoolse kinderopvang vinden
wij de uitvoering van het regeerak-
koord een eerste stap in de goede
richting. Maar is dit niet het haalbare
minimum ? De CVP-fractie pleit
daarom voor een efficiënte aanwen-
ding van de middelen die voor de
kinder-  en de buitenschoolse kinde-
ropvang ter beschikking staan; van-
waar ook de middelen mogen ko-
men. Coördinatie is en blijft in dit
verband het sleutelwoord. Immers,
het gaat ons in de eerste plaats om
het welzijn van het kind en vervol-
gens ook om dat van het gezin. Dat
deze optie in meer directe en indirec-
te werkgelegenheid resulteert, lij kt
ons een evidentie. Een omgekeerde
redenering lijkt ons minder evident.
Indien de rechten van het kind moe-
ten worden beschermd, heeft Vlaan-
deren zijn instrument bij uitstek, met
name de parastatale instelling : Kind
en Gezin. Wij pleiten er dan ook
voor dat aan deze instelling voldoen-
de middelen zouden worden ter be-
schikking gesteld opdat deze instel-
ling meer zou zijn dan een instituut
dat kwaliteitsattesten aflevert.

Mijnheer de voorzitter, mevrouw de
minister, collega’s, ik kom tot mijn
besluit. Ik denk dat het heel belang-
rijk is dat wij vaststellen dat het de
eerste maal is dat in deze Vlaamse
Raad een debat wordt gevoerd over
een te voeren gezinsbeleid en dat niet
zo maar zijdelings, naar aanleiding
van een of andere maatregel, over de
effecten op het gezin wordt gespro-
ken. Het politieke milieu is gelukkig
niet meer gegeneerd om over gezins-
beleid te spreken, alsof het louter een
privé aangelegenheid zou zijn. In de
commissie was er een consensus dat

een gezinsvisie zich niet moet laten
binden door de bevoegdheidsopde-
lingen - federaal of gemeenschap -
tussen de verschillende departemen-
ten van eenzelfde niveau. Vanuit de
commissie en vanuit deze Vlaamse
Raad vraag ik u, mevrouw de minis-
ter, dat u, in aansluiting op uw be-
leidsbrief, bij elke beleidsmaatregel
aan de Vlaamse Executieve zou vra-
gen de effecten op de gezinnen te
onderzoeken en een gezinseffectrap-
portering zou voorstellen om dit te
organiseren.

Deze beide engagementen moeten
het mogelijk maken dat een gezins-
vriendelijk beleid wordt gevoerd en
dat de maatregelen tijdig kunnen
worden genomen om het welzijn van
de gezinnen te vrijwaren. Dit zal dan
uiteraard in heel concrete dossiers
moeten blijken, zoals bij voorbeeld
de kinder-  en de buitenschoolse op-
vang. De samenhang in het beleid
moet een nieuw klimaat scheppen te-
genover het gezin. De gezinspolitiek
moet een essentieel element zijn om
de levenskracht in onze samenleving
te versterken. Het is het middel om
aan het gevoerde beleid een mense-
lijk gelaat te geven. Naast de betrok-
ken passage in het regeerakkoord
zijn voor de toekomst zeker deze be-
leidsbrief en de motie van aanbeve-
ling, reeds door de verslaggever aan-
gekondigd, richtinggevend en een
toetssteen voor het beleid waar wij
ons graag achter scharen.

De voorzitter : De heer Van Nieu-
wenhuysen heeft het woord.

De heer L. Van Nieuwenhuysen (op
de tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mevrouw de minister, collega’s, zon-
der een erg duidelijk antwoord te ge-
ven, vraagt de minister bij de aan-
vang van haar beleidsbrief - en ik
citeer : Wie durft er nog een pleidooi
houden voor het klassieke gezin ?

Welnu, mevrouw de minister, hierop
kan ik u onmiddellijk antwoorden dat
mijn partij, het Vlaams Blok, een
dergelijk pleidooi nog aandurft. Om
alle misverstanden te vermij den,
voeg ik meteen aan toe dat dit niet
betekent dat wij geen oog hebben
voor het stijgend aantal nieuwe com-
binaties of dat wij blind zijn voor de
varianten die om tragische - of
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heuglijke redenen afwijken van dat
klassieke gezin. Wij willen geen dis-
criminatie en geen achteruitstelling
ten aanzien van degenen die uit vrije
wil of door omstandigheden een an-
dere samenwoning verkiezen.

Wij zijn er wel van overtuigd dat het
klassieke gezin de kern moet zijn van
een gezinsbeleid en de grondslag
moet vormen van een evenwichtige
samenleving.

Op ons partijcongres van 1991 heeft
het Vlaams Blok zich, in het vooruit-
zicht van de toen nog niet spreek-
woordelijke 24ste november, als een
gezinspartij geprofileerd.

Het Vlaams Blok beschouwt het ge-
zin, principieel gebouwd op een mo-
nogaam huwelijk dat openstaat voor
kinderen, als de stevigste grondslag
van een evenwichtige samenleving.
De cultuur- en waardenoverdracht
op de kinderen kan er in de meest
optimale omstandigheden gebeuren.
Het Vlaams Blok pleit voor een poli-
tiek die het gezin zijn onvervangbare
plaats toekent in onze samenleving
of die plaats teruggeeft waar dat no-
dig is. Gezinnen met kinderen mogen
door het volk noch door het beleid,
waar dan ook, worden benadeeld. In-
tegendeel, zij moeten worden be-
schouwd als een rijkdom voor de toe-
komst van het volk.

Wij veroordelen bijgevolg allerlei
evoluties die het gezin als instelling
ondermijnen. In dat verband wordt
abortus door ons scherp veroordeeld.
Wij klagen dan ook alle andere
Vlaamse partijen aan omdat zij,
rechtstreeks of onrechtstreeks, mee-
werkten aan de legalisering ervan.

Alle andere pogingen om het gezin
te relativeren of te ondermijnen,
worden resoluut verworpen. Huwe-
lijken tussen homosexuelen, onoor-
deelkundige wetswijzigingen inzake
de echtscheidingswetgeving, aantas-
ting van gezag en wederzijdse verant-
woordelijkheid binnen het gezin kun-
nen onder andere in deze context
worden vernoemd.

Het Vlaams Blok waarschuwt verder
voor het tot stand komen van allerlei
kunstmatige schijnwaarden die de so-

ciale functie van het klassieke gezin
miskennen en het gezin herleiden tot
een losstaande cel van twee personen
zonder meer. Centraal in onze ge-
zinspolitiek staat de herwaardering
van de thuiswerkende ouder.

Daarom moet een drastisch beleid
worden gevoerd dat actief is gericht
op het vergroten van de keuzevrij-
heid tussen thuisarbeid en buitens-
huiswerken. In dat verband lijkt de
invoering van een opvoedersloon ons
essentieel. Dit opvoedersloon moet
afhankelijk zijn van het aantal kinde-
ren en dient op te lopen tot het be-
staansminimum voor de opvoeding
van drie - of meer - kinderen. Ook
de loopbaanonderbreking staat cen-
traal rond het begrip keuzevrijheid.
Een van de ouders met één of meer
kinderen ten laste onder de drie jaar,
dient wettelijk recht te hebben op
loopbaanonderbreking. Hij zal gedu-
rende deze periode genieten van het
opvoedersloon overeenkomstig de
gezinstoestand, alsook van het be-
houd van de sociale zekerheid aan-
gaande de pensioenen. Er moet te-
vens een volwaardig statuut worden
toegekend aan het deeltijds werk dat
niet meer mag worden beschouwd als
een aantasting van de emancipatie
van de vrouw.

Na een periode van thuisarbeid voor
de opvoeding van de kinderen moet
voorrang worden verleend aan de bij-
scholing, met het oog op de hervat-
ting van een beroepsactiviteit. De be-
staande remmingen in de arbeidswet-
geving dienaangaande moeten wor-
den weggewerkt.

Ik zei reeds dat men niet over een
samenhangende gezinspolitiek mag
of kan spreken zonder dat abortus
aan bod komt. Het Vlaams Blok ver-
oordeelt degenen die abortus als eni-
ge uitweg zien - of willen voorstel-
len - ten opzichte van de problemen
ingevolge onverwachte zwanger-
schap.

Het Vlaams Blok ziet de noodzaak
in van een hervorming van de adop-
tieprocedure, zodat kinderloze echt-
paren op een meer eenvoudige ma-
nier kinderen van het eigen volk kun-
nen adopteren. Er moet zoveel mo-
gelijk worden gestreefd - in de geest

van het bestaande decreet trouwens
- naar professionele hulp onder aus-
piciën van een hoge raad voor de
adoptie die eventuele misbruiken te-
gengaat. Wij wensen voorrang te ge-
ven aan de adoptie van kinderen van
het eigen volk. In dat verband waar-
schuwen wij voor het verschijnsel van
buitenlandse adoptie, wat voor de
betrokken kinderen vaak zowel een
psychologische als culturele ver-
vreemding kan betekenen.

Onze partij meent dat indien de toe-
komstige moeder financiële proble-
men heeft - bijvoorbeeld als zij al-
leenstaande is - de zwangerschaps-
kosten op de gemeenschap kunnen
worden verhaald.

De Vlaamse kroostrijke gezinnen
moeten tevens voorrang krijgen in de
sociale woningbouw en bij het toe-
kennen van goedkopere hypotheken.
De gelden die momenteel worden be-
steed aan de huisvesting van vreem-
delingen komen volgens ons toe aan
het eigen volk.

Tot slot, mevrouw de minister, wens
ik nog twee opmerkingen te formule-
ren.

Er werd gealludeerd op de vergrij-
zing van de bevolking. Welnu, wij
menen dat gezinsvriendelijke maatre-
gelen voor onze bevolking veruit te
verkiezen zijn boven de roep om nog
meer gastarbeiders. Wij geloven niet,
zoals mevrouw D’Hondt beweerde,
dat jonge Afrikanen en Aziaten zul-
len moeten instaan voor de verhoging
van ons bruto nationaal produkt noch
voor de redding van ons demogra-
fisch evenwicht of van ons pensioen-
stelsel.

Mevrouw de minister, om die rede-
nen vrezen wij het ergste, nu u meen-
de mevrouw D’Hondt te moeten be-
noemen tot voorzitter van Kind en
Gezin. Deze brave vrouw heeft zich
op enkele jaren tijd ontpopt tot een
passionaria van de multicultuur. Prin-
cipieel en praktisch gezien is haar
functie aan het hoofd van de Vlaamse
gezinspolitiek niet alleen betwist-
baar, maar volgens ons is zij daar bo-
vendien niet op haar plaats.

De voorzitter : Minister Demeester-
De Meyer heeft het woord.
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Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer de voorzitter, ik heb geko-
zen voor een persoon met een buiten-
gewoon goede ingesteldheid en daar-
bij heb ik mij laten leiden door haar
kennis en haar ervaring, niet alleen
inzake de materie die wordt behar-
tigd door Kind en Gezin, maar ook
inzake de elementen die nodig zijn
om een dergelijke, belangrijke paras-
tatale te kunnen besturen. Sedert
mevrouw D’Hondt fungeert als voor-
zitter van Kind en Gezin heeft zij be-
wezen deze taak uitzonderlijk goed
en op een dynamische wijze te ver-
vullen. De nieuwe inspiratie die dui-
delijk te merken is binnen de raad
van bestuur van Kind en Gezin is me-
de een gevolg van de manier waarop
mevrouw D’Hondt optreedt als voor-
zitter. Bovendien vervaagden de te-
genstellingen die vroeger eerder een
verlammend effect hadden op de
werking van Kind en Gezin vanaf het
ogenblik dat mevrouw D’Hondt het
voorzitterschap ervan waarnam. Dit
zorgde ongetwijfeld voor een nieuwe
dynamiek binnen de instelling. Ik
ben ervan overtuigd ter zake de juiste
keuze te hebben gemaakt. Verder
voeg ik er nog aan toe dat de aantij-
gingen die door de heer Van Nieu-
wenhuysen werden geuit, onaan-
vaardbaar zijn.

De voorzitter : Mevrouw Merckx-
Van Goey heeft het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Mijnheer de voorzitter, gisteren ver-
gaderde onze werkgroep en één van
de uitgenodigde sprekers was precies
mevrouw Paula D’Hondt. Het zou
goed zijn mochten de leden van het
Vlaams Blok minstens het lef hebben
deel te nemen aan de commissiever-
gadering, in aanwezigheid van me-
vrouw D’Hondt, om er met haar een
gesprek aan te gaan. Het is echter
onaanvaardbaar dergelijke aantijgin-
gen te formuleren in haar afwezig-
heid. Er werden drie commissiever-
gaderingen besteed aan de bespre-
king van de beleidsbrief, maar nooit
kwam er een lid van het Vlaams Blok
opdagen, laat staan dat zij ter zake
een inbreng deden.

De heer L. Van Nieuwenhuysen :
Mevrouw Merckx, u mag niet verge-
ten dat onze fractie momenteel nog
steeds iets kleiner is dan de uwe. Eer-

der reeds poogden wij een gesprek
aan te gaan met mevrouw D’Hondt,
maar wij zijn er jammer genoeg nooit
in geslaagd. Onze bezwaren blijven
hoe dan ook bestaan.

Mevrouw de minister, er is nog een
niet onbelangrijk detail waarvoor ik
uw aandacht vraag. De Vlamingen
moeten de integrale bevoegdheid
krijgen over hun gezinsbeleid - ik
heb tijdens mijn korte uiteenzetting
een aantal zaken opgesomd die niet
tot onze bevoegdheid behoren het-
geen betekent dat de sociale zeker-
heid moet worden gesplitst. En meer
nog - u kent ons standpunt ter zake
- Vlaanderen moet onafhankelijk
worden. Enkel op die manier kan op
fiscaal en sociaal vlak een globaal
Vlaams gezinsbeleid worden ge-
voerd .

Wat u nu onderneemt, mevrouw de
minister, is een bij voorbaat mislukte
poging om fragmenten te beheren uit
een dossier dat in wezen verweven
zit met belastingen, sociale politiek,
strafwetgeving en gerechtelijke orga-
nisatie.

Vlaanderen kan slechts de indruk
wekken dat er een globaal gezinsbe-
leid wordt gevoerd, omdat de minis-
ter voor bepaalde aangelegenheden
niet bevoegd is, bevoegdheden waar-
van de belangrijkste overigens wor-
den uitgeoefend in samenspraak en
in concurrentie met een volk dat een
totaal ander inzicht heeft op de kern
van een overheidsbeleid. Mevrouw
de minister, u merkt dat wij ook op
het vlak van het gezinsbeleid, gron-
dig van mening verschillen. U gaat
door op uw weg, maar met de steun
van de Vlaamse kiezers zeg ik u : wij
ook.

De voorzitter : Mevrouw
heeft het woord.

Maximus

Mevrouw L. Maximus (op de tribu- Een gezinsvriendelijk beleid moet er
ne) : Mijnheer de voorzitter, dames dus op gericht zijn een kader te
en heren, in de eerste plaats feliciteer scheppen waarin de gezinspartners
ik mevrouw Leysen met haar verslag. zichzelf kunnen ontplooien zonder
Zij is erin geslaagd een correcte syn- dat dit weegt op de partner. Als wij
these te maken van de soms ver uit- van jongeren verwachten dat zij kin-
eenliggende, soms gelijklopende deren hebben, moeten wij ervoor
standpunten die door de commissie- zorgen dat zij de opvoeding van die
leden werden ingenomen over de rol kinderen kunnen combineren met
die de beleidsnota toekent aan het hun werk.

gezin in een samenleving
enorme uitdagingen staat.

die voor

De ruim gestoffeerde studie van het
Centrum voor Bevolkings- en Ge-
zinsstudies is volgens onze fractie een
goed uitgangspunt voor een visie op
de verantwoordelijkheid van elk indi-
vidueel gezinslid tegenover het eigen
welzijn, dat van de gezinskern, dit
van de familie als een groter geheel
en tenslotte de hele samenleving.

Wij verheugen ons over de progres-
sieve benadering van het begrip ge-
zin. Inderdaad in de toekomst zal re-
kening moeten worden gehouden
met de diverse bestaande vormen van
samenleven enerzijds en met de ver-
dunning van de gezinsstructuren an-
derzij ds.

Het is bemoedigend vast te stellen
dat bij een onderzoek 94 percent van
de ondervraagde jongeren nog ge-
looft in het gezin en dat 75 percent
achter het traditioneel huwelijk staat.
Maar wij kunnen niet voorbij aan de
harde realiteit van het groeiend aan-
tal echtscheidingen op steeds jongere
leeftijd. Jongeren geloven dus nog
wel in een gezin, maar zijn blijkbaar
in vele gevallen niet klaar voor al de
verantwoordelijkheden die dat met
zich brengt. Er wordt van hen ook
veel verwacht. Zij moeten zorgen dat
er meer kinderen komen, zij moeten
zo flexibel mogelijke arbeidskrachten
zijn, zij moeten zich voortdurend bij-
scholen of vallen professioneel uit de
boot en zij moeten in staat zijn het
huishouden zo te regelen dat elk van
de partners zijn deel van de klussen
klaart. Het mank lopend openbaar
vervoer verplicht gezinspartners
meestal twee wagens te kopen, zoniet
wordt een van beiden belemmerd in
de beroepsuitoefening ; de kosten
hiervan worden meestal onderschat
en zo is de cocktail gebrouwen voor
het ontstaan van gezinsconflicten.
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De werkgroep Vrouwen buigt zich
sinds maanden over het complexe
probleem van de kinderopvang dat
ver van opgelost is. Maar ik denk dat
we nu toch heel wat materiaal verza-
meld hebben om conclusies te trek-
ken. Het volstaat inderdaad niet de
behoeften te bepalen aan dagverblijf-
plaatsen, aan voor- en naschoolse op-
vang, aan opvang voor zieke kinde-
ren, aan opvang voor de vakanties,
en dan de budgettair goedkoopste
formule uit te werken om aan deze
behoeften te voldoen. Mevrouw de
minister, wij beschouwen de in uit-
zicht gestelde behoeftenpeiling zeker
en vast als een pluspunt, want onze
fractie heeft meermaals gepleit dat
het beleid zou rekening houden met
de reële behoefte aan kinderopvang
in gans Vlaanderen. Maar behoeften-
invulling is niet voldoende. Kinder-
opvang moet in de eerste plaats kwa-
litatief goed zijn, of het nu gaat om
een kinderkribbe, een onthaalmoe-
der of een opvang in een tewerkstel-
lingsproject . Bij deze gelegenheid
breng ook ik graag hulde aan me-
vrouw D’Hondt die gisteren tijdens
de door de werkgroep Vrouwen
georganiseerde hoorzitting, blijk
heeft gegeven van een zeer open kijk
op de problematiek van de kinderop-
vang. Zij laat zich duidelijk niet vast-
pinnen op de bestaande strategieën.
Dit heeft wellicht te maken met haar
grote ervaring, wijsheid en ook met
het feit dat ze grootmoeder is. Ze
slaagt erin zich een eigen mening te
vormen, los van misschien misgroei-
de zienswijzen binnen de organisatie
die zij nu leidt. Ik meen dat de aan-
stelling van mevrouw D’Hondt aan
het hoofd van Kind en Gezin een
goede keuze is geweest. Wij kijken
met belangstelling uit naar de wijze
waarop zij de kinderopvang verder
zal uitbouwen.

Het zou onverantwoord zijn zich in-
zake kinderopvang hoofdzakelijk te
laten leiden door de op het eerste
gezicht goedkoopste formule.Dit zou
immers voor gevolg hebben dat het
kind bij gebrek aan deskundige aan-
dacht een achterstand oploopt die in
een latere levensfase moet worden
ingehaald door de inzet van supple-
mentair personeel op school. Ter za-

ke verwijs ik naar het stijgend aantal
kinderen met leermoeilijkheden dat
verwezen moet worden naar het bui-
tengewoon onderwijs, type 8. Ook
dit kost geld en legt bovendien node-
loos een stigma op een kind. De con-
clusies van de werkgroep Vrouwen
worden dus ontzettend belangrijk en
ik vertrouw erop dat er rekening mee
zal worden gehouden.

Een zelfde opmerking geldt voor de
opvang van bejaarden. Ook hier
moet de kwaliteit van de opvang,
vanuit het gezichtspunt van de be-
jaarde zelf, centraal staan. Onze frac-
tie is voorstander van een politiek die
erop gericht is elke bejaarde zo lang
mogelijk thuis te laten, maar op voor-
waarde dat aan zijn toestand aange-
paste hulp wordt verleend. Dure resi-
dentiële opvang moet de laatste stap
zijn. Uiteraard is de opvang door een
van de kinderen verkieslijk als dat
mogelijk is en als de bejaarde dat
wenst. Een beleid dat erop gericht is
de gezinnen moreel of financieel te
verplichten hun bejaarde ouders bij
zich te nemen, is naar onze mening
echter fout en kan leiden tot de ont-
wrichting van een gezin dat tot dan
toe goed heeft gefunctioneerd. Wij
moeten zeker vermijden dat de vol-
gende generatie moet instaan voor de
kleinkinderen, de ouders en mis-
schien ook nog de grootouders, als
de gemiddelde levensduur blijft stij-
gen. Want hoe dan ook zal het dan
weer de vrouw zijn die de verzorging
op zich zal moeten nemen. Om die
reden wens ik hier mijn bezorgdheid
te herhalen over de verwijzing naar
de evolutie naar anderhalve job per
gezin.

Mevrouw de minister, u verklaarde
dat uw beleidsbrief niet zegt dat hij
of zij zal moeten inleveren, maar u
gaat er wel duidelijk van uit, dat
bleek ook uit uw antwoord op een
opmerking van een ander lid, dat een
betere verdeling van de beschikbare
arbeid tussen man en vrouw bepleit-
te, dat de bevolking als gemeenschap
zulks niet zou kunnen dragen. Er zit,
tenzij ik u verkeerd heb begrepen,
een fundamentele denkfout in uw re-
denering. U vertrekt van de sociolo-
gische vaststelling dat de gezinsstruc-
turen niet meer zo hecht zijn als vroe-
ger. U zou dus moeten accepteren

dat in het gezin van nu, elke partner
de kans krijgt zich volledig te ont-
plooien ook op het professionele
vlak, zodat de ene niet afhankelijk is
van de andere ; zoniet  komen wij te-
rug tot de situatie waarbij een vrouw
bij gezinsontwrichting de dupe
wordt. De problemen van de één-ou-
der-gezinnen zijn voor een groot stuk
terug te brengen tot een gebrek aan
financiële middelen om het gezin al-
leen te runnen. Een halftijdse job is
dus zeker geen goed vertrekpunt om
zelfstandig te kunnen instaan voor de
opvoeding van kinderen. Het is na-
tuurlijk verleidelijk in een periode
van economische recessie de vrouw
terug, zij het dan deeltijds, naar de
pappot te verwijzen. De echtgenoot
zal dan wel een tweede job zoeken,
liefst in het zwart, om het gezinsbud-
get terug in evenwicht te brengen. Ik
geloof dat wij aan een modernere
aanpak toe zijn. Als er geen voltijdse
arbeid meer is voor iedereen, laten
wij ons dan bezinnen over een gelijke
verdeling van de arbeid over beide
partners, waardoor tijd vrij komt om
zich met de kinderen bezig te houden
en het gelukkige gezinsleven terug
een kans te geven. De beleidsbrief
verwijst voor de oplossing van een
hele reeks problemen zoals de afwik-
keling van de echtscheidingsprocedu-
re naar de federale overheid. Eens te
meer blijkt dat een constant overleg
met de federale regering een must is.
Zoniet blijft een beleid voor een stuk
steriel. Dat geldt ook voor de kinder-
bijslag of kindervergoeding. Wij heb-
ben met veel aandacht de informatie-
ve nota gelezen die een grondig on-
derzoek verdient omdat zij hoe dan
ook in al haar effecten moet worden
getoest  aan haar realiseerbaarheid.
De beleidsnota biedt geen oplossing
voor alles, maar onze fractie kwo-
teert ze positief, zelfs als ze niet op
alle punten aansluit bij onze visie in-
zake gezin en arbeid en het recht op
volle ontplooiing van de vrouw. Het
gezin is een belangrijk gegeven in on-
ze samenleving, maar voor ons be-
staat een gezin uit twee partners met
volstrekt gelijke kansen en verant-
woordelij kheden.

Ik betreur dat de vorige spreker in
het kader van het gezinsbeleid abor-
tus opnieuw ter discussie stelt. Ik
meen dat een probleem met een ethi-
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sche grondslag beter verdient dan
woorden als moord, eigen volk eerst,
eigen kinderen eerst. Voor mij zijn
alle kinderen op de wereld onze kin-
deren, zonder onderscheid van ras,
kleur, nationaliteit. Wie geen eerbied
kan opbrengen voor kinderen, kan
ook geen eerbied *opbrengen voor
volwassenen. Het is verkeerd het
probleem van de immigratie telkens
weer op te rakelen, zeker als de we-
reld om rust, om verdraagzaamheid
schreeuwt. Mijn fractie wil dit debat
zeker niet uit de weg gaan, maar voor
ons zijn alle mensen gelijk en ik krijg
koude rillingen als ik een betoog als
dat van de vorige spreker hoor. (Ap-
plaus)

De voorzitter : De heer
heeft het woord.

Maertens

De heer M. Maertens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, dames
en heren, ik feliciteer mevrouw Ley-
sen voor haar bijzonder kort, maar
volledig verslag.

Ik druk mijn walging uit over de wijze
waarop het Vlaams Blok aan dit de-
bat heeft deelgenomen. Het was een
voorbeeld van vuile politiek. Het
Vlaams Blok noemt zich graag een
gezinspartij , maar haar afwezigheid
in de commissie bewijst dat ze zich
voor het gezin eigenlijk niet interes-
seert. Ook Agalev is een kleine par-
tij, maar is altijd aanwezig geweest,
in de commissie en in plenaire verga-
dering.

Agalev beschouwt deze beleidsbrief
Gezinsbeleid als een zeer belangrijk
en degelijk wetenschappelijk onder-
bouwd document. Het blijft echter
vrijblijvend, een programma is het
duidelijk niet.

Het werk dat eraan is voorafgegaan
door het Centrum voor Bevolkings-
en Gezinsstudieën verdient onze
waardering. Toch hebben wij hier-
omtrent een aantal vragen.

Deze beleidsbrief is inderdaad één
van de vele beleidsbrieven die de
commissieleden te verwerken kregen
en dreigt daarom voor een groot deel
verloren te gaan tussen de vele ande-
re brieven.
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De groenen zijn van oordeel dat het
beter is de hele sector Welzijn en Ge-
zondheid samen te vatten in één
brief, waarin het gezin een belangrijk
hoofdstuk vormt en waarin vooral
zeer concrete beleidsmaatregelen ge-
detailleerd worden besproken.

Het belangrijk studiegedeelte hadden
wij liever achteraan in de bibliografie
willen vermeld zien.

De wetenschappelijke uiteenzetting
in het eerste deel, waarvan wij de
waarde niet minimaliseren, behoort
eigenlijk niet tot de commissiewerk-
zaamheden.

Wij hebben vooral nood aan concrete
beleidsvoorstellen. De commissie
heeft tot op heden - gewild of onge-
wild - vooral aan bezigheidstherapie
gedaan bij het bespreken van deze
vele - weliswaar interessante - be-
leidsbrieven, die echter weinig decre-
taal werk hebben opgeleverd. Geluk-
kig is hier de laatste weken verande-
ring in gekomen, op vraag van de
commissieleden zelf.

In het tweede deel is het opvallend
dat vele teksten vrijblijvend zijn ge-
formuleerd door het gebruik van de
hulpwerkwoorden kunnen en moeten
in plaats van zullen. Zo vermeldt de
tekst in verband met het gezinseffec-
tenrapport : hiertoe moeten we over-
wegen om af te stappen van een ge-
fragmenteerd beleid. Een ernstige
beleidsbrief zou vermelden : we zul-
len afstappen van een gefragmen-
teerd beleid en duidelijk afstappen
van de talrijke opeenvolgende gef-
ragmenteerde beleidsbrieven.

Toen wij tijdens de commissiebespre-
king aan de minister vroegen om haar
beleidsvoorstellen wat concreter uit
te werken, antwoordde zij dat zij de
voorstellen van de commissieleden
graag zal bestuderen. Dat is natuur-
lijk erg vriendelijk maar het mag
geen alibi zijn om zelf zo weinig con-
crete voorstellen te doen. Beleids-
voorstellen moeten zeer volledig of
ten minste zo volledig mogelijk zijn.

Alle punten van het tweede deel uit-
voerig bespreken, zou ons te ver
brengen. Zij werden vermeld in het
voorbeeldige commissieverslag.

Beleidsbrief Gezinsbeleid

Eén onderdeel van dit hoofdstuk ver-
dient echter onze bijzondere aan-
dacht, namelijk het verschil tussen
kinderbijslag en kindervergoeding.
Het verheugt ons dat in bijlage aan
het verslag daarover een informatie-
ve nota werd bijgevoegd.

De inhoud van de term kinderver-
goeding komt tegemoet aan het Aga-
lev-programma, dat dit een gewaar-
borgd recht voor de kinderen noemt,
los van de sociale zekerheid en van
de gezins- en beroepssituatie van de
ouders, en dat aanstuurt op een ver-
eenvoudiging van de wetgeving ter
zake. Over deze informatieve nota
moet nochtans een fundamentele dis-
cussie worden gehouden, die moet
uitmonden in beleidsbeslissingen, ze-
ker ook op het federale niveau. Zo
ver zijn we echter nog lang niet. De
goede intenties zijn er al maar de
concrete uitwerking is waarschijnlijk
nog veraf. De Agalev-fractie kan zich
dan ook niet ondubbelzinnig achter
deze beleidsbrief scharen. We moe-
ten echter toegeven dat hij zeer posi-
tieve elementen bevat, onder meer
de kindervergoeding. (Applaus)

De voorzitter : Minister Demeester-
De Meyer heeft het woord.

Minister W. Demeester-De Meyer
(op de tribune) : Mijnheer de voorzit-
ter, ik dank alle leden van de Raad,
in de eerste plaats de verslaggever,
voor hun uiteenzettingen en voor hun
positieve inbreng in het debat.

In de eerste plaats wil ik een verkla-
ring geven over de betekenis van een
beleidsbrief en over de wijze waarop
hij als brief wordt behandeld in de
commissie.

Mijnheer de voorzitter, u was trou-
wens één van de initiatiefnemers
voor het lanceren van de beleidsbrie-
ven in de Vlaamse Raad. Ik he’rinner
mij nog dat wij jaren geleden in het
parlement naar aanleiding van het
bestuderen van Nederlandse beleids-
brieven, Nederland benijdden voor
deze lange-termijnvisie. In samen-
werking met het parlement kon dan
de concrete uitwerking tot stand ko-
men.

De uiteenzettingen van meerderheid
en oppositie dwingen mij te zeggen
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dat het uiteraard de bedoeling is van
de beleidsbrief om een aantal ele-
menten op lange termijn naar voren
te brengen. Het was trouwens ook
mijn bedoeling om een lange-termijn-
visie te poneren, binnen dewelke  we
gedurende de komende jaren discus-
sies kunnen voeren en concrete pun-
ten kunnen uitwerken, opdat we niet
zouden worden geconfronteerd met
het verwijt dat we een politiek willen
voeren op korte termijn.

Er bestaat uiteraard een spanning
tussen een beleidsbrief, enerzijds en
datgene wat we dagelijks doen, an-
derzijds.

Mijnheer Anthuenis, ik zal dadelijk
aantonen dat we wel degelijk iets
hebben gedaan en dat we in de ko-
mende twee jaar wellicht nog heel
wat zullen kunnen realiseren en aan-
zetten zullen geven in overleg met de
Vlaamse Raad.

Er zullen nog meerdere beleidsbrie-
ven volgen, die allen een onderdeel
vormen van het globale welzijnsbe-
leid. U zal ruimschoots de gelegen-
heid hebben om de concrete elemen-
ten in deze beleidsbrieven te onder-
zoeken.

In wat ik vandaag heb gehoord,
schuilen heel wat tegenstellingen. Ik
neem dit natuurlijk niemand kwalijk
maar aan de ene kant wordt beweerd
dat er overleg moet zijn met het par-
lement en dat de Executieve niet al-
les zelf mag doen en aan de andere
kant wordt ons verweten dat we het
beleid niet concreet genoeg tot stand
brengen. Ik wil mij graag inschrijven
in om het even welke opdracht die
door de Vlaamse regering moet wor-
den vervuld. Toch vind ik het funda-
menteel belangrijk dat in een beleids-
brief een aantal termijnperspectieven
worden geplaatst. In dat kader kun-
nen we dan een concrete uitvoering
realiseren.

In mijn beleidsbrief heb ik geopteerd
en een pleidooi gehouden voor het
klassieke gezin. Ik heb dat trouwens
gedurende mijn hele politieke loop-
baan gedaan, niet alleen vanuit mijn
partij, maar tevens vanuit het beleid.
Ik heb gekozen voor het klassieke

gezin met een vader, een moeder en
kinderen, dat een optimale garantie
biedt voor de ontwikkeling en de ont-
plooiing van elke persoon, zonder
één enkele negatieve bijbedoeling
ten opzichte van het niet-klassieke
gezin. Ik dank mevrouw Merckx, die
uitdrukkelijk heeft gezegd dat de
overheid niet als een moeial moet op-
treden en voorschrijven op welke ma-
nier we moeten leven. Men kan ech-
ter wel opteren voor een bepaald pa-
troon en proberen het een vaste vorm
te geven.

Dat hierin de klassieke thema’s terug
aan bod komen, mijnheer Anthuenis,
lijkt mij vrij logisch. Men is niet revo-
lutionair, noch conservatief wanneer
men probeert in te spelen op de geest
van vandaag en in dat kader vooruit-
gang wil maken.

Ik ben het niet eens met het feit dat
de beleidsbrief geen nieuwe elemen-
ten of opties bevat.

De opvattingen die in het debat naar
voren werden gebracht, bevatten te-
genstellingen maar geven ook blijk
van verscheidenheid.

Aan de concrete uitvoering van de
ideeën die in de beleidsbrief zijn ver-
vat, zullen wellicht nog een aantal
debatten moeten voorafgaan.

Ik wijs erop dat deze beleidsbrief tot
stand is gekomen in overleg met het
Centrum voor Bevolkings- en Ge-
zinsstudieën en niet op basis van een
tekst van dit Centrum. Dit wordt
trouwens in de beleidsbrief vermeld.

Mijnheer Maertens, achteraan vindt
u een rijke bibliografie. Ik heb ge-
poogd om een beleid te voeren, ver-
trekkend van een wetenschap die
wordt getoetst aan de ervaring, en
van een politieke visie. Alles wordt
nog niet expliciet uitgedrukt, er
wordt niet overal bepaald waarom
het op een bepaalde manier moet
omdat precies hierover een debat
moet kunnen worden gevoerd in de
Vlaamse Raad. Indien de Vlaamse
Executieve de keuze maakt voor een
gezinseff ectenrapportering , is het be-
langrijk dat het parlement haar me-
dewerking verleent om de basis van
een dergelijk rapport vast te stellen.
Naar aanleiding van de studiedag met

de gezinsorganisaties in de loop van
de maand oktober, zullen wij een
concreet model proberen voor te stel-
len. Er mag gerust worden vermeld
dat de idee van een gezinseffecten-
rapportering is gelanceerd door de
Bond van Grote en Jonge Gezinnen.
Daarom zullen wij dit model opma-
ken in overleg met het veld, met de
basis, waar dergelijke concepten tot
stand komen.

Hebben we niets gedaan ? Toch wel,
we hebben een heel actieve politiek
uitgewerkt op het vlak van de kinde-
ropvang. Bij het aantreden van deze
Vlaamse regering hebben we voorop-
gesteld dat we jaarlijks 1.500 plaatsen
zouden bijcreëren in die sector. Uit
het overzicht van wat al gerealiseerd
is, blijkt dat er in 1992 meer dan
2.000 nieuwe plaatsen zijn en in 1993
nu reeds meer dan 2.000 nieuwe
plaatsen. De vooruitzichten voor
1994 zijn opnieuw meer dan 2.000
nieuwe plaatsen. Dit is dus zelfs meer
dan ons aanvankelijk engagement.

We hebben ook gezocht naar even-
wicht tussen enerzijds de kinderdag-
verblijven en anderzijds de kinderop-
vang in de onthaalgezinnen. Dat het
soms sneller evolueert voor de ont-
haalgezinnen, is omdat het aanbod
op dat ogenblik groter is. Er is intus-
sen ook meer vraag naar kindercrè-
ches. Doordat we in de tewerkstel-
lingsconferentie 150 bijkomende
werkplaatsen hebben  kunnen in-
schrijven, moet het mogelijk zijn om
in 1994 heel wat bijkomende plaatsen
aan te bieden in de kindercrèches en
in de onthaalgezinnen. Ik ga er niet
dieper op in, maar vorig jaar hebben
we zes concrete maatregelen geno-
men die op dat ogenblik noodzakelijk
waren om de kinderopvang verder uit
te bouwen. Ik herhaal dat het erop
neerkomt in te spelen op de noden.
We zullen onze gegevens bestendig
moeten aanpassen en eventueel bij-
sturen. In Nederland, waarop ons
model als het ware is opgebouwd,
wordt jaar na jaar een beleidsbrief
ingediend en wordt periode na perio-
de getoetst wat er is gerealiseerd en
hoe, op basis van kennis en ervaring,
moet worden bijgestuurd.

Uiteraard kan er kritiek worden ge-
formuleerd en kan het werk nog be-
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ter worden gedaan. Dit is echter het
resultaat van het werk van veel men-
sen en vormt de basis waaraan we het
beleid in de toekomst telkens op-
nieuw zullen toetsen om het, uiter-
aard in overleg met het parlement,
voort uit te bouwen.

Ik wil antwoorden op enkele concre-
te opmerkingen en beschouwingen.
De betekenis van anderhalve job per
gezin wijst niet op het feit dat we de
vrouw opnieuw afhankelijk willen
maken. Degenen  die mij kennen, we-
ten goed dat dit niet de bedoeling kan
zijn. Uiteraard willen we de vrouw
gelijke kansen blijven geven en willen
we ze niet terugsturen naar de pap-
pot, zoals mevrouw Maximus zo plas-
tisch heeft uitgedrukt. Omwille van
de belangrijke voorwaarden om kin-
deren, en man en vrouw in de gezins-
structuur ontplooiingskansen te bie-
den, moeten ze kunnen kiezen. Kie-
zen voor twee volwaardige jobs of
voor anderhalve job is uiteraard de
keuze van het gezin. Het gezin is een
samenlevingsvorm, een samenle-
vingsstructuur waarin de kansen van
man, vrouw en kinderen optimaal
moeten zijn.

Over adoptie wil ik het volgende
meedelen. Adoptie is een antwoord
op een uitdrukkelijke kinderwens.
Geen ander element vormt een goe-
de basis tot adoptie. Het verwachten
van een adoptiekind kan in dezelfde
geest als het verwachten van een ei-
gen kind. Elk kind, dat hierdoor de
kans krijgt op te groeien in de warm-
te van een gezin, vormt een winst-
punt voor onze gemeenschap.

Over de kinderopvang in het alge-
meen wil ik nog een beschouwing
maken met betrekking tot de federa-
le elementen. Ik verzeker u dat dit
in de toekomst het geval zal blijven.
We zullen onze visies en ideeën
steeds moeten toetsen aan het fede-
rale niveau. Ik geef een voorbeeld.
In het kader van het tewerkstellings-
fonds stelt het federaal niveau een
miljard frank ter beschikking van de
gemeenschappen teneinde hun poli-
tiek van kinderopvang verder uit te
werken. De sociale partners wensen
vervolgens inspraak omwille van de
structuur en de middelen van het te-
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werkstellingsfonds. Het spreekt toch
vanzelf dat we optimaal gebruik ma-
ken van deze middelen, dat er over-
leg wordt gepleegd maar dat ons geen
bepaalde politiek wordt opgedron-
gen. We wensen onze eigen politiek
van kinderopvang uit te bouwen. Op
basis van het advies van de Nationale
Arbeidsraad enerzijds en van de mo-
gelijkheden die worden geboden via
het tewerkstellingsfonds anderzijds
en rekening houdend met de opties
van de raad van bestuur van Kind en
Gezin pleiten we voor een gecoördi-
neerde aanpak van de kinderopvang
via de instelling van Kind en Gezin,
zowel wat de dagopvang als wat de
buitenschoolse opvang betreft. Het
spreekt ook voor zich dat we het niet
zullen nalaten onze houding ten op-
zichte van het federaal niveau duide-
lijk te bepalen. Dat ik met betrekking
tot de kinderopvang zou hebben ge-
zwegen over de bedrijfscrèches, is
niet bewust gebeurd. Het zal u niet
ontgaan zijn dat ik in mijn vorige
functie de mogelijkheid heb ge-
creëerd om deze vorm van opvang te
organiseren door fiscale stimuli. Ik
heb voor deze optie geijverd, maar
heb moeten vaststellen dat het aantal
kandidaten heel beperkt was en dat
de sociale partners, meer specifiek de
werknemersorganisaties, n ie t  en-
thousiast waren voor het organiseren
van kindercrèches in de bedrijven.
Waar ze opgericht zijn - en ik heb
er intertijd vele bezocht functioneren
ze goed. Waar ze in oprichting zijn,
zullen ze ook wel goed functioneren.
Het is echter niet de taak van de
overheid - en hiermee sluit ik aan
bij wat mevrouw Merckx heeft ge-
zegd - om haar wil op te dringen
over de manier waarop de kinderop-
vang moet worden georganiseerd.
We moeten alleen de kansen bieden.

Ten slotte wil ik er u attent op maken
dat er nog heel wat beleidsbrieven
volgen en dan is in het bijzonder de
ouderenbeleidsbrief uitermate be-
langrijk, want wij hadden het hier al
even over de bejaardenzorg. Wij
kunnen opteren voor één globale
welzijnsbeleidsbrief, maar dan zou
alles misschien al in het honderd lo-
pen vóór wij eraan beginnen. Op ter-
mijn is het eventueel mogelijk, maar
niet in dit stadium van beleidsvor-
ming, Het zou immers veel te lang
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duren voor de traditie van beleids-
brieven in dit parlement de belangrij-
ke functie die ervoor is weggelegd,
kan waarmaken. Volgens mij moet
elke Vlaamse regering die traditie
voortzetten zodat jaar na jaar de ef-
fectieve verwezenlijkingen van de re-
gering aan die beleidsbrieven kunnen
worden getoetst.

In de verschillende beleidsbrieven
wordt vanzelfsprekend rekening ge-
houden met wat in andere, voorgaan-
de werd geschreven. Ik verzeker u
evenwel dat de beleidsbrieven niet zo
onconcreet zijn als u misschien ver-
wacht : wanneer wij de beleidsbrief
algemeen welzijnswerk bijvoorbeeld
verder uitwerken, zullen wij wellicht
nog voor het einde van dit jaar een
evolutie merken in de zin van polyva-
lente centra, één van de belangrijkste
thema’s. Vanaf 1994 zullen wij dank-
zij de beleidsbrief bovendien mis-
schien met een gezinseffectenrapport
kunnen werken. Als elke beleidsbrief
per jaar een aantal concrete elemen-
ten uitwerkt, dan zullen wij tot de
conclusie komen dat wij gezamenlijk,
raad en regering, heel wat werk heb-
ben verzet ten dienste  van de bevol-
king.

De voorzitter : De heer Maertens
heeft het woord.

De heer M. Maertens : Ik weet dat
beleidsbrieven een noodzaak zijn om
een visie op lange termijn uit te stip-
pelen, maar denkt u niet dat wij door
overproduktie binnenkort een over-
volle bibliotheek zullen hebben ver-
zameld en nog nauwelijks aan decre-
taal werk zullen toekomen ? Van-
daag alleen al werkten wij in sneltem-
po het onderwerp huwelij ksbemidde-
ling af. Dit moet rustiger kunnen ge-
beuren en het zou praktischer zijn
slechts één beleidsbrief per jaar te
plannen, hoe dik die dan ook wordt.

U beweert dat u het parlementair ini-
tiatief waardeert. Dit knoopt toch ge-
makkelijk aan bij onze vraag naar
een concrete uitwerking door de re-
gering.

De voorzitter : Wij kunnen misschien
ook onze werkzaamheden in een
sneller tempo uitvoeren. Bovendien
hoeft niet elke beleidsbrief eerst in
de commissies te worden besproken,
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Voorzitter
maar kan hij rechtstreeks in de ple-
naire vergadering worden voorge-
legd. Het is niet de taak noch de be-
voegdheid van de minister om dit te
vragen, het is aan ons om daarover
te beslissen. Op die manier winnen
wij heel wat tijd in de commissiever-
gaderingen en komen wij misschien
tot een spontaner debat in de plenai-
re vergadering.

Motie van aanbeveling
De voorzitter : Door mevrouw Ley-
sen C.S. werd tot besluit van dit debat
een motie van aanbeveling aange-
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kondigd. Ze moet uiterlijk 24 uur na
de sluiting van de vergadering zijn
ingediend. Ze zal worden gedrukt en
rondgedeeld. De Raad zal zich daar-
over tijdens een volgende plenaire
vergadering moeten uitspreken.

Wij komen morgen om 10 uur op-
nieuw bijeen om onze agenda verder
af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.26 uur.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN
De voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor vandaag.
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